
مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم خبرداد:

انعقاد ۲۲ قرارداد سرمایه گذاری به ارزش ۱۲۰۰ میلیارد تومان

مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد:

الزام هیات ها به تبعیت از تصمیمات 
ستاد ملی مقابله با کرونا 
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سخنگوی وزارت بهداشت هشدارداد:

رشد صعودی مبتلایان
 به کرونا دراستان قم
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رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی نگران کننده است
قم در حال ورود به منطقه قرمز کرونایی است

رئیس سازمان نظام پرستاری استان قم:

تعدادپرستاران درقم 
زیراستاندارد کشوری است
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری اجرا نمی شود

حذف شرط سنی برای انتصاب مدیران

امام جمعه قم با تاکید بر رعایت دستور العمل های بهداشتی در 
مراسم عزاداری امام حسین)ع(، گفت: در شرایط کرونایی می توان 
هر خانه را یک حسینیه به شمار آورد. آیت الله سید محمد سعیدی، 
در جلسه ستاد ساماندهی شئون فرهنگی استان قم ، تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب بر تبعیت از دستورات ستاد ملی مقابله با کرونا 
را مورد توجه قرار داد و گفت: گرچه همواره شکوه مراسم عزاداری 
مدنظر بوده است اما در شرایط فعلی می توان هر خانه را به عنوان 
یک حسینیه به شمار آورد که آنهم ارزش بالایی دارد و عشق به امام

جویی  صرفه  از  قم  استان  برق  نیروی  توزیع  مدیرعامل 
۱۳۴مگاواتی برق در تابستان سال جاری خبر داد. مهدی آهنین 
پنجه در برنامه گفتگوی خبری سیمای مرکز قم سقف تعیین 
شده مصرف هفتگی قم را در هفته گذشته ۸۲۰مگاوات عنوان 
کرد و گفت: در صورت عدم صرفه جویی، این میزان به حدود 
همراه  به  را  گسترده  خاموشی های  و  می رسید  ۹۴۰مگاوات 
داشت.  وی از انعقاد ۵۶۰۰تفاهم نامه مختلف با بخش صنعت، 

کشاورزی و اداری و تجاری برای کاهش مصرف سخن گفت

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(:

محرم امسال هر خانه یک 
حسینیه شود

مدیرعامل توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

صرفه جویی ۱۳۴مگاواتی در 
مصرف برق 

۴

روزنامه

1

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: میزان صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان 
تیرماه ۲۹هزار و ۴۰۱تن بوده است. محمد خلیلی بیان کرد: در این مدت انواع کالا از 
قبیل گرانول، پفک، کفش و صندل، شمش سرب، مفتول مسی، مواد و محصولات 
پلاستیکی، شیمیایی و هیدروکربن به ارزش۳۷ میلیون ۹۳۷ هزار دلار به کشورهایی 
نظیر عراق، افغانستان، امارات، هند، پاکستان و ازبکستان صادر شده است. وی افزود: 
در همین راستا درآمد کل گمرکات قم نیز به ۴۴ میلیارد تومان رسید که از مجموع کل 

درآمد مبلغ ۳۲۰میلیون تومان درآمد استانی بوده است . وی ادامه داد: همچنین

رئیس کانون مداحان استان قم گفت: با هماهنگی هایی که در دست انجام است 
ضبط  متبرکه  اماکن  در  استان  مختلف  مداحان  حضور  با  عزاداری  برنامه های 
می شود و از شبکه استانی قم پخش می شود؛ هیأت های بزرگ نیز برای پخش 
زنده مراسم های عزاداری خود در فضای مجازی برنامه ریزی کرده اند و جای نگرانی 
عزاداران نسبت به محروم ماندن از مراسم عزاداری اباعبدالله نیست.  عباس 
حیدرزاده در گفت وگویی با اشاره به نزدیک بودن ماه محرم و وضعیت شیوع بیماری 

کرونا در استان قم گفت: مداحان استان نیز همانند سایر اقشار جامعه خود

مدیرکل گمرکات استان قم:

درآمد گمرکات قم به ۴۴ میلیارد تومان رسید 
رئیس کانون مداحان استان قم  خبرداد:

پخش برنامه های عزاداری محرم از شبکه استانی
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مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی قم، با تاکید بر اینکه 
هیات های عزاداری و مداحان کشوری و استانی خود را 
ملزم به تبعیت از دستور ستاد ملی مقابله با کرونا می دانند 

گفت: سازماندهی و آموزش رابطین بهداشتی هیات های 
عزاداری قم متناسب با شرایط کنونی شیوع کرونا در حال 

اجراست.  حجت الاسلام و المسلمین رضا عزت زمانی روز

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(:

محرم امسال هر خانه یک حسینیه شود
امام جمعه قم با تاکید بر رعایت دستور العمل های بهداشتی در مراسم عزاداری امام 

حسین)ع(، گفت: در شرایط کرونایی می توان هر خانه را یک حسینیه به شمار آورد.
آیت الله سید محمد سعیدی، امام جمعه قم، در جلسه ستاد ساماندهی شئون 
فرهنگی استان قم ، تاکیدات رهبر معظم انقلاب بر تبعیت از دستورات ستاد ملی مقابله 
با کرونا را مورد توجه قرار داد و گفت: گرچه همواره شکوه مراسم عزاداری مدنظر بوده 
است اما در شرایط فعلی می توان هر خانه را به عنوان یک حسینیه به شمار آورد که آنهم 

ارزش بالایی دارد و عشق به امام حسین)ع( را نهادینه خواهد کرد.
وی افزود: همه مراسم عزاداری باید با رعایت دستور العمل های این ستاد برگزار شود، 
اما لازم است علت هر گونه تعطیلی هم برای مردم توضیح داده شود. تولیت آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(، گفت: اگر قرار است جایی بسته شود، اما جای 
دیگری باز باشد علت این مسئله باید برای مردم بیان شود.  آیت الله سعیدی افزود: 
در شرایط فعلی باید همزیستی با کرونا مورد توجه قرار گیرد و در عین حال دستورات 
بهداشتی هم رعایت شود. وی گفت : اگر چه توکل به خدا و صدقه و امثال آن برای رفع 
این بیماری خوب است، اما باید مردم تمام جوانب احتیاط را رعایت کنند تا از شیوع این 

بیماری جلوگیری شود.

مدیرکل گمرکات استان قم:

درآمد گمرکات قم به ۴۴ میلیارد تومان رسید 
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: میزان صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان 

تیرماه ۲۹هزار و ۴۰۱تن بوده است.
محمد خلیلی بیان کرد: در این مدت انواع کالا از قبیل گرانول، پفک، کفش و صندل، 
شمش سرب، مفتول مسی، مواد و محصولات پلاستیکی، شیمیایی و هیدروکربن به 
ارزش۳۷ میلیون ۹۳۷ هزار دلار به کشورهایی نظیر عراق، افغانستان، امارات، هند، 
پاکستان و ازبکستان صادر شده است. وی افزود: در همین راستا درآمد کل گمرکات قم 
نیز به ۴۴ میلیارد تومان رسید که از مجموع کل درآمد مبلغ ۳۲۰میلیون تومان درآمد 
استانی بوده است . وی ادامه داد: همچنین طی این چهار ماه مقدار ۱۳هزار و ۲۱۶تن 
کالا مانند خودرو سواری، اجزا و قطعات موتورسیکلت الیاف اکرولیک، اجزا و قطعات 
ماشین لباسشویی و پکیج و لوازم آرایشی و بهداشتی از کشورهایی نظیر کره، چین،هند، 
ایتالیا، امارات، ترکیه و ژاپن به ارزش ۵۹میلیون ۷۰۲ هزار دلار از طریق گمرکات استان 
قم به کشور وارد شده است. خلیلی گفت: در همین مدت نیز مقدار۲۶هزار و ۳۵۷ تن 
کالا از سایر گمرکات به گمرکات استان قم ترانزیت شد که در مقایسه با مدت مشابه از 
نظر وزن رشد داشته است. وی بیان کرد: همچنین تعداد ۱۳۴فقره پرونده مظنون به 

قاچاق به ارزش ۲۵۳ هزار و۱۶۱ میلیون ریال در گمرک استان قم تشکیل  شده است.

به منظور حفاظت از عرصه های طبیعی ؛

سپاه به کمک محیط زیست قم می آید
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از امضای تفاهم نامه با سپاه امام علی بن 
ابیطالب)ع( قم به منظور حفاظت از عرصه های طبیعی و توسعه سواد و فرهنگ زیست 

محیطی در جامعه خبر داد.
سید رضا موسوی مشکینی در جلسه امضای تفاهم نامه همکاری با سپاه امام علی بن 
ابیطالب)ع( قم گفت: حوزه اختیارات، منابع مالی و اعتباری و نیروی انسانی سازمان 
محیط زیست بسیار حداقلی بوده و پاسخگوی چالش ها و معضلات زیست محیطی 
کشورمان نیست. وی با اشاره به تصویب برخی قوانین زیست محیطی از جمله قانون 
هوای پاک و قانون حفاظت از خاک، بر ضرورت حمایت هر چه بیشتر تمامی نهادها از 
محیط زیست تأکید کرد و گفت: برای تحقق اهداف زیست محیطی و بهبود توان اجرایی 

و نظارتی در این حوزه، نیازمند همکاری و مشارکت همه مردم و مسؤولان هستیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خاطرنشان کرد: بر اساس اصل ۵۰ قانون 
اساسی و فرموده رهبر معظم انقلاب، محیط زیست یک مسأله فراجناحی و مستقل 
است که آحاد جامعه در برابر آن وظایف و تکالیفی برعهده دارند و در این میان سازمان 

بسیج مستضعفین با پشتوانه مستحکم مردمی می تواند بسیار راهگشا باشد.
وی در پایان با اشاره به برخی مشکلات و چالش های زیست محیطی در استان قم 
در حوزه های طبیعی و انسانی، تصریح کرد: امیدواریم هرچه بیشتر بتوانیم از ظرفیت 
عظیم سپاه پاسداران و بسیج در راستای حفاظت از عرصه های طبیعی و توسعه سواد و 

فرهنگ زیست محیطی در جامعه بهره مند شویم.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: 
بر اساس اعلام کارشناسان بهداشت و استاندارد، 
گندم، آرد و نان تولیدی در این استان همیشه 

بالاتر از استاندارد ملی کشور بوده است. 
بهزاد رادمنش روز یکشنبه با حضور در خبرگزاری 
جمهوری اسلامی مرکز قم ،  افزود: کارشناسان 
معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و اداره  
استاندارد بر کیفیت گندم نظارت جدی دارند و 
به صورت مکرر مراتب مطلوب بودن کیفیت گندم 

و نان استان را مورد تاکید قرار داده اند.
وی اضافه کرد: نان تولیدشده توسط نانوایان 
قم نیز که حاصل آرد تولیدشده کارخانه هاست، 
همیشه در رتبه اول و دوم کشوری بوده است که 
تامین گندم  حاصل پیگیری های اداره غله  در 

باکیفیت می باشد.
آرد  تولید  به  مکلف  کارخانه ها  داد:  ادامه  وی 
استاندارد متناسب با رسته نان هستند و سبوس 
سنگک ۱۲ درصد، لواش و تافتون ۱۵ درصد و 

بربری ۱۸ درصد است.
رادمنش ادامه داد: استان قم در بین ۳۱ استان 
سبوس گیری  کاهش  پیگیری  به  نسبت  کشور 

گندم در کارخانه ها پیشرو می باشد.
وی با اشاره به تلاش برای تغییر فرهنگ مصرف 
نان در استان، گفت: اتحادیه نانوایان و نانواها در 
این زمینه مقاومت می کردند، زیرا هر چه درصد 
سبوس آرد افزایش یابد، فرآیند عمل آوری خمیر 

سخت تر می شود.
خوشمزه  نان  پخت  برای  نانواها  افزود:  وی 
باکیفیت باید نسبت به انجام عمل خمیر آرد زمان 
بیشتری صرف کنند، درحالی که برخی از جوهر 
استفاده  آرد  تخمیر  برای  جوش شیرین  و  قند 

می کنند.
رادمنش با تاکید بر این که هر کارخانه ای در تولید 
آرد برخلاف استانداردها عمل کند، تخلف کرده 
است، ادامه داد: کارشناسان بهداشت، استاندارد 
بازدید  کارخانه ها  از  به صورت مرتب  غله  اداره  و 
فردی،  بهداشت  بازدیدها  این  در  که  می کنند 
بررسی  آرد  تولید  و  تجهیزات  محیط،  بهداشت 

می شود.
وی با اشاره به این که برای تغییر فرهنگ مصرف 
نان، باید بستر آن فراهم شود، تصریح کرد: مردم 
تصور می کردند هر چه نان سفیدتری به منزل 

ببرند،  بیشتر به خانواده لطف کرده اند؛ درحالی که 
هر چه نان سفیدتر باشد ارزش غذایی کمتری 

دارد
اتخاذ تمهیدات لازم برای تامین کالاهای اساسی 
وی با بیان این که ذخیره استراتژیک گندم باید ۲ 
ماه باشد، گفت: این مساله در استان قم با مشکل 
مواجه نشده و همواره در بدترین شرایط چهار ماه 
ذخیره موجود بوده است و مشکلی در زمینه حمل 

و توزیع نداشتیم.
و  تامین  زمینه  در  داد:  ادامه  قم  غله  مدیرکل 
برنج،  مثل  اساسی  کالاهای  موجودی  افزایش 
روغن و شکر و تنظیم بازار این محصولات در سطح 
بازار، تمهیدات لازم را انجام می دهیم تا مشکلی به 

وجود نیاید.
گرفته  صورت  کم توجهی های  به  اشاره  با  وی 
در  استان  نیاز  مورد  زیرساخت های  تامین  برای 
انبار کالاهای اساسی،  گفت: استان قم فاقد انبار 
وجود  با  و  است  اساسی  کالاهای  ذخیره سازی 
انباری از نظر ملکی متعلق به اداره غله  این که 
می باشد، ولی سازمان دیگری این ملک را تصرف 

کرده بود.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم :

هر چه نان سفیدتر باشد ارزش غذایی کمتری دارد 
باید فرهنگ استفاده ازنان سبوسدار درجامعه ترویج شود

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در استان همان طور که می دانید اولین موارد ابتلا و فوت کووید۱۹ 
را در سال گذشته شاهد بودیم و خیز شدید این بیماری را اسفند پارسال در این استان پشت سر گذاشتیم اما از اواخر خرداد 

مجدد نمودار موارد ابتلا و بستری کووید۱۹ در قم صعودی شده است و بیم آن می رود که سهل انگاری و عادی پنداری و

رسانه ها، کرونا، محرم 
وغیر  رسمی  شبکه های  از  اعم  ما  رسانه های  همه 
رسمی باید چنان در معرض ظرفیت سازی نوین قرار 
گیرند که همه اقشار جامعه با همه سبک های زیستی و 
گوناگونی فرهنگی، سیمای خود را در آیینه آن بجا آورند 

و رسانه ها مورد اعتماد شوند و در چنین روزهایی ذخیره اعتماد به رسانه به کار بیاید.
سختی های کرونا، نیاز به آموزش های همگانی تازه در خصوص مهارت های زندگی 
و کار در شرایط کرونایی و ضرورت شکل گیری روابط تازه ای با یکدیگر، با دولت، با 
کارشناسان حوزه سلامت و با روانشناسان و اقتصاددان ها و سیاستمداران را آشکار 
ساخته است. این گونه ارتباطات در لحظات بحران باید به کار ما بیایند و از همین جاست 
که اهمیت بنیادین اعتماد آشکار می شود. امیدوارم زعمای قوم و همه شوراها و ارکان 
تصمیم گیری بسیار بیش از گذشته به سرمایه اجتماعی و اعتماد و ضرورت تقویت آن 
اهتمام کنند و همگان اعم از نخبگان سیاسی و اجتماعی از هر کردار و گفتار اعتمادسوز 
بپرهیزند. عزاداری نباید به از دست رفتن هیچ جانی بینجامد. نکند خدای ناکرده جان 
انسانی بر اثر کرونا گرفته شود و فرصت مشارکت در عزاداری های سال های آینده را 
نیابد. من امروز سختی های یک بیمار کرونایی بودن را درک می کنم و فشار جسمی 
و روانی آن برای خود و دیگران از کادرهای درمان گرفته تا خانواده را درمی یابم. تردید 
ندارم که گسترش بیماری کرونا بر اثر عزاداری های بدون مراعات اصول بهداشتی، درد 
و تلخی نقدهای مجامع جهانی بهداشت و بدخواهان علیه دین و مذهب تشیع را نیز 
بر آنها خواهد افزود. فشار برای انجام این شعائر در حال تبدیل شدن به یک موضع 
انقلابی و مذهبی و دینی است. ما ایرانیان سال ها برای سیدالشهدا عزاداری کرده ایم. 
عزای کربلا گرفته ایم و شعائر را بجا آورده ایم. عزاداری تعطیل بردار نیست، اما فشار برای 
انجام شعائر به روش همیشگی اگر با عواقب وخیم برای سلامت مردم همراه شود، 
ضربه ای تاریخی به مراسم عزاداری و روح مشارکت ایرانیان در این مراسم وارد خواهد 
کرد. این روزها، بیشتر به این می اندیشم که نظام مطالعاتی و دانش کروناشناسی هنوز 
وارد عرصه روانشناسی فردی، روانشناسی اجتماعی کوتاه مدت و درازمدت نشده است 
و اتفاقاً من غفلت از این پدیده را برای جامعه و سیاستگذاران بسیار جدی  و خطرناک  
می بینم. تجربه زیستی من نشان می دهد ترس از بیماری با فقدان اطلاعات و حرکت 
نگران کننده  احتمالی  علائم  و  بیماران  با  کووید-۱۹  ناشناخته  رفتار  و  تاریکی  در 
همراه است. خانواده هایی که کاری از ایشان برنمی آید و باید از بیمار دوری کنند، 
دوستانی که نمی توانند به عیادت بیایند، ترس از ناشناختگی، تهدید مرگ در حوزه 
فردی و سوگواری های تخلیه نشده خانواده ها آثاری را برای همیشه برجای خواهد 
گذاشت. احساس می کنم علوم انسانی و اجتماعی ما عرصه بدیعی برای مطالعه 
پیش رو دارد و باید تجربه تنهایی، ترس، انزوا و طردشدگی را به عنوان آثار کووید-۱۹ 
بیش از گذشته بررسی کند. ما به واقع نیازمند آن هستیم که از دست رفتن شادی های 
جمعی، عدم امکان حضور در تجمعات و تخلیه های هیجانی یا پرشدن عاطفی ناشی 
از حضور در ورزشگاه ها، مناسک و شعائر مذهبی، جشن ها و عروسی ها، حتی به 
سوگ نشستن های جمعی در کنار اجتناب های اجباری برای در کنار خانواده بودن و 
جمع شدن های خانوادگی، محافل دوستانه در ترکیب اثر فردی و اجتماعی را با دقت 
بررسی کنیم. فقدان این حضورهای اجتماعی آدمیان سبب می شود آدم ها درون ریزتر 
و پرخاشگر و دچار نوعی حرمان شوند که در نهایت به تعرض اجتماعی کشانده خواهد 
شد. اگر بیماری برای زمانی دراز)بیش از یک سال( طول بکشد، آثار روانی ای را که 
اکنون کم و بیش تجربه می کنیم با گستردگی بسیار زیاد در جامعه مشاهده خواهیم 

کرد و فضای روانی مردم ایران بسیار ناراضی کننده تر از گذشته خواهد شد.
                                                                    دستیارارتباطات رییس جمهور وسخنگوی دولت

سخنگوی وزارت بهداشت:

محرم ، نذر ماسک را در اولویت قرار دهید
بیماری  از  پیشگیری  از ماسک در  بر اهمیت استفاده  تاکید  با  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
کووید_۱۹، گفت: برخی نیازمندان قادر به تهیه ماسک نیستند و حتی امکانات لازم در منزل برای 
ساخت یک ماسک خانگی را هم ندارند؛ بنابراین عزاداران حسینی نذر ماسک را اولویت اصلی 
برای نذری دادن در ایام محرم در نظر بگیرند. دکتر سیما سادات لاری ، با اشاره به نزدیکی ایام  
محرم و تمایل افراد به نذری دادن، گفت: با توجه به شرایط پیش آمده به واسطه شیوع ویروس کرونا 
و در پیش داشتن ایام عزاداری سیدالشهدا )ع(، به مردم و عزادارانی که قصد توزیع نذری دارند، 
توصیه می کنیم نذری و مواد غذایی را به صورت جیره خشک در اختیار نیازمندان و فقرا قرار دهند.

علی ربیعی*

آگهی واگذاری

سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم
در نظر دارد تا نسبت به واگذاری:

۱- اجاره یک باب غرفه تنقلات واقع در بوستان بنیادی به مساحت حدود ۱۰ مترمربع 
۲- اجاره یک باب غرفه تنقلات واقع در بوستان مهدی )عج( به مساحت حدود ۱۳/۲۵ مترمربع 

۳- اجاره یک باب غرفه تنقلات واقع در بوستان نیایش جمکران به مساحت حدود ۱۵ مترمربع 
 از طریق مزایده عمومی اقدام نماید. متقاضیان می توانند پس از نشر این آگهی به مدت ۱۰ روز به 
استثنای ایام تعطیل، با در دست داشتن آگهی جهت دریافت اسناد مزایده به واحد درآمد سازمان پارکها 
و فضای سبز شهرداری قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر مراجعه و اسناد مربوطه 

را دریافت نمایند.
توضیحات:

*سازمان در رد و یا قبول پیشنهادات مختار است.
*هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
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جنگ  در  اصلی  هدف  گفت:  رئیس جمهور 
فرسایشی اقتصادی تحمیلی دشمنان به این مرز و 
بوم، این است که مدیریت کشور در تصمیم گیری ها و 

اقدامات دچار هیجانات و بی برنامگی شود.
در  یکشنبه  روز  روحانی  حسن  الاسلام  حجت 
یکصد و پنجاه و ششمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت، اظهار داشت: رهنمودهای مقام 
مسائل  درباره  قربان  عید  روز  در  رهبری  معظم 
اقتصادی کشور و سیاست گذاری و برنامه ریزی در 
کلان  و  اصلی  راهبردهای  دربرگیرنده  حوزه،  این 
کشور و راهگشای سیاست گذاران اقتصادی دولت و 

تقویت کننده مدیران اقتصادی است.
چالش های  و  فرصت ها  تبیین  با  جمهور  رئیس 
اقتصادی کشور، گفت: بی تردید حرکت در مسیر 
رونق و جهش اقتصادی کشور می بایست مبتنی 
گرفتار  نباید  و  بوده  عرصه  این  واقعیت های  بر 
تحلیل های غیر واقع بینانه برگرفته از بدبینی و سیاه 
نمائی باشد. وی تصریح کرد: واقعیت های اقتصادی 
از  بهره گیری  با  که  است  آن  دهنده  نشان  کشور 
هماهنگی  و  اقتصادی  ظرفیت های  و  توانایی ها 
میان همه ارکان کشور و انسجام در مدیریت و اجرای 

برنامه های هماهنگ می توان از تنگناهای بی سابقه 
ناشی از فشار حداکثری دشمنان خارج و در جنگ 
اقتصادی پیروز شد؛ کما اینکه تاکنون پس از گذشت 
بیش از دو سال و چندماه توانسته ایم به موفقیت های 
بزرگی در خنثی کردن توطئه دشمنان دست پیدا 
کنیم. در این جلسه نقشه راه مدیریت اقتصاد کلان 
کشور در ۲۶ محور ارائه و مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. روحانی با اشاره به نقشه راه طراحی شده در 
اقتصاد کلان کشور، گفت: هدف اصلی در جنگ 
فرسایشی اقتصادی تحمیلی دشمنان به این مرز و 
بوم، این است که مدیریت کشور در تصمیم گیری ها 
و اقدامات دچار هیجانات و بی برنامگی شود و در 
همین زمینه ایجاد و القاء انتظارات منفی و ترسیم 
همین  چارچوب  در  کشور  فضای  از  مبهم  آینده 
اهداف است که باید با تصمیم گیری های منطقی 
و بر اساس داشته های کلان و وفاق ملی این توطئه 

دشمنان را نیز خنثی کنیم.
رئیس جمهور ادامه داد: دشمنان انتظار داشتند 
پس از شیوع کرونا و محدودیت های ناشی از اعمال 
آنان، اقتصاد کشور دچار  انسانی  تحریم های غیر 
تلاطم های شدید و غیر قابل کنترل شده و با خطر 

مواجه شود.  روحانی افزود: آنچه امروز علیرغم همه 
محدودیت ها و فشارها بر مردم، در حوزه معیشت، 
بازار سرمایه و ارز، نقدینگی و ارائه تسهیلات به کسب 
و کارهای مختلف در جهت تقویت تولید و تمرکز بر 
تامین نیازهای اساسی مردم و مواد اولیه تولید صورت 
می گیرد، حاصل لطف خدا و تلاش شبانه روزی برای 
سیاستگذاری، مدیریت ستادی و بخشی، همراهی 
مردم و عملکرد مثبت فعالان اقتصادی کشور است.

معاون اول رئیس جمهوری: 

هیچ دستگاهی نمی تواند به کوه دماوند 
تعرض کند

 معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به جایگاه و اهمیت کوه دماوند در فرهنگ و 
تمدن ایران، گفت: دماوند در طول تاریخ، نماد استواری و ایستادگی ملت ایران در برابر 
بحران ها و مشکلات بوده و در هیچ شرایطی، فرد و دستگاهی نمی تواند نسبت به این 

کوه، تعرض و یا دخل و تصرفی داشته باشد. 
»اسحاق جهانگیری« بعدازظهر شنبه در جلسه مربوط به موضوع وقف کوه دماوند، 
تصریح کرد: هم مسؤولان و هم افکار عمومی بدرستی نسبت به هر گونه آسیب و دخل و 
تصرف در منابع طبیعی و میراث ملی کشور حساسیت دارند و باید اقدامات مؤثر نسبت 
به رفع دغدغه ها و جلوگیری از آسیب دیدن اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی انجام 

شود.
جهانگیری با اشاره به حساسیت افکار عمومی نسبت به کوه دماوند به عنوان نماد 
امام خمینی)ره(، رهبر معظم   نظرات  و  هویت ملی، گفت: خوشبختانه دیدگاه ها 
انقلاب، قانون اساسی و قوانین عادی کشور در خصوص وقف، انفال و محیط زیست، 

روشن، شفاف و دقیق است و هیچ ابهامی در این ارتباط وجود ندارد.
به  و مسؤولان نسبت  ها  اینکه همه دستگاه  بیان  با  رئیس جمهوری  اول  معاون 
فضاسازی های انجام شده در خصوص وقف کوه دماوند موضع گیری های خوبی 
انجام دادند، گفت: دولت همواره تمام تلاش خود را برای صیانت از میراث ملی و منابع 
طبیعی به کار بسته و درباره کوه دماوند نیز از هیچ اقدامی برای رفع دغدغه و نگرانی 

مردم فروگذار نخواهد کرد.
جهانگیری با اشاره به هماهنگی همه دستگاه های کشور از نظر قانونی و اجرایی برای 
حفظ دماوند به عنوان میراث ملی کشور و انفال، اظهار کرد: وظیفه حاکمیت است که 

از میراث عمومی و اسناد هویتی کشور همواره حراست کند.
معاون اول رئیس جمهوری همچنین به جایگاه و اهمیت وقف در کشور پرداخت 
و با تأکید بر اینکه در هیچ کشوری موضوع وقف، کار خیر و احسان به همنوع مانند 
ایران ارزشمند نیست، گفت: دشمنان کشور تلاش دارند تا از هر موضوعی برای القاء 
فاصله میان مردم و حاکمیت سوء استفاده کنند؛ بنابر این ضرورت دارد با اطلاع رسانی 
دقیق و شفاف با جریانی که به دنبال از بین بردن اعتماد میان مردم و مسؤولان است، با 
جدیت مقابله کرد و به افکار عمومی اطمینان داد که حاکمیت مدافع میراث فرهنگی و 

نمادهای هویتی ایرانیان است.

وزیر ورزش و جوانان خبرداد: 

اختصاص ۸ هزار ورزشگاه برای
 برگزاری کنکور 

 وزیر ورزش و جوانان از اختصاص ۸ هزار ورزشگاه روباز و سرپوشیده در سراسر کشور 
برای برگزاری کنکور با هدف رعایت پروتکل های بهداشتی خبر داد. 

به »مسعود سلطانی فر« که عصر امروز در نشست کمیسیون آموزش تحقیقات و فناوری 
مجلس با هدف بررسی برگزاری کنکور حضور یافته بود، گفت: امروز به دعوت رییس 
کمیسیون و برای کمک به برگزاری بهتر آزمون های سراسری در نشست این کمیسیون 
حضور یافتم.  وزیر ورزش و جوانان افزود: برای برگزاری کنکور برخی دستگاه های کشور 
مانند آموزش و پرورش و وزارت ورزش و جوانان که امکانات خوبی در اختیار دارند، مثل 
همیشه پای کار آمدند تا مانند قبل که در حوادثی همچون سیل و زلزله امکانات خود 
را در اختیار دستگاه های مسئول قرار می دادند این بار نیز برای برگزاری کنکور امکانات 

خود را به این دستگاه ها اختصاص دهند.
سلطانی فر از اختصاص ۸ هزار استادیوم، ورزشگاه و مکان ورزشی روباز و سرپوشیده 
برای برگزاری کنکور سراسری خبر داد و اضافه کرد: علاوه بر این ۳ هزار سازمان مردم 

نهاد با حضور ۵۰۰ هزار جوان سازماندهی شدند تا در برگزاری کنکور مشارکت کنند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این امکانات فقط برای آزمون سراسری خواهد بود 
و وزارت ورزش تمهیداتی برای آزمون ارشد پیش بینی نکرده است، گفت: چنانچه 
سازمان سنجش و وزارت علوم چنین درخواستی برای آزمون ارشد داشته باشند این 

امکانات برای آزمون ارشد هم در نظر گرفته خواهد شد.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: امیدوارم با همگرایی و همکاری همه دستگاه ها و با 

رعایت پروتکل های بهداشتی کنکور سراسری و ارشد با کمترین خسارت برگزار شود.

ظریف خطاب به وزیر خارجه امارات:

 به عنوان همسایه در اندیشه ثبات
 منطقه باشیم

 وزیر امور خارجه خطاب به شیخ عبدالله بن زاید وزیر امور خارجه امارات گفت: 
دیگران ممکن است از شرایط کنونی در جهت بی ثباتی منطقه بهره برداری کنند ولی ما 

به عنوان همسایه باید در اندیشه ثبات منطقه باشیم. 
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، محمد جواد 
ظریف روز یکشنبه در نشست ویدئویی با شیخ عبدالله بن زاید وزیر امور خارجه و 
همکاری های بین المللی دولت امارات روند همکاری های دوجانبه و موضوعات مشترک 

منطقه ای مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
 در این گفت وگو دو طرف آمادگی خود را برای توسعه همکاری ها در زمینه های 

مختلف در راستای منافع مشترک مورد تاکید قرار دادند.
ظریف با یادآوری شرایط حساس منطقه بر ضرورت گفت وگو و همکاری های فیمابین 
تاکید کرد و اظهار داشت: دیگران ممکن است از شرایط کنونی در جهت بی ثباتی 

منطقه بهره برداری کنند ولی ما به عنوان همسایه باید در اندیشه ثبات منطقه باشیم.
طرف اماراتی نیز در این گفت وگو همکاری ایران و امارات را در منطقه ضروری دانست 

و بر استمرار رایزنی های فیمابین و تبدیل چالش ها به فرصت ها تاکید کرد.
محمدجواد ظریف و شیخ عبدالله بن زاید در آغاز ماه رمضان هم در گفت و گویی در 

خصوص مبارزه با شیوع کرونا و سایر مسائل مورد علاقه تبادل نظر کردند.
  

استاندار قم خواستارشد :

تسریع در اعطای مجوز به سرمایه گذاران
استاندار قم گفت: متقاضیان سرمایه گذاری پیش از هر گونه اقدام برای اعطای مجوز 

اهلیت سنجی شده و توانمندی آنها برای انجام کار ارزشیابی شود.
توسعه روستایی،  زیربنایی،  امور  بهرام سرمست ظهر یکشنبه در جلسه کارگروه 
عشایری و شهری و آمایش سرزمین و محیط زیست استان قم طی سخنانی اولویت های 
استان در عرصه های مختلف سرمایه گذاری را مورد توجه قرار داد و افزود: متقاضیان 
سرمایه گذاری در قم ضمن توجه به اولویت های موجود باید از نظر توانمندی در اجرای 
طرح ها و نیز اهلیت سنجی مورد بررسی قرار گرفته و روند اجرای پروژه ها بر اساس 
زمان بندی مشخص شده مورد بررسی و نظارت قرار گیرند. استاندار قم همچنین با 
بیان اهمیت تسهیل در فرآیندهای جذب سرمایه گذار در استان، تصریح کرد: تسریع 
در اعطای مجوز به سرمایه گذاران، در دستور کار مدیران مربوطه قرار گیرد. گفتنی است 
واگذاری زمین در جهت توسعه گردشگری سلامت، ایجاد کارخانه تولید میوه های 
خشک و شربت و شیرینی، تولید کود ورمی کمپوست و تولید ماشین آلات کشاورزی 

از مصوبات این جلسه بود.
 

رئیس مجلس شورای اسلامی:

تعویق زمان کنکور ضروری است
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بنظر می رسد تعویق زمان کنکور تا گذشتن از 
دوران پیک کرونا و خنک تر شدن هوا که امکان استفاده از ماسک بمدت چند ساعت 

را میسر کند، ضروری باشد. 
محمد باقر قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در نطق پیش 
از دستور خود، تأکید کرد: سلامت دانش آموزان عزیز ما خط قرمز مجلس است و 
کمیسیون های بهداشت و آموزش وظیفه دارند تا اطمینان از رعایت بهترین تصمیم در 

این خصوص و مطالبات مردم را از مسئولان ذیربط پیگیری کنند.
وی افزود :قالیباف تأکید کرد: دوره کار، تلاش و پیگیری مشکلات اقتصادی مردم 
آغاز شده و کاملًا طبیعی است که در این مسیر اشکالات و ضعف هایی وجود داشته 
باشد اما بی تردید حرکت کلی که پیش روی ما در جهت قوی کردن مردم و در نتیجه 
ایران قوی خواهد بود، باعث پیروزی ما در جنگ اراده ها و شکست خوردن دو جریان 

تحریف و تحریم خواهد شد.

کرونا دستاویزی برای 
سیاستمداران ابن الوقت

شیوع کرونا علاوه بر آن که به عنوان یک نگرانی 
و تهدید مشترک جامعه جهانی خودنمایی می کند، به 

دستاویزی هم برای بهره برداری های سیاسی تبدیل شده است. 
با فراگیر شدن ویروس کرونا در عرصه جهانی، ایالات متحده آمریکا یکی از 
بی  با وجود  و  بیماری شد  این  زود درگیر  بود که خیلی  نخستین کشورهایی 
اولیه مقامات این کشور، به سرعت در رتبه نخست فراگیری این  تفاوتی های 
ویروس قرار گرفت و بالاترین میزان ابتلا و مرگ و میر جهانی ناشی از کرونا را به 

خود اختصاص داد.
چنین وضعیتی در کنار برخوردهای نابخردانه ترامپ در مواجهه با این پاندمی 
همچون کوچک نمایی آن، فرافکنی و اتهام زنی به چین و سازمان بهداشت جهانی 
به جای اقدامات موثر، تجویز داروهای غیر استاندارد برای درمان کرونا و مواردی از 
این دست باعث شد اکثر مردم آمریکا از نوع مدیریت ترامپ در رسیدگی به بحران 
کرونا ناراضی باشند و این نارضایتی را در نظرسنجی های صورت گرفته ابراز کنند.

البته نارضایتی عمومی از ترامپ تنها به دلیل ناکارآمدی و سوء مدیریتش در 
بحران کرونا نیست، وی در ماه های اخیر با یکی از بی سابقه ترین اعتراضات 
مردمی مواجه شده است؛ اعتراضاتی که به دلیل اقدامات خشونت آمیز پلیس 
و بی عدالتی نژادی آغاز شد، اما بر اثر اظهار نظرهای جنجالی، رویکرد نظامی 
و خشن و بی احترامی ترامپ به تظاهرکنندگان، دامنه آن گسترده تر شد و به 
ترامپ  از  پوستان  ویژه سیاه  به  و  آمریکا  نارضایتی بخش های مختلف جامعه 

انجامیده است.
در نتیجه سه ماه مانده به انتخابات سرنوشت ساز ریاست جمهوری، نتایج 

نظرسنجی ها از افول موقعیت ترامپ  بین مردم آمریکا حکایت دارد.
به عنوان مثال، نتایج  نظرسنجی مرکز تحقیقات »پیو« گویای آن است که خشم و 
نگرانی آمریکایی ها درباره اوضاع کشورشان افزایش یافته و تنها ۱۷ درصد آنها گفته 

اند که وقتی به کشورشان فکر می کنند، احساس غرور و افتخار دارند.
در خصوص انتخابات ریاست جمهوری نیز دونالد ترامپ، رئیس جمهور این 
کشور در رقابت های انتخاباتی مقابل جو بایدن رقیب خود با کسری آرای ۱۰ 
درصدی روبه رو است و در مقابل رأی ۵۴ درصدی جو بایدن ، تنها ۴۴ درصد 
پرسش شوندگان گفته اند که از دونالد ترامپ حمایت می کنند یا به حمایت از وی 
تمایل دارند. دقت و تأمل در چنین شرایطی روشن می کند که چرا دونالد ترامپ 
ناچار شده رکورد دیگری نیز در دوران ریاست جمهوری خود به ثبت برساند و برای 
نخستین بار در تاریخ آمریکا، همچون برخی دولت های استبدادی خواهان تعویق 

برگزاری انتخابات در این کشور شود.
در اوایل ماه جاری شش ایالت کالیفرنیا، یوتا، هاوایی، کلرادو، اورگان و واشنگتن 
اعلام کردند که قصد دارند به خاطر همه گیری ویروس کرونا و به دلیل نگرانی ها 
نسبت به سلامت عموم، انتخابات نوامبر را از طریق برگه های پستی برگزار کنند. 
در واکنش ترامپ در توییتی گفته است: »رای گیری از طریق پست، انتخابات ماه 
نوامبر را به نادرست ترین و جعلی ترین انتخابات در تاریخ آمریکا که شرمساری 

بزرگی برای این کشور است، بدل خواهد کرد«.
ترامپ که پیش از این بحث تقلب در انتخابات و مداخله کشورهای دیگر در آن 
را تنها ترفند و توطئه دموکرات ها برای خدشه دار کردن انتخابات می دانست، 
حال خود با دستپاچگی، به دنبال راه هایی برای تعویق انتخابات می گردد و 
رای گیری پستی را مستعد تقلب می داند. در همین راستا، او این درخواست را 
مطرح کرده که برگزاری انتخابات تا زمانی که مردم بتوانند »به درستی، با امنیت 
و ایمنی« رای دهند، به تعویق بیفتد. طبق قوانین آمریکا، انتخابات در اولین سه 
شنبه ماه نوامبر برگزار می شود و تغییر تاریخ آن در اختیار کنگره است، هر چند 
بسیاری ازجمهوری خواهان ارشد از جمله »میچ مک کانل«، رهبر جمهوریخواهان 
سنای آمریکا، منتظر تصمیم رسمی کنگره نماندند و بلافاصله بعد از اعلام نظر 
ترامپ، مخالفت خود را با پیشنهاد وی برای تعویق انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام کردند، با این حال به نظر می رسد رئیس جمهور آمریکا در شرایط کنونی 
خود را در موقعیت بازنده می بیند و از ارائه هر پیشنهادی که بتواند از برگزاری 
انتخابات در هنگام ضعف او جلوگیری کند، دریغ نمی کند. البته استفاده سیاسی 
از شرایط کرونا تنها مختص به رئیس جمهور آمریکا نیست و در سایر مناطق جهان 
نیز نمونه های محدودی داشته است. در اردیبهشت ماه سال جاری »آندری 
دودا« رئیس جمهور محافظه کار لهستان نیز که با آشکارتر شدن تاثیرات کرونا 
و قرنطینه بر اقتصاد کشورش، محبوبیت و شانس خود برای پیروزی دوباره در 
انتخابات را از دست رفته می دید، خواستار تعویق انتخابات شد؛ تصمیمی که 
هر چند اعتراضات زیادی برانگیخت، اما در نهایت به نتیجه مطلوب و مورد نظر 
رئیس جمهور این کشور رسید و بعد از برگزاری انتخابات در تیرماه به پیروزی 
مجدد وی انجامید. در سمت مقابل نیز »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه 
قرار دارد که با پایان  دوران ریاست جمهوریش به دنبال راهی برای تمدید آن بود 
در نتیجه بحث تغییر در قانون اساسی کشورش را مطرح کرد و از آنجا که به رأی 
مردم برای عملیاتی کردن این تصمیم نیاز داشت، تأکید کرد »در راستای مبارزه با 
پاندمی نباید به سناریوهای منفی اجازه مانور بدهیم، زندگی در روسیه به حالت 
عادی بازگشته و بر این اساس همه پرسی برای تغییر قانون اساس کشور در موعد 
مقرر) یکم ژوئیه ۲۰۲۰( برگزارخواهد شد. سیاستی که البته موفقیت آمیز بود و 
با موافقت مردم با تغییر در قانون اساسی، شرایط برای تداوم ریاست جمهوری 
پوتین تا سال ۲۰۳۶ فراهم شد. در نتیجه می توان گفت پاندمی کرونا بیش از 
آنکه به عنوان یک نگرانی و تهدید مشترک جامعه جهانی در نظر گرفته و راه حلی 
فراگیر برای آن اندیشیده شود، به دستاویزی برای بهره برداری های سیاسی تبدیل 
شده است، مقامات هر کشوری به فراخور حال خود می کوشند ، تعبیر و تفسیری 
خاص از نحوه شیوع این بیماری و آثار و پیامدهای آن داشته باشند و از شرایط 
پیش آمده به نفع موقعیت سیاسی خود بهره برداری کنند؛ وضعیتی که اگر ادامه 
یابد و اجازه تکرار به آن داده شود، نه تنها سلامت و امنیت بهداشتی انسان ها در 
سراسر کره خاکی را تهدید می کند، بلکه به واسطه شناور کردن قوانین و گسترش 
اختیارات فردی رؤسای جمهور، لطمه ای جبران ناپذیر نیز به آزادی های سیاسی و 

اجتماعی و دستاوردهای قانونی و مدنی بشریت وارد می کند.
 استاد دانشگاه

سخنگوی وزارت بهداشت هشدارداد:

رشد صعودی مبتلایان به کرونا دراستان قم
رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی دراستان قم نگران کننده است

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در استان همان طور 
که می دانید اولین موارد ابتلا و فوت کووید۱۹ را در سال گذشته شاهد بودیم و 
خیز شدید این بیماری را اسفند پارسال در این استان پشت سر گذاشتیم اما از 
اواخر خرداد مجدد نمودار موارد ابتلا و بستری کووید۱۹ در قم صعودی شده 
است و بیم آن می رود که سهل انگاری و عادی پنداری و رعایت نکردن پروتکل 
های بهداشتی در استان قم باعث افزایش بیشتر این بیماری بشود. سیما سادات 
لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در کشور و 
موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز )۱۲ 
مرداد ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۶۸۵ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و ۴۲۳ مورد بستری شدند. با 
این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۳۰۹ هزار و ۴۳۷ رسید. وی 
ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۲۰۸ بیمار کووید ۱۹ جان خود 
را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۷هزار و ۱۹۰ 
نفر رسید. معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲۶۸هزار و ۱۰۲ نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۰۸۹ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. 
لاری گفت: تاکنون دو میلیون و ۵۰۸ هزار و ۴۱۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ 
در کشور انجام شده است. سخنگوی وزارت بهداشت افزود: کنترل و خاموشی 
اپیدمی کووید۱۹ فقط به عزم ملی همه ایرانیان در رعایت سه اصل فاصله گذاری 

۱.۵ تا دو متری، استفاده از ماسک و شستن مداوم دست ها بستگی دارد.

اخبار

روحانی در ستاد اقتصادی دولت:

جهش اقتصادی براساس واقعیات باشد
برخی می خواهند مدیریت کشور هیجانی شود

محمد مهدی مظاهری*

ترین  پیشرفته  ساخت  و  تهیه  و  کشور  موشکی  توان  ارتقای  گفت:  دفاع  وزیر   
دستاوردهای حوزه رزم دریایی از جمله اولویت های وزارت دفاع در سالهای اخیر بوده 
است.  امیر سرتیپ حاتمی با حضور در کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با تشریح و تبیین جایگاه قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران در سطح 
منطقه و جهان گفت:  امروز مفتخریم که علیرغم تحریم های ظالمانه نظام استکبار 
در حوزه تقویت بنیه دفاعی کشور به پیشرفت های تحسین برانگیزی دست یافته ایم.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به تقدیر مقام معظم رهبری »مدظله 
العالی« و فرمانده معظم کل قوا از تحریم شکنی در حوزه دفاع و نظامی به ویژه در تولید 
و ساخت جت پیشرفته آموزشی کوثر تصریح کرد:  همانگونه که بارها اعلام شده است 
وزارت دفاع توانسته است با راهبرد )ما می توانیم(   و توجه به ظرفیتهای بومی و داخلی 
و هدایت ها و رهنمودهای فرمانده معظم کل قوا نیازهای واقعی نیروهای مسلح را 
در تمامی حوزه های رزم زمینی، هوایی، دریایی، الکترونیک، پدافندی و موشکی و 
... برآورده سازد و امروز نیروهای مسلح آماده تر از هر زمان دیگری با داشتن نیروی 
انسانی مجاهد جان بر کف شجاع و آموزش دیده از  حدود و ثغور ایران اسلامی و 
ارزشهای  انقلاب  محافظت می نمایند. امیر سرتیپ حاتمی در تشریح همکاری های 
فناورانه با سایر بخش های کشوری نیز گفت: وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
از سرریز فناوری های دفاعی خود در کمک به خودروسازان داخلی، بخش حمل و نقل 

هوایی، دریای، ریلی و حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات و سایر بخش های کشور از 
هیچ کوششی فروگذار نکرده است.  امیر سرتیپ حاتمی خاطرنشان ساخت: وزارت 
دفاع علاوه بر مسئولیت خطیر و حساس خود در پشتیبانی و حمایت همه جانبه از 
نیروهای مسلح همواره پشتیبان و حامی همه بخش های ملی بوده و خواهد بود و 
لذا متناسب با نیازها و درخواست های دولت و بخش عمومی و خصوصی خدمات 
هایی را ارائه داده است. وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح یکی دیگر از ویژگی های 
بارز و برجسته صنعت دفاعی را بهره مندی حداکثری از ظرفیت های فناورانه دانست 
و خاطرنشان ساخت:  بهره گیری از علم و دانش کشور،   کمک به اشتغال زایی،   
بهره مندی حداکثری از نخبگان و دانشمندان در جهت توسعه و پیشرفت های حوزه 
های دفاعی،   تشکیل شبکه یکپارچه علمی و فناورانه از جمله دلایل اقبال و دعوت از 

شرکت های دانش بنیان در طرح ها و برنامه های وزارت دفاع می باشد.
 امیر سرتیپ حاتمی اقتدار و عزت امروز ایران اسلامی را مرهون ایثارگری شهدای 
سرافراز انقلاب اسلامی و مجاهدت های رزمندگان شجاع و مخلص و پیرو ولایت 
دانست و تصریح کرد: ارتقای توان موشکی کشور، تهیه و ساخت پیشرفته ترین 
دستاوردهای حوزه رزم دریایی، ساخت و تولید پیشرفته ترین تجهیزات رزم زمینی 
و تولید و ساخت هواپیماهای رزمی و آموزشی در حوزه هوایی از جمله اولویت های 

وزارت دفاع در سالهای اخیر بوده است.

 عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز کشور 
با تاکید بر اینکه رهبر معظم انقلاب نحوه عزاداری را 
به ستاد ملی مقابله با کرونا محول کرده است، گفت: 
هرگونه بی توجهی و مغایرت با دستورات این ستاد در 
چگونگی برگزاری مراسم محرم، خلاف شرع و قانون 
است.  حجت الاسلام حسین ابراهیمی درباره بیانات 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به مناسبت عید سعید 
قربان درباره لزوم تبعیت از تصمیمات ستاد ملی مقابله 

با کرونا گفت: رهبری در بیانات خود تکلیف را مشخص 
پروتکل های  طبق  را  عزاداری  برگزاری  چگونگی  و 
بهداشتی به ستاد ملی مبارزه با کرونا محول کردند. 
یعنی هر آنچه که ستاد تصویب و ابلاغ کند همان 
وظیفه عزاداران سیدالشهداء)ع( است که باید رعایت 
انجام شود، طبق  شود و هرآنچه غیر تصمیم ستاد 
فرمایش رهبر معظم انقلاب خلاف شرع و قانون است. 
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه 

عمل به تصمیمات ستاد مقابله با کرونا وظیفه همه 
عزاداران اباعبدالله حسین)ع( است، اظهار داشت: در 
زمان عزاداری حضرت سیدالشهداء هم باید فاصله ها 
حفظ شود و هم از ماسک استفاده کنیم. همچنین 
بهتر است نذوراتی که نحوه ادای آن مشخص نیست 
میان فقرا توزیع شود. اما اگر نذر معینی است باید به 
آن طبق مصوبات ستاد ملی کرونا عمل شود تا ادای 

نذورات سبب شیوع کرونا نشود.

امیر حاتمی در کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

ارتقای توان موشکی کشور اولویت  وزارت دفاع است

عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز:

 بی توجهی به تصمیمات ستاد کرونا خلاف شرع و قانون است

 مدیرکل امور بین الملل دفتر ریاست جمهوری با یادآوری اولویت های سیاست 
خارجی کشور، تاکید کرد: ما با یک جانبه گرایی و اعمال سیاست های تفرقه افکنانه 
آمریکا و رژیم اشغالگر قدس که با هدف تامین منافع شان انجام می شود، مخالفیم و آن 
را برنمی تابیم. با هرقدرتی براساس منافع ملی نگاه می کنیم و فرقی نمی کند برزیل، 
آرژانتین، چین، ونزوئلا، همسایگان و یا کشورهای اروپایی باشد.  کمال دهقانی، در 
همین باره می گوید: در عرصه بین الملل، ایران منافع و مصالح عمومی خود را به 
همراه مسائل کلان امنیت ملی در نظر قرار می دهد. طبیعی است در این تعاملات، 
امور سیاسی، امنیتی و اقتصادی در اولویت باشد زیرا در غرب آسیا کشورهایی که 
با ما همسایه  هستند، پیشینه تاریخی مشترکی داریم و از نظر فرهنگی و اجتماعی 
پیوندهای قوی و ناگسستنی بین دو ملت وجود دارد. دهقانی ادامه می دهد: اقتصاد 
ما می تواند با کشورهای همسایه مکمل همدیگر باشد؛ زیرا پایین بودن هزینه مبادلات 
و همچنین نزدیک بودن بازارهای مصرف، از مسایل ترجیحی در اقتصاد است که 
سبب همکاری دوچندان در این بخش خواهد شد. بنابراین اولویت اصلی، همکاری 
با کشورهای همسایه است تا در نهایت منجر به بالا رفتن رفاه عمومی مردم هر دو 
طرف شود. مدیرکل امور بین الملل دفتر ریاست جمهوری یادآوری می کند: روابط 
بین المللی ایران و توسعه راهبردی مناسباتش براساس تأکید و اصول قانون اساسی 
است؛ همچنین منافع ملی در سطح بین المللی در نظر گرفته می شود؛ در واقع با همه 
کشورها با در نظر قرار دادن سیاست استقلال کشور، روابط خودمان را دنبال می کنیم. 
دهقانی تاکید دارد که سیاست راهبردی جمهوری اسلامی ایران، بنابر مستقل بودن 
است؛ در کنار این چارچوب، روابط خوبی با روسیه و چین دارد و این به معنای آزادی 
در انتخاب شرکای تجاری در عرصه بین الملل است. نایب رئیس کمیسیون امنیت 

ملی در مجلس دهم، اضافه می کند: واقعیتی وجود دارد که همه باید در نظر بگیریم؛ 
وقتی رقابتی ایجاد می شود، می گویند ایران به دلیل فشارهای غرب احیانا به سمت 
چین و روسیه رفته اما باید گفت، اگر ما با روسیه راهبردی کار کردیم به این دلیل بوده 
که منافع ما و روسیه اقتصاء می کرد و همکاری ها برای صلح در سوریه و مسائل دریای 

خزر، دو و چندجانبه بوده  است.
اعتبار افکار عمومی دنیا برای چین مهم است

وی همچنین درباره سند همکاری ایران و چین، توضیح می دهد: در نظر بگیرید 
سیاست های چین در عرصه روابط بین الملل، منطقی و اصولی است و به طور معمول 
در ماجراهای سیاسی و نظامی دنیا دخالت نمی کند؛ در واقع برای چین، اعتبار افکار 
عمومی دنیا نیز مهم است. به نظر می آید هرجا همکاری و ائتلافی در عرصه روابط 
بین الملل شکل می گیرد اگر منطق درستی داشته و اتحاد اصولی شکل گرفته باشد، 
به خوبی دیده می شود؛ در غیر این صورت، طرد می شود. مانند ائتلاف آمریکا، رژیم 
صهیونیستی و عربستان سعودی برای بحران های منطقه که پیامد آن جنایت های 

جنگی در یمن و اقدامات خرابکاری در سوریه و عراق است.
وی ادامه می دهد: همه این ائتلاف ها و اتحادها در عرصه بین الملل در برابر نگاه 
افکار عمومی جهان است. بنابراین دیر یا زود مشخص می شود چه اهداف و اغراضی 
در پی آن است.  دهقانی ادامه می دهد:  فکر می کنیم که این توسعه روابط دوجانبه 
و چندجانبه با یک منطق قوی پشتیبانی می شود و افکار عمومی دو کشور و جهان 
آن را می پذیرد. همچنین این مناسبات دوو چند جانبه ایران، برای مبارزه با یک 
جانبه گرایی، بی قانونی، حاکمیت تروریسم بین المللی و پیمان شکنی های آمریکا در 

عرصه بین المللی است؛ مانند خروج از پیمان پاریس و نقض غیرقانونی برجام. 

مدیرکل امور بین الملل دفتر ریاست جمهوری:
سیاست خارجی مبتنی بر منافع ملی؛ چین یا اروپا فرقی ندارد

وزیر اطلاعات در توضیح موضوع دستگیری سرکرده 
گروه تروریستی تندر به دست سربازان گمنام امام زمان 
)عج( گفت: افرادی همچون شارمهد با تکیه به آمریکا 
و رژیم صهیونیستی اشتباه کردند و این دو، تا زمانی 
از این افراد حمایت می کنند که نفعی برایشان داشته 

باشند. 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی شنبه 
شب در یک گفت وگوی تلویزیونی درباره دستگیری 
به  تندر  تروریستی  "جمشید شارمهد" سرکرده گروه 
دست سربازان گمنام امام زمان )عج( یادآور شد: این 
نخستین عملیات پیچیده وزارت اطلاعات در ضربه 
به معاندین نیست؛ قبلًا از این اقدامات زیاد داشته ایم 
که قابل ذکر نیست. وزیر اطلاعات توضیح داد: آمریکا 
و رژیم صهیونیستی اشتباه کردند که فکر می کردند 
و  است  ایران  علیه  اقدام  منشاء  تندر،  گروه  سرکرده 
اشراف سربازان گمنام موجب شد بموقع به این گروه 
تروریستی  اقدام   ۲۷ حدود  شود.  وارد  نهایی  ضربه 
توسط جمشید شارمهد و مجموعه اش انجام شده که 
با همت و هوشیاری و اشراف سربازان گمنام امام زمان 

همه آن ها خنثی شدند. در واقع تروریست ترین جریان 
سلطنت طلبی جریان انجمن پادشاهی ایران شارمهد 
مربوط به تندر بود. وی تصریح کرد: پیش تر با توجه به 
جنایات این فرد در شیراز به اینترپل اعلام کردیم اما 
اتفاقی برای دستگیری وی نیفتاد. »اینترپل می دانست 
او نمی شدند.  اما متعرض  این فرد، تروریست است 
همانند محمدرضا کلاهی صمدی که ۳۰ سال با عنوان 
جعلی در هلند زندگی کرد؛ او عامل اتفاق تروریستی ۷ 
تیر بود که با هویت جعلی در این کشور زندگی کرد و در 
نهایت به طور مرموزی کشته شد.« علوی عنوان کرد: 
به رغم آنکه پلیس بین الملل مأمور دستگیری او بود، 
کاری با وی نداشتند که این نشان از پوچی شعار غربی 
ها در مبارزه با تروریسم است. وی ادامه داد: برخی از 
این ها باورشان این نیست که سرکرده گروه تندر در ایران 
دستگیر شده و در ایران در اختیار سرویس اطلاعاتی 
قرار گرفته است بلکه خیال می کنند که وی در خارج از 
کشور است و عکس ها هم مربوط به خارج است که در 

آینده ای نزدیک به همه چیز واقف خواهند شد.
شارمهد  جمشید  هویت  به  اشاره  با  اطلاعات  وزیر 

بین  در  کرد:  تاکید  تندر  تروریستی  گروه  سرکرده 
جریان های سلطنت طلب که اغلب آن ها با یکسری 
بیانیه و شعارها خود را اثبات می کنند، جریان سلطنت 
طلبی جمشید شارمهد تقریباً از معدود جریان ها یا تنها 
جریانی بود که بسیار خشن بود و به دنبال این بود که 
با عملیات تروریستی خود را اثبات کند؛ کما اینکه در 
حسینیه سیدالشهدای شیراز و در برنامه رهپویان وصال 
آن جنایت ددمنشانه را مرتکب شد که به شهادت و 

زخمی شدن جمعی از هموطنان مان منجر شد.
جواب  در  تندر  گروه  سرکرده  داد:  ادامه  علوی 
تهدیدهای تلفنی که تو را روزی می گیریم گفته بود 
جای من در طبقه ششم اف بی آی )سرویس اطلاعات 
داخلی آمریکا( است؛ به این معنا که هرگز نمی توانید 
من را دستگیر کنید. فردی که جای خود را در طبقه 
چنگ  در  امروز  می دانست  آمریکا  اف بی آی  ششم 
سربازان گمنام امام زمان در جمهوری اسلامی ایران 

است.
سربازان گمنام امام زمان)عج( روز شنبه به یک گروه 
تروریستی مستقر در آمریکا ضربه اساسی وارد کرده اند.

وزیر اطلاعات تشریح کرد :

جزییات دستگیری سرکرده گروه تروریستی تندر
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انبه یکی از میوه های محبوب در جهان است که می تواند مواد مغذی و آنتی 
اکسیدان های مختلفی را در اختیار بدن ما قرار دهد. با این وجود، افراد کمی از 

این حقیقت آگاه هستند که هسته انبه نیز می تواند فواید بسیاری را ارائه کند.
هسته انبه یکی از بزرگترین نمونه ها بین هسته میوه ها محسوب می شود.

برای تهیه پودر هسته انبه، هسته های انبه از میوه جدا شده و به خوبی شسته می 
شوند تا هیچ گونه گوشت میوه روی آنها باقی نماند و سپس در مجاورت هوا خشک 
می شوند. هسته های خشک شده انبه آسیاب می شود تا به پودر تبدیل شده و از 

این پودر برای اهداف مختلف استفاده می شود.
ارزش غذایی 

جدا از عطر و طعم فوق العاده میوه انبه، هسته انبه منبع خوبی از مواد مغذی، 
ویتامین ها و مواد معدنی است. مصرف ۱۰۰ گرم هسته انبه می تواند ۱۳ گرم 
چربی کل، ۳۲.۲۴ گرم کربوهیدرات، ۰.۱۹ میلی گرم ویتامین B۶، ۶.۳۶ گرم 
پروتئین، ۱.۳ میلی گرم ویتامین E، ۲.۰۲ گرم فیبر غذایی کلی، ۲۲.۳۴ میلی 
گرم منیزیم و ۰.۱۲ میکروگرم ویتامین B۱۲ ارائه کند. افزون بر این، بسیاری از 
اسیدهای آمینه، از جمله ۸.۴ گرم لوسین، ۳.۲۳ گرم ایزولوسین، ۲.۳۱ گرم 
هیستیدین، ۳.۸ گرم والین، ۲.۰۴ گرم ترئونین و ۳.۱۳ گرم لیزین در ۱۰۰ گرم 

هسته انبه وجود دارند.
فواید سلامت هسته انبه 

هسته های انبه که اغلب پس از مصرف گوشت میوه دور انداخته می شوند، در 
حقیقت، سرشار از مواد مغذی مفید هستند. پودر هسته انبه به روش های مختلف 
قابل استفاده است. در ادامه با برخی فواید سلامت هسته انبه بیشتر آشنا می 

شویم.
سلامت مو و پوست سر 

شوره سر یکی از رایج ترین مشکلات مو است که افراد از آن رنج می برند. شوره سر 
بیشتر در کودکان در حال رشد و نوجوانان دیده می شود و همچنین گاهی اوقات 
افراد مسن نیز با آن درگیر هستند. شوره سر به واسطه خشک شدن پوست سر و 
پوسته پوسته شدن آن رخ می دهد. هسته انبه می تواند به بهبود شوره سر کمک 
کند. برای تحقق این هدف شما می توانید از کره هسته انبه روی موی سر خود 
استفاده کنید. کره هسته انبه موجب درخشش و افزایش استحکام مو می شود. 
استفاده از ترکیب کره هسته انبه و رروغن خردل می تواند به کنترل آلوپسی )ریزش 

مو(، سفید شدن زودرس مو، ریزش مو و شوره سر کمک کند.
بیماری قلبی عروقی 

پودر هسته انبه زمانی که به میزان متعادل در رژیم غذایی مصرف شود می تواند 
به کاهش پرفشاری خون و همچنین پیشگیری از مشکلات قلبی و عرقی کمک 
کند. پودر هسته انبه در صورت مصرف منظم می تواند به پیشگیری و بهبود 

مشکلات قلبی مختلف کمک کند.
سلامت باروری زنان 

هسته انبه می تواند به درمان برخی مشکلات سلامت باروری در زنان کمک کند. 
یک قاشق چایخوری از خمیر هسته انبه را درون واژن بمالید. این خمیر می تواند به 
بهبود مشکلاتی مانند واژینیت )التهاب واژن( و لکوره )ترشحات واژن( کمک کند. 

همچنین، هسته انبه به آرامش دیواره های واژن پس از بارداری های متعدد کمک 
می کند.

بهبود گوارش 
هسته انبه خشک شده گزینه ای موثر برای مبارزه با اسیدیته است. این می تواند 
به بهبود گوارش کمک کند. از آنجایی که هسته انبه سرشار از فنول ها و ترکیبات 
فنولیک است که به عنوان آنتی اکسیدانی خوب شناخته می شوند، این محصول 

می تواند به بهبود گوارش کمک کند.
سلامت دهان و دندان 

پودر مخصوص دندان که با استفاده از هسته انبه آماده می شود گزینه خوبی 
برای تقویت سلامت دندان ها است. مقداری پودر هسته انبه را کف دست خود 
ریخته و آن را مرطوب کنید، سپس مسواک خود را به آن آغشته کنید. مسواک زدن 
با پودر هسته انبه می تواند به حفظ سلامت دندان ها و پیشگیری از پوسیدگی 

آنها کمک کند.
دیابت 

هسته انبه می تواند به کاهش سطوح قند خون انسان کمک کند و از این رو در 
درمان دیابت موثر عمل می کند. هسته انبه به تغییر آنزیم هایی در روده و کبد 
کمک می کند، از این رو، آنها گلوکز کمتری جذب می کنند. به واسطه کاهش 
جذب گلوکز، قند خون نیز کاهش می یابد. همچنین، هسته انبه به کاهش چربی، 

وزن بدن و اندازه دور کمر نیز کمک می کند.
محافظت در برابر آکنه 

استفاده از هسته انبه به عنوان یک لایه بردار پوست می تواند به از بین بردن آکنه 
کمک کند. هسته انبه، پس از خشک شدن آسیاب شده و به پودر تبدیل می شود. 
این پودر را با آب گوجه فرنگی تازه ترکیب کرده تا یک خمیر شکل بگیرد و آن را 
روی صورت قرار داده و اجازه دهید برای چند دقیقه به همان حالت باقی بماند. 
سپس، به آرامی پوست صورت را ماساژ داده و با آب شستشو دهید. این خمیر به 
باز شدن منافذ پوست، لایه برداری پوست و همچنین بهبود جوش های سرسیاه، 
آکنه، و انواع دیگر جوش ها کمک می کند. همچنین، این ترکیب از قرمزی پوست 
پیشگیری می کند. این محصول لایه بردار ملایم را می توانید روزانه استفاده کنید.

مقابله با مشکلات گلو 
پودر هسته انبه می تواند در درمان التهاب گلو و سرفه موثر عمل کند. از این 
محصول به عنوان درمانی خانگی برای دیفتری استفاده می شود. مقداری پودر 

انبه را در آب ولرم ریخته و از آن برای غرغره کردن استفاده کنید.
درمان اسکوروی 

از  انبه گزینه موثری برای درمان اسکوروی است. این پودر سرشار  پودر دانه 
ویتامین C است که به بهبود بیماری اسکوروی کمک می کند.

مقابله با اسهال 
پودر هسته انبه برای درمان اسهال گزینه خوبی محسوب می شود. مصرف 
پودر هسته انبه دو تا سه بار در روز می تواند به بهبود اسهال و دیسانتری )اسهال 
خونی( کمک کند. پودر هسته انبه با خشک کردن هسته انبه در برابر نور خورشید 
و سپس آسیاب کردن آن تهیه می شود. حدود یک تا دو گرم از پودر هسته انبه دوز 

مناسب مصرف روزانه است و برای کسب بهترین نتایج باید مقداری عسل همراه 
با آن مصرف شود.

تسکین درد نیش زنبور یا عقرب 
خمیر تهیه شده از پودر هسته انبه و آب انبه تازه را می توانید روی محل نیش زنبور 

یا عقرب قرار دهید. این خمیر به تسکین درد ناشی از گزیدگی کمک می کند.
مقابله با چاقی 

با بهبود گردش خون و کاهش سطوح کلسترول بد )LDL(، پودر هسته انبه به 
کاهش وزن و درمان چاقی که به واسطه سطوح بالای کلسترول در بدن شکل می 
گیرد، کمک می کند. پودر هسته انبه به افزایش سرعت سوخت و ساز بدن نیز 

کمک می کند.
بهبود کم خونی 

افراد مبتلا به کم خونی ممکن است با سطوح پایین هموگلوبین در خون مواجه 
باشند که وظیفه انتقال اکسیژن را بر عهده دارد. کم خونی در زنان نسبت به مردان 
شایع تر است. از علائم این شرایط می توان به رنگ پریدگی پوست، خستگی و 
سرگیجه اشاره کرد. هسته انبه یکی از بهترین گزینه های غذایی برای مقابله با کم 

خونی است.
بهبود خشکی پوست 

اگر با خشکی پوست مواجه هستید می توانید از کره هسته انبه برای بهبود این 
شرایط استفاده کنید. کره هسته انبه برای بهبود خشکی پوست، به ویژه در بخش 
های حساسی مانند پوست اطراف چشم ها، گونه ها و بخش های دیگر موثر عمل 

می کند.
همچنین، کره هسته انبه یک مرطوب کننده طبیعی برای پوست لب ها محسوب 
می شود. شما می توانید این محصول را به عنوان یک بالم پیش از خواب روی لب 
های خشک و کم آب خود بمالید. کره هسته انبه با احیای سلول های پوست، 
افزایش رطوبت و از بین بردن سلول های مرده پوست به بهبود شرایط آن کمک 

می کند. همچنین، کره هسته انبه به تسریع روند بهبودی پوست کمک می کند.
کلسترول 

مصرف پودر هسته انبه می تواند به تقویت گردش خون کمک کند. این می 
تواند به کاهش سطوح کلسترول بد )LDL( در بدن کمک کند. همچنین، پودر 
هسته انبه به تنظیم سطوح قند خون در بدن کمک می کند. این یکی از بهترین و 

مهم ترین فواید هسته انبه است.
موارد استفاده سنتی و فواید دیگر هسته انبه 

کره هسته انبه برای درمان اسهال، دایسنتری و معده درد استفاده می شود.
مصرف پودر هسته انبه می تواند به کنترل خونریزی بیش از حد و ترشحات سفید 

رنگ از واژن هنگام قاعدگی کمک کند.
کره هسته انبه همراه با یک قاشق عسل به عنوان درمانی خانگی برای بواسیر 

استفاده می شود.
از کره هسته انبه برای مراقبت از مو و پوست استفاده می شود.

کره هسته انبه در محصولات تجاری نرم کننده مو، کرم های صورت، صابون ها و 
لوسیون ها نیز استفاده می شود.

انبه به عنوان خمیردندان برای تقویت لثه ها و کمک به درمان  پودر هسته 
مشکلات دندان، بوی بد دهان، و چرک دندان استفاده می شود.

هسته انبه به واسطه خواص جمع کننده خود به عنوان گزینه برای درمان اسهال 
مزمن استفاده می شود.

گفته شده است که میوه نارس انبه در درمان التهاب چشم و جوش ها و هسته 
آن در درمان آسم کاربرد دارد.

هسته انبه حاوی اسید گالیک زیاد است که در درمان خونریزی ناشی از بواسیر و 
خونریزی شدید در زمان قاعدگی موثر عمل می کند.

ترکیب پودر هسته انبه با باترمیلک و مصرف دو بار در روز آن به تسکین بواسیر و 
دیگر اختلالات این چنینی کمک می کند. مصرف ترکیب پودر هسته انبه با آب نیز 

می تواند به بهبود خونریزی شدید در زمان قاعدگی کمک کند.
مصرف متعادل هسته انبه می تواند به کاهش خطر مشکلات مرتبط با قلب و 

پرفشاری خون کمک کند.
چگونه استفاده کنیم 

پودر هسته انبه به بهبود عطر و طعم بسیاری از غذاها، به ویژه میان وعده ها 
کمک می کند. شما می توانید این پودر را به دستورالعمل های غذایی مختلف 

اضافه کنید.
برای تهیه کره هسته انبه نیز می توانید چند هسته میوه رسیده انبه را جمع کرده 
و در محلی گرم و خشک نگهداری کنید تا به طور کامل خشک شوند. زمانی که 
پوسته بیرونی هسته خشک و بخش داخلی آن پوچ و شکننده شد می توانید مغز 
درون هسته را خارج کنید و در یک ظرف بریزید. مغزهای خشک شده هسته انبه 
را پودر کرده و با مقداری آب مخلوط کنید. آب را کم کم اضافه کنید تا یک خمیر 

شکل بگیرد. به این خمیر کره هسته انبه گفته می شود.  

خوراکی های التهاب زا را بشناسیمهسته انبه و دانستنی هایی درباره آن 

 برخی خوراکی ها در کنار تامین نیازهای ضروری بدن، گاه ممکن است به خاطر 
اثرات سوء بر سیستم گوارش منجر به اختلال های فیزیکی شوند. 

مریم سادات کاظمی کارشناس موسسه سلامت و بهداشت عمومی کشور افزود: 
بیشتر خوراکی های با پایه غلات حاوی گندم و در نتیجه گلوتن هستند. گلوتن 
پروتئینی است که هضم بسیار مشکلی دارد و به خاطر تحمل فرایند پخت در دمای 
بالا، ماده سمی و سرطان زایی به نام آکریل آمید تولید می کند که مولکول بسیار 
سختی است و آنزیم های گوارشی نمی توانند آن را هضم کنند. این مولکول درون 
روده عدم تعادل ایجاد می کند و زمینه ساز رشد باکتری های بیماری زا و در نتیجه 

التهاب و نفوذپذیری به روده می شود.
وی اظهار داشت: مولکول غذایی »گلیادین آلفا« موجود در گلوتن نیز هضم 
بسیار مشکلی برای آنزیم های گوارشی دارد. زمانی که این مولکول های هضم 
نشده در روده باریک جمع می شوند، رشد و تکثیر  باکتری های بیماری زا را 
تسهیل می کنند و در نتیجه عدم تعادل فلور روده ای، پیشرفت التهابات، تحلیل 
جداره روده باریک و افزایش نفوذ پذیری آن را در  پی دارد. بقایای باکتری ها و 
مولکول های درشت هضم نشده مانند گلیادین آلفا از جداره روده عبور می کنند 
و در جریان خون و سیستم لنفاوی بدن پخش شده و از این طریق در اندام های 
مختلف جای می گیرند. حالت آنتی ژن آنها موجب برانگیختن پاسخ ایمنی و 

واکنش های التهابی نامناسب و غیر ضروری می شود.
کاظمی با بیان اینکه در کنار زمینه های ژنتیک، حساسیت به بعضی آنتی ژن 
های غذایی یا باکتریایی نیز منشا دردهای التهابی و بیماری های مزمن هستند، 
ادامه داد: انواع ماست، کره، خامه، پنیر، بستنی و به طور کلی لبنیات به دلیل 
وجود کازئین باعث بروز مشکلاتی می شوند. ۸۰ درصد مجموعه پروتئین های 
موجود در شیر گاو را کازئین تشکیل می دهد و منشا بسیاری از حساسیت های 
گوارشی نوزادان و بزرگسالان است. کازئین ساختاری شبیه گلیادین آلفا دارد و به 

سختی هضم می شود.
وی تصریح کرد: ماست، بستنی و بعضی از پنیرها معمولا با شیر خشک تهیه 
می شوند که نسبت به شیر تازه مواد تحریک کننده بسیار بیشتری دارد و کازئین 
منشا التهاب و نفوذپذیری بالاست. روده باریک در حالت طبیعی نفوذپذیری 
خاصی دارد تا ریزمغذی ها را جذب و مانع ورود مولکول ها و مواد غیر مفید شود. 
حساسیت به کازئین شیر می تواند موجب نفوذپذیری بالای جداره روده و ورود 
ترکیبات مضر به جریان خون می شود در حالی که باید از بدن دفع شوند. گاه 
التهاب خیلی سریع با درد، نفخ، یبوست و غیره هشدار می دهد اما ممکن است 
بدون هیچ علامتی سال ها پیشرفت کرده و به شکل بیماری التهابی مزمنی مانند 
آرتروز بروز کند. کاظمی افزود: پروتئین های حیوانی به خصوص گوشت گاو اگر 
در دمای ۱۱۰ تا ۱۲۰ درجه طبخ شوند عامل بیماری های التهابی مزمن خواهند 
بود، این روش به دلیل واکنش های شیمیایی قند بر پروتئین است و زمینه ساز 
تولید مواد سمی می شود. البته در صورت پخت گوشت به شکل کباب این حالت 

بدتر شده و مواد سرطان زایی نیز تشکیل می شود.
به گفته این کارشناس تغذیه، این مولکول ها به سختی هضم می شوند و عدم 
تعادل روده ای، التهاب و نفوذ پذیری جدار روده ها را در پی دارند که در نتیجه 
ترکیباتی وارد جریان خون می شوند که عامل فعالیت های غیر عادی سیستم 
ایمنی در بافت ها هستند و طبخ گوشت در ۱۱۰ درجه سانتی گراد ۱۰ برابر از 

طبخ ماهی در چنین دمایی تولید مواد مضر و بیماری زا دارد.
کاظمی افزود: مواد غذایی که در کارخانه ها تهیه و فرآوری می شوند، معمولا 
مقدار بسیار زیادی شکر، نمک، چربی های ناسالم، مواد شیمیایی نگهدارنده، 
رنگ های خوراکی و غیره دارند، به علاوه، قوطی های کنسرو لایه ای از رزین 
بیفنول دارند که ممکن است با گذشت زمان در غذای کنسروشده جمع شود. 
مصرف زیاد چنین غذاهایی همچنین می تواند در طولانی مدت زمینه ساز 
بیماری های التهابی مزمن شود. وی اظهار داشت: بعضی از بیماری ها مانند 
آرتروز با توجه به زمینه ژنتیک یا مقدار آنتی ژن های حساسیت زا مانند گلوتن 
پس از چند سال بروز می کند. مدت پیشرفت بیماری های مزمن با توجه به 
نوع بیماری، خصوصیات ژنتیک و سبک زندگی فردی متغیر است. پیش از آنکه 
نخستین علائم بیماری احساس شود، التهاب به تدریج طی هفته ها تا سال ها 
پیشرفت کرده و خیلی تدریجی بافت ها را نابود می کند. همچنین ممکن است 
علائم هشداردهنده فوری مانند دردهای گوارشی، نفخ، یبوست و غیره نیز ظاهر 
شود. در صورت زمینه ژنتیک ابتلا به یک بیماری خاص، مواد غذایی یاد شده 
می توانند عامل بروز ناراحتی هایی نظیر آرتروز، دیابت نوع ۲، فیبرومیالژی، پلی 
آرتریت روماتوئید، سندروم روده تحریک پذیر، کرون، سلیاک، اسکرودرمی )نوعی 

بیماری التهابی پوستی(، اگزما، آسم، آکنه و غیره می شود.
اصول غذایی افراد مستعد بیماری های التهابی

کاظمی خاطرنشان کرد: اگر فردی که زمینه ابتلا به بیماری های التهابی دارد 
مقدار مناسب و کنترل شده از این خوراکی ها را مصرف کند، احتمال بروز بیماری 
نیز کاهش می یابد. اما پس از بروز بیماری، رعایت رژیم غذایی خاص با پرهیز از 
خوراکی های حاوی گلوتن، لبنیات و پروتئین های حیوانی، گوشت های پخته 
شده در دمای بالا، خوراکی های صنعتی فرآوری شده، خوراکی های آلوده به آفت 
کش ها و مواد شیمیایی می تواند در بسیاری موارد به برطرف شدن درد و بهبود 
سطح زندگی کمک کند. وی گفت: به طور متوسط پس از سه ماه رعایت این رژیم 
تاثیرات مثبت دیده می شود اما در موارد حاد اغلب ممکن است به ۱۶ تا ۱۷ ماه 

نیز زمان برای بهبود بیماری زمان نیاز باشد.
 

رئیس مرکز تحقیقاتی کاردیوانکولوژی بیمارستان قلب شهید رجایی:

هشدار به بیماران قلبی سرطانی در 
روزهای کرونایی

رئیس مرکز تحقیقاتی کاردیوانکولوژی بیمارستان قلب شهید رجایی، از بیمارانی 
که همزمان گرفتار سرطان و بیماری قلبی هستند، خواست که به خاطر کرونا در 

پیگیری بیماری خود سهل انگاری نکنند.
آذین علیزاده اصل، به خروجی وبینار آموزشی »قلب، سرطان و کووید ۱۹« اشاره 
کرد و گفت: در این وبینار آموزشی، توجه به عارضه های کووید ۱۹ در بیماران قلبی 

و سرطانی، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
وی، یکی از نکات مورد تاکید در این وبینار آموزشی را، مراقبت های لازم از 
بیماران سرطانی که دچار بیماری قلبی هستند، عنوان کرد و افزود: یکی از 
موضوعات مرتبط با این بیماران، نحوه مراقبت از آنها در هنگام درگیر شدن با 
بیماری کووید ۱۹ است.  این فلوشیپ اکوکاردیوگرافی، گفت: سخنرانان حاضر در 
این وبینار، متفق القول بر این عقیده بودند که کارهای ضروری این قبیل از بیماران 

نباید به خاطر کرونا به تاخیر و تعویق بیافتد.
علیزاده اصل گفت: درخواست ما از این قبیل بیماران این است که با هر گونه 

علامت جدید، باید به پزشک مراجعه کنند و در این کار سهل انگاری نشود.
وی افزود: این دسته از بیماران می توانند با تشخیص پزشک خود، کارهای 

درمانی غیر ضروری را به تاخیر بیاندازند تا بتوانند میزان مراجعات را کم کنند.
علیزاه اصل همچنین به توصیه های سخنرانان این وبینار آموزشی اشاره کرد و 
گفت: این بیماران باید خونریزی های گوارشی و ادراری را جدی بگیرند و به خاطر 

ترس از کرونا، نسبت به این قبیل موارد بی اعتنا نشوند.
در این وبینار آموزشی، آذین علیزاده اصل متخصص قلب و عروق و فلوشیپ 
انکولوژی  و  خون  تخصص  فوق  امامی  حسین  امیر  همراه  به  اکوکاردیوگرافی 

بزرگسالان و پیام آزاده فوق تخصص رادیو انکولوژی، سخنرانی خواهند داشت.

مدت زمان زیادی است که مردم تصور می کنند اضافه وزن 
و چاقی نتیجه مستقیم مصرف چربی است. بنابراین زمانی 
که مصمم می شوند رژیم لاغری بگیرند تا می توانند مصرف 
منابع چربی را کم می کنند و بهترین کار را در این می دانند 
که به اصطلاح لب به چربی نزنند؛ اما واقعیت این است که 
چنین تصمیمی مبنای علمی ندارد و بدنامی چربی از همان 
باورهای غلطی ناشی می شود که آن را عامل اصلی چاقی و 
اضافه وزن تلقی می کنند. در این مطلب در خصوص نقش 
مؤثر چربی ها در عملکرد بدن و همچنین منطقی بودن یا 

نبودن حذف آن ها بیشتر صحبت می کنیم. با ما باشید.
چرا چربی ها برای بدن ما ضروری هستند؟

هستند  چربی ها  قسم خورده  دشمن  اساساً  بعضی ها 
و تا چشمشان به هر نوع روغنی می افتد احساس گناه 
می کنند. برای شروع این بحث باید بدانید که چربی ها 
دارد.  کیلوکالری  موادی هستند که هر گرمشان ۹  جزو 
در واقع این میزان کالری دو برابر میزان کالری موجود در 
کربوهیدرات ها و پروتئین ها است که در هر گرم حدود ۴ 
کیلوکالری دارند. با این حال چربی ها برای ادامه حیات 
حیاتی  عملکردهای  در  چون  هستند  ضروری  و  لازم  ما 
ذخیره  تأمین  برای  چربی ها  واقع  در  دارند.  نقش  بدن 
انرژی بدن و تضمین مقاومت برخی ارگان های بدن لازم و 
ضروری هستند. علاوه بر این، چربی ها بخشی از ساختار 
سلولی محسوب می شوند و عملکرد هورمون ها را تنظیم 
می کنند. باید بدانید که بدون چربی ها جذب و به کارگیری 
ویتامین های A، D، E و K ممکن نخواهد بود و در نهایت 
حتی  یعنی  زد.  نخواهد  دل  به  چنگی  غذا  طعم  اینکه 
نمی شود غذای خوشمزه ای را بدون داشتن میزان کافی 
روغن )از هر نوع( تصور کرد. بنابراین با توجه به موارد اشاره 
شده چربی ها جزو منابع ضروری برای بدن هر فرد بوده و 

حذف آن ها عملًا ممکن نیست.
رژیم  که  می دهند  نشان  متعدد  پژوهش های  نتایج 
مدیترانه ای که حاوی چربی های سالمی مانند روغن زیتون، 
آجیل ها و ماهی هستند باعث ارتقای سلامت مغز شده و 

خطر ابتلا به بیماری های مغزی را کاهش می دهند
آیا باید از چربی ها متنفر بود؟

که  افرادی  نفرت  و  خشم  مورد  همیشه  که  چربی ها 
می خواهند لاغر شوند قرار می گیرند برای بدن ضروری بوده 

و در عملکردهای متعددی شرکت دارند. در واقع چربی ها 
برای عملکرد درست دستگاه عصبی، پوست و همچنین 
دستگاه قلب و عروق لازم و ضروری هستند. بنابراین نباید 

نسبت به چربی ها بدبین باشید.
اگر چربی ها را از رژیم غذایی تان حذف کنید چه 

اتفاقی در بدن میافتد؟
اگرچه خیلی ها به چشم مجرم به چربی ها نگاه می کنند 
و اولین متهم چاقی به حساب می آیند؛ اما نباید این منابع 
منابع  جزو  چون  شوند  حذف  غذایی  برنامه  از  ارزشمند 
غذایی بسیار پراهمیت برای بدن هستند. شاید به نظرتان 
خنده دار برسد اما واقعیت این است که عدم مصرف کافی 
چربی در روند کاهش وزن و آب کردن چربی های شکمی 
اختلال ایجاد می کند. یعنی اگر منابع خوب چربی ها را 
دریافت نکنید به این راحتی ها نمی توانید از شر چربی های 
رفتن  بین  از  عدم  البته  شوید.  خلاص  بدنتان  اضافه 
چربی های اضافه جدی ترین عارضه کمبود چربی نیست. 

بلکه صرف نظر کردن از مصرف هر نوع چربی به عملکرد 
درست روحی و جسمی تان آسیب جدی می زند. در نتیجه 
اگر با تمام توضیحات ارائه شده همچنان تصور می کنید که 
حذف چربی ها کلید کاهش وزن است توضیحات زیر را با 

دقت بیشتری بخوانید:
اگر چربی ها حذف شوند مدام گرسنه تان می شود

اگر به میزان کافی چربی دریافت نکنید بدنتان به دنبال 
دریافت انرژی خواهد بود. در حالت کلی افرادی که به میزان 
کافی منابع خوب چربی دریافت نمی کنند به سمت مصرف 
بیشتر کربوهیدرات ها کشیده می شوند. نتایج پژوهشی که 
به چاپ   American Journal of Clinical Nutrition در
رسیده است نشان می دهد که چربی ها روند جذب مواد 
سیری  احساس  ترتیب  این  به  می کنند.  کند  را  غذایی 

طولانی مدتی ایجاد کرده و مانع از پرخوری می شوند.
اگر چربی ها حذف شوند سلامت قلب دچار 

مشکل می شود

شماره  دشمن  را  چربی  که  هستید  افرادی  جزو  اگر 
 New یک قلب می دانید بدانید که نتایج پژوهشی که در
است  رسیده  چاپ  به   England Journal of Medicine
نشان می دهد رژیم مدیترانه ای که حاوی میزان معقولی 
یا فاقد  با رژیم های غذایی فقیر  چربی است در مقایسه 
چربی اثرات مثبت بیشتری برای سلامت قلب و دستگاه 
عصبی دارد. علاوه بر این، چربی های اشباع نشده باعث 
افزایش میزان کلسترول خوب بدن شده و خطر ابتلا به 
بیماری های قلبی را کاهش می دهند. در نتیجه احتمالًا 

بروز بیماری های دژنراتیو نیز کمتر می شود.
اگر چربی ها حذف شوند بدن دچار کمبود 

ویتامین می شود
به واسطه مصرف چربی ها   K و  A، D، E ویتامین های
این  که  است  معنی  بدین  این  می شوند.  بدن  جذب 
ویتامین ها زمانی جذب می شوند که در چربی ها حل شوند. 
ویتامین ها بعد از پخش شدن در بدن در کبد و بافت های 
مصرف  به  طولانی مدت  در  تا  می شوند  ذخیره  چربی 
برسند. با این حال، زمانی که مصرف چربی ها به اندازه 
کافی نباشد، جذب ویتامین ها به خوبی انجام نمی شود و 
میزان ذخیره ویتامین بدن به طور چشمگیری کاهش پیدا 

می کند.
اگر چربی ها حذف شود سلامت مغز مختل می شود

رژیم  که  می دهند  نشان  متعدد  پژوهش های  نتایج 
مدیترانه ای که حاوی چربی های سالمی مانند روغن زیتون، 
آجیل ها و ماهی هستند باعث ارتقای سلامت مغز شده و 
خطر ابتلا به بیماری های مغزی را کاهش می دهند. در 
واقع چربی ها ماده تشکیل دهنده اصلی غشای نورون ها 
و میلین هستند. در نتیجه حذف کامل چربی ها می تواند 
سلامت کل بدن را مختل کند. مهم ترین مسئله به جای 

حذف چربی ها انتخاب انواع سالم و مغذی آن است.
حرف آخر

مهم ترین کار انتخاب درست است. در واقع منطقی ترین 
کاری که می توانید بکنید این است که همیشه به دنبال 
خط  را  ترانس  چربی های  دور  و  باشید  سالم  چربی های 
قرمز بکشید چون سلامتی بدن را با خطرات جدی مواجه 
می کنند. روغن زیتون، روغن کنجد، روغن کلزا و غیره جزو 

روغن های مفید هستند.

پیامدهای حذف تمام چربی ها از رژیم غذایی؛

آیا لازم است چربی ها را به کل از رژیم غذایی تان حذف کنید؟
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 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به کمبود مواد اولیه 
در تولید ماسک در استان گفت: مشکل کمبود ماسک در قم به زودی رفع 

می شود.
کرونا  شیوع  زمان  از  انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  غضنفری  مهرداد   
در استان قم اظهار داشت: واریز مبالغی به میزان ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان 
حدود  که  ثابت  درآمد  فاقد  خانوار  نفر  هزار  و ۲۰۰  یک میلیون  به حساب 
۳ میلیون نفر را پوشش داده که بخشی از مردم استان قم را شامل می شد 
ازجمله حمایت های دولت محسوب می شود، همچنین پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه یک میلیون تومانی به سرپرستان خانواده یارانه بگیر با کارمزد 
۴ درصد یکی دیگر از خدمات بود که دراین باره ۳۰۲ هزار و ۴۶۷ سرپرست 

خانوار در قم تحت پوشش قرار گرفت.
توزیع ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار بسته معیشتی بین نیازمندان

وی ادامه داد: اجرای تفاهم نامه با عنوان کمک های مؤمنانه به دبیری اداره 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی و ریاست استاندار و همکاری نهادهای انقلابی 
ازجمله اقداماتی بود که به واسطه آن در حدود ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار بسته 
معیشتی توسط سپاه پاسداران و ستاد اجرایی فرمان امام و آستان قدس 

رضوی و هلال احمر در طول ماه رمضان در اختیار نیازمندان قرار گرفت.
با بیان اینکه راه اندازی  معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
سامانه کارا کرونا ویژه پرداخت تسهیلات کرونا به ۱۳ رسته شغلی آسیب دیده 
در اداره کار و اجرای شیوه نامه ابلاغی وزارت تعاون جهت پرداخت تسهیلات 
به بنگاه های آسیب دیده مورد پیگیری قرار گرفت، افزود: تاکنون ۱۷۹۹ 
پرونده با درخواست تسهیلات بالغ بر ۵۱ میلیارد تومان جهت حفظ اشتغال  

تشکیل و عملیات پرداخت در دست اقدام است.
تشکیل کارگروه اقتصادی در قم

وی با تأکید بر اینکه ایجاد سامانه بیمه بیکاری برای ثبت نام بیکاران واجد 
شرایط ازجمله اقدامات مثبت بود، تصریح کرد: تا ابتدای تیرماه تعداد ۱۰ 
هزار و ۳۶۰ نفر در استان قم در این سامانه ثبت نام کرده اند، همچنین تعداد 
۱۹۰۰ طرح اشتغال آسیب دیده در حوزه مددجویان شناسایی شد و به منظور 
مساعدت به قرارگاه کریمه اهل بیت )س( معرفی، که تاکنون مبلغ ۴۱۵ 

میلیون تومان به ۸۳۰ طرح پرداخت شده است.
غضنفری ابراز کرد: در مجموعه کاری اداره کل استاندارد تمامی پروانه های 
کاربرد علامت استاندارد واحدهای تولیدی و گواهی نامه شرکت های بازرسی 
و آزمایشگاه های همکار که زمان تمدید آن ها فرارسیده بود به مدت سه ماه تا 

تاریخ یک تیرماه ۹۹تمدید شدند.
وی با اشاره به راه اندازی کارگروه اقتصادی در استان یادآور شد: تشکیل 

گمرکی  و  بانکی  مالیاتی،  بیمه ای،  بخش های  در  کرونا  اقتصاد  کارگروه 
به صورت پیوسته در اتاق بازرگانی استان از اقدامات جدی بود، قطعاً بیشترین 
تأثیر در شرایط پسا کرونا در حوزه اقتصادی را شاهد خواهیم بود و این کارگروه 

باید در تمامی ابعاد اقتصادی پیش بینی و برنامه ریزی لازم را داشته باشد.
بعد  تقویت  افزود:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
حاکمیت و نظارتی دستگاه اجرایی و ارتقای سطح آگاهی در شرایط بحران 
از دستاوردهای مهم  استان بود، دراین باره شناسایی ظرفیت تشکل های 
مردم نهاد در تولید، تأمین کالا و تجهیزات به ویژه در حوزه بانوان، ظرفیت 

مهمی بود که ایجاد شد و در ایام آتی و عادی هم می تواند کارساز باشد.
راه اندازی فروشگاه های مجازی همزمان با بیماری کرونا در قم

وی با اشاره به دیگر اقدامات انجام شده در سطح استان بیان کرد: ایجاد 
ظرفیت  از  استفاده  مختلف،  بخش های  در  اتکاء  قابل  اطلاعاتی  بانک 
شرکت های دانش بنیان و همچنین بهره گیری از ظرفیت خیرین در تأمین 
اقلام بهداشتی و حمایت های معیشتی و گسترش روحیه همدلی و استفاده 
تجارت  و  مجازی  فروشگاه  راه اندازی  و  الکترونیکی  فروش  خدمات  از 

الکترونیکی از جمله دستاوردهای مهم و قابل اعتنا است.
غضنفری خاطرنشان کرد: استفاده از فناوری اطلاعات و کاهش مراجعات 
مردم در مسیر تحقق دولت الکترونیک و شکوفاسازی ظرفیت های بالقوه و 
تقویت ظرفیت های بالفعل در جهت تأمین اقلام موردنیاز با افزایش خطوط 
تولید و ظرفیت ها با همراهی بخش خصوصی و همدلی حاکمیت اتفاق افتاد.
وی با بیان اینکه ایجاد تغییر در فرهنگ مصرف از جمله رویکردهای مهم 
بود که با همراهی علما، صاحبان تریبون و دستگاه های اجرایی و نظارتی 
رونق گرفت، اظهار داشت: حفظ آرامش و ثبات جامعه از نظر تأمین کالاهای 
موردنیاز در زمان مناسب و به حد کافی سبب شد مانند ایام گذشته از وضعیت 

خوبی برخوردار باشیم و با کمبود کالایی مواجه نشویم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم عنوان کرد: نظارت و تشدید 
بازرسی ها سبب شد در حوزه مواد و اقلام اساسی موردنیاز جامعه به مردم 
شریف اجحاف نشود، ضمن اینکه مشارکت و همراهی مردم بیشترین نقطه 

قوت در تداوم مسیر بود و وضعیت استان در این زمینه خوب است.
وی ادامه داد: کرونا جدا از آسیب ها و خسارات در همه بخش ها و حوزه 
اجزای  میان  همراهی  و  تعامل  روحیه  و  فرصت ها  خلق  سبب  اقتصادی 
حاکمیت و ایجاد اعتماد بیشتر و تقویت آن در مهار بیماری شد و توفیقات 

خوبی به دست آمد.
ظرفیت تولید روزانه ۵۰۰ هزار ماسک در قم

غضنفری با تأکید بر اینکه در استان واحد تولیدی ماسک نداشتیم و در حال 
حاضر ۱۳ واحد و کارگاه تولیدی فعال شده و آخرین آمار ظرفیت ایجادشده 
۵۰۰ هزار عدد ماسک در استان است، افزود: البته هنوز به تولید واقعی 
نرسیده ایم و روزانه ۱۵۰ هزار ماسک تولید می شود درحالی که نیاز روزانه 

استان ۲۵۰ هزار عدد است،
وی بزرگترین مشکل واحدهای تولیدی ماسک را کمبود مواد اولیه دانست 
و گفت: در سفر سرپرست وزارت صمت به استان مجوز فعالیت واحدهای 
بدون مجوز و تأمین ماسک دریافت شد و ما تاکنون بیش از چهار میلیون عدد 

ماسک صرفاً در اختیار مراکز بهداشتی و درمانی قرار داده ایم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خاطرانشان کرد: از نظر 
تأمین ماسک در روزهای آینده مشکلی نداریم و مایحتاج کادر درمانی و 
پزشکی تفکیک شده است، به نحوی که ۱۵هزار عدد ماسک روزانه تحویل 
علوم پزشکی می شود. بخشی از ماسک  تولیدشده به دستگاه های اجرایی 
و سایر بخش هایی که نیاز است تحویل داده و روزانه ۱۰۰ هزار ماسک  نیز در 

اختیار داروخانه ها در جهت استفاده عموم قرار می گیرد.
وی بیان کرد: با این اتفاق ظرفیت تولید مطمئنی برای آینده داریم؛ البته 
تأکید ما استفاده از تولیدات خانگی است که اگر از ظرفیت ماسک خانگی نیز 

استفاده کنیم بخش زیادی از مشکلات رفع می شود.

مدیر کل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم خبرداد:

رونمایی از نخستین خودروی واکنش 
سریع پهپادی ایران درقم 

 اولین خودروی واکنش سریع ایران با تجهیزات مخابراتی ویژه با فناوری های 
پیشرفته از جمله پهپاد و بالن نظارتی با توان عملیاتی در تمام حوادث و بالایای 

طبیعی و همچنین مناطق بحرانی در قم رونمایی شد.
این  اینکه  بیان  و  خبر  این  اعلام  با  قم  اطلاعات  وفناوری  ارتباطات  کل  مدیر 
خودرو برای نخستین بار توسط یکی از شتاب دهنده های استان طراحی و ساخته 
شده است، گفت: تاکنون طرح های ابتکاری و منحصر به فردی زیادی توسط 
شتاب دهنده ها و استارتاپ های استان در حوزه های فناوری های نوین انجام شده 

است که این خودرو نیز با داشتن ویژگی های ممتاز از جمله اقدام هاست.
سید رضا موسوی با تاکید بر این که اولویت این استان حمایت از بخش خصوصی 
برای حضور موثر و گسترده در حوزه فاواست،  ادامه داد: از جمله ماموریت های اداره 
کل فناوری اطلاعات قم حمایت از شتابدهنده ها، استارتاپ ها و کسب وکارهای 

حوزه فناوری اطلاعات است.
دارای  پیشرفته  فناوری  با  تجهیزات  داشتن  با  خودرو  این  داشت:  اظهار  وی 
ویژگی های ممتاز، در هدایت و اثربخشی فرماندهی عملیات امدادرسانی در حوادث 

و بحران ها نقش بسیار موثری دارد.
موسوی با تاکید بر لزوم نهادینه ساختن فرهنگ ایده پروری و علم باوری در بین 
جوانان خلاق وایده ساز جامعه گفت: فکر ودانش در عصر دانایی عامل پیشران 
جوامع است ودر این راستا مدیران استان باید حمایت حداکثری را از نخبگان و 

نیروهای جوان وخلاق در اولویت قراردهند.
مدیرعامل وشرکت و شتاب دهنده شرکت آراد نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا،  با 
بیان اینکه این خودرو هیچ مشابهی در داخل کشور ندارد، گفت: در خارج کشور 
خودروهای مشابهی وجود دارد ولی نوع طراحی و پلتفورم اجرا شده در این خودرو 

متمایز از تمام این خودروهاست.
مجید هدایت جو، ادامه داد: برخورداری از ۲ فرستنده رادیویی، پهپاد با توان 
پروازی ۸ ساعت و بالن نظارتی تا حجم گاز هلیوم ۵۰ کیلوگرم از جمله ویژگی های 
برجسته این خودرو است که توان پایش تصاویر به مساحت ۱۵۰ هزار مترمربع را برای 

فرماندهی عملیات مقابله با بحران را فراهم می کند.
وی با بیان اینکه زمان طراحی و ساخت این طرح ابتکاری را ۱۰ ماه اعلام کرد و 
گفت: خودکفایی در تامین برق با استفاده از پنل های خورشیدی و موتوربرق سیار، 
مشاهده همزمان صحنه  زنده حوادث با نصب لینک برروی گوشی تلفن همراه، 
امکان حضور و استقرار در تمام مناطق صعب العبور و سرعت عمل بالا در به کارگیری 

از جمله دیگر ویژگی های این خودرو است.
مدیرعامل و شرکت و شتاب دهنده شرکت آراد ادامه داد: با تکمیل فرایند طراحی 
و رونمایی از نمونه اولیه با حضور جمعی محدود بدلایل شرایط کرونایی، برخی 
مسئولان استان از جمله از آتش نشانی، هلال احمر و مدیریت بحران استان تاکنون 

برای خرید نمونه هایی از این خودرو ابراز علاقه کرده اند.
هدایت جو، هزینه تجهیز هر خودرو متناسب با امکانات جانبی آن را از ۱۵۰ تا ۲۴۰ 
میلیون تومان اعلام کرد و گفت: آتش نشانی، مدیریت بحران،  مرزبانی و صدا و سیما 
از جمله سازمان ها و نهادهایی است که این خودرو می تواند بخش زیادی از نیاز آنها 

در شرایط عادی و بحرانی را برطرف کند.
وی هزینه این خودرو را بسیار پایین تر از نمونه خارجی دانست و افزود: تمام فرایند 
طراحی و ساخت تجهیزات این خودرو در داخل کشور و با استفاده از توان مهندسی 
داخلی انجام و در این طراحی نقص های سامانه های موجود در کشور نیز شناسایی 

و برطرف شده است.
آراد اولین و تنها شتابدهنده حوزه هوافضای قم و پنجمین استارتاپ هوافضای 
کشور است که  مجوز رسمی از معاونت علمی ریاست جمهوری دارد.مرکز شتابدهنده 

آراد مورد حمایت مستقیم معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری است.

مدیرعامل توزیع نیروی برق استان قم  خبرداد:

صرفه جویی ۱۳۴مگاواتی در مصرف برق قم
مدیرعامل توزیع نیروی برق استان قم از صرفه جویی ۱۳۴مگاواتی برق در تابستان 

سال جاری خبر داد.
مهدی آهنین پنجه در برنامه گفتگوی خبری سیمای مرکز قم سقف تعیین شده 
مصرف هفتگی قم را در هفته گذشته ۸۲۰مگاوات عنوان کرد و گفت: در صورت 
خاموشی های  و  می رسید  حدود ۹۴۰مگاوات  به  میزان  این  جویی،  صرفه  عدم 

گسترده را به همراه داشت.
و  اداری  و  با بخش صنعت، کشاورزی  نامه مختلف  انعقاد ۵۶۰۰تفاهم  از  وی 
تجاری برای کاهش مصرف سخن گفت و افزود: بر اساس این تفاهم نامه در بخش 
صنعت ۸۷مگاوات، درکشاورزی ۲۷مگاوات، در بخش عمومی، اداری و سی ان جی، 

۱۲مگاوات و در بخش تجاری ۳.۶مگاوات صرفه جویی در برق صورت گرفته است.
آهنین پنجه افزود: به علت صرفه جویی های صورت گرفته، مصرف برق هفته قبل 

قم در حد تعیین شده بود.
وی با اشاره به پرداخت پاداش به مصرف کنندگان در بخش های مختلف صنعتی، 
خانگی، کشاورزی گفت: سال گذشته پنج میلیارد تومان پاداش برای این بخش ها 

پرداخت شد که این میزان امسال ۲۵میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خاطرنشان کرد:در بخش خانگی و 
تجاری هم سقف مصرف ماهیانه، هزار مگاوات تعیین شده است که در صورت 
کاهش مصرف تا ۱۰درصد، قبض برق آنها شامل شامل بیست درصد تشویقی 

خواهد شد.
وی تصریح کرد: این در حالی است که اگر مصرف مشترکان خانگی و تجاری از 

هزار مگاوات بیشتر شود شامل افزایش ۱۶درصدی در قبوض خود خواهند شد.
خاموشی برنامه ریزی شده نداریم 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم با بیان اینکه مصرف برق قم در 
تابستان نسبت به زمستان افزایش قابل توجهی پیدا می کند از همه مردم خواست 

همچنان در مصرف برق، صرفه جویی کنند تا دچار خاموشی نشوند.
آهنین پنجه از شناسایی ۱۱۳سازمان و اداره هم که رعایت مصرف برق را نداشته 
اند خبر داد و گفت: با پیگیری های به عمل آمده تعدادی از این ادارات، با خاموش 
کردن سیستم های سرمایشی خود پس از ساعات اداری، مصرف برق خود را کاهش 
تنها ۱۰ مگاوات مصرف خود  ادارات سال گذشته  دادند. وی خاطرنشان کرد: 
را کاهش دادند. آهنین پنجه هر نوع خاموشی با برنامه را تاکنون رد کرد و گفت: 
خاموشی های صورت گرفته صرفا به علت تحمیل بار اضافه به شبکه در برخی 

ساعات و بروز حوادث بوده است.
وی از کاهش تلفات انرژی برق در شبکه از ۱۵درصد به ۹درصد خبر داد و گفت: 
این مهم در اثر اقدامات مهمی مانند شناسایی کنتور های معیوب، شناسایی مصارف 

غیر مجاز یا دست کاری های انجام شده در کنتور های برق صورت گرفته است.

نماینده مردم قم  تاکید کرد :

ضرورت گسترش کتابخوانی در کشور
 نماینده مردم قم در مجلس با اشاره به اینکه مطالعه موجب تقویت ابعاد ملی و 
مذهبی و ایجاد غیرت دینی می شود، گفت: ترویج کتابخوانی در راستای مصلحت و 

منفعت مردم و انقلاب انجام می شود.
علیرضا زاکانی شامگاه شنبه در دیدار با سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی 
بر لزوم تقویت جایگاه کتابخانه های عمومی و ضرورت  استان قم ضمن تاکید 
گسترش کتابخوانی در کشور افزود: رسالت نهاد کتابخانه ها ترویج کتابخوانی در 
کشور و همچنین جهت دهی افکار عمومی به امر خواندن و شناسایی شیوه ها و 

سبک های تأثیرگذار است.
وی اعتلای کتابخانه ها و گسترش فرهنگ کتابخوانی را یک امر حاکمیتی دانست 
و افزود: یکی از ظلم های بزرگ در کشور عدم توجه به حوزه فرهنگ به ویژه در زمینه 
ترویج مطالعه و شناساندن نقش کتابخانه های عمومی در توسعه زیرساخت هاست.

زاکانی با اشاره به ضرورت توجه به سواد خواندن تصریح کرد: کتابخانه ها باید در 
تهیه و معرفی منابع و انتقال مطالب به مخاطب توجه ویژه ای داشته باشند.

معاون اداره کل اوقاف و امور خیریه قم خبرداد:

 ایجاد شبکه تخصص امنا و خادمان 
افتخاری بقاع متبرکه 

معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم،  از ایجاد شبکه 
تخصص امنا و خادمان افتخاری بقاع متبرکه خبر داد و گفت: خادمان، هیات 
امناهای افتخاری و امین های تخصصی در موقوفات و بقعه های استان به منظور 
ارتقای بهره وری و ارائه خدمات مومنانه به زائران و مجاوران موقوفات و بقاع قم 

پذیرش می شوند.
غلامعلی رحیمی با اشاره به آمادگی اداره کل اوقاف به منظور استفاده از ظرفیت 
تمام افرادی که علاقه مند به خادمی افتخاری در بقعه های استان هستند، افزود: 
خادمی تنها به نظافت کردن بقعه های امامزادگان محدود نیست بلکه هر خدمتی 
که امکان ارائه آن به زائران و مجاوران به منظور ارتقای بهره وری در موقوفات باشد 

می توان مورد استفاده قرار گیرد.
وی افزود: پزشکانی که حاضر به ویزیت رایگان در بقعه ها هستند ، مهندسانی که 
علاقمند به همکاری برای انجام همه امور مهندسی در موقوفات بقعه ها را دارند 
و هر قشری بسته به مهارت، توانمندی در صورت علاقه می توان به عنوان خادم 

افتخاری در بقاع استان و یا امین تخصصی در موقوفات مورد استفاده قرار گیرد.
رحیمی ادامه داد: اداره کل اوقاف قم از تمام قشرهای جامعه که علاقه مند به 
ارائه خدمت به زائران مضجع شریف امامزادگان عظیم الشان و موقوفات استان 
هستند، متناسب با تخصص آنها به عنوان خادم افتخاری و یا امین تخصصی 

دعوت به همکاری می کند.
وی افزود: بیش از یک هزار رقبه زراعی و ملکی باظرفیت ایجاد گلخانه، باغ ، 
پرورش ماهی های خوراکی و زینتی، زراعت، احیای ابنیه تاریخی و ظرفیت های 
احداث بوم گردی و زائر سرا و سایر ظرفیت های عمرانی فاقد بهره وری در استان 

وجود دارد.
داد:  ادامه  قم،  خیریه  امور  و  اوقاف  کل  اداره  اقتصادی  بهره وری  معاون 
متخصصان و علاقه مندان در حوزه های کشاورزی و مهندسی می توانند با داشتن 
مدرک نظام مهندسی و تاییدیه صنف مربوطه با طی کردن روال اداری می توانند به 

عنوان امین تخصصی ملک مربوطه انتخاب شوند.
وی گفت: این آمادگی وجود دارد تا موقوفات مانند کشاورزی و گردشگری به 
افراد دارای صلاحیت به عنوان امین قرار داده  تا بازوهای تخصصی در موقوفات به 
منظور احیای آنها در حوزه تخصصی خودشان باشند تا به تناسب آن ظرفیت نقش 

توسعه محلی،  و منطقه ای را ایفا کنند.
رحیمی، با تاکید بر لزوم همگرایی میان نهاد مختلف فعال در بقعه های استان 
افزود: به منظور استفاده از ظرفیت نظام های صنفی مهندسی،  کشاورزی و 
اصناف، بسیج، حوزه های علمیه، هیات های مذهبی و همچنین مجموعه های 
مختلفی تخصصی استان، این ضرورت وجود دارد تا با توجه به ظرفیت های خاص 
امامزادگان و موقوفات قم با هم افزایی، نسبت به برنامه ریزی برار ارتقای بهره وری 

اقتصادی با محوریت موقوفات بقاع متبرکه اقدام شود.
ایجاد  منظور  به  زیادی  ظرفیت های   قم  موقوفات  و  بقاع  اینکه  بیان  با  وی 
اشتغال، تولید و خدمات رسانی مومنانه به مردم استان دارند، ادامه داد: فعالیت 
بسیاری از خادمان قم به دلیل رابطه خاص معنوی این افراد با آن امامزادگان است 

که این موضوع ظرفیت های عظیم معنوی را فراهم کرده است.
۴۰۰ امامزاده واجب التعظیم در۱۰۱ بقعه متبرک در این استان وجود دارد که 
۳۸ بقعه در داخل و ۶۳ بقعه خارج از شهر واقع هستند که نیمی از این بقعه ها 

نیازمند درآمد پایدار برای اداره و هزینه های جاری است.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

نخستین جشنواره رسانه ای »شهرما« در 
قم برگزار می شود 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری نخستین جشنواره 
رسانه ای شهرما در ۱۳ موضوع اصلی و ۴۳ موضوع شهری در قم خبر داد. 

با اشاره به رسالت های مهم مدیریت شهری، اظهار کرد:  مهدی کلانترزاده 
شهرداری و مدیریت شهری دارای ۳۷۲ وظیفه مهم در اداره شهر و خدمت رسانی 
به شهروندان است که بیش از ۶۰ درصد از وظایف مدیریت شهری هنوز برای 

شهروندان شناخته  شده نیست.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم افزود: شهروندان شهر یاوران 
هستند و ما خادمان آن ها به شمار می رویم، به طور کلی خدمت کردن در قم با 
توجه به میزبانی از بیش از ۲۰ میلیون نفر زائر و وجود ظرفیت های مهمی چون 
بسیار  البته  و  و حوزه های علمیه، کاری سخت  حرم مطهر، مسجد جمکران 

ارزشمند است.
وی با بیان اینکه مدیریت شهری قم با حضور ۶ هزار همکار در بخش های 
مختلف به خدمت برای شهر و شهروندان مشغول هستند، تصریح کرد: شهروندان 
باید در آستانه ورود به قرن جدید به نقاط مشترک با هدف مطالبه گری برای داشتن 

شهر هوشمند برسند.
وی ابراز کرد: یکی از طرح های مهم برای تحقق این نقاط مشترک و آشنایی 
شهروندان با وظایف مهم مدیریت شهری، برگزاری جشنواره رسانه ای شهرما 
توسط اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم است که فراخوان آن از 
مردادماه اعلام شده و شهروندان تا پایان شهریور در مسیر ارسال آثار فرصت دارند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تأکید بر اینکه در این جشنواره 
۱۳ موضوع اصلی و ۴۳ مسئله شهری ویژه اصحاب هنر و رسانه مطرح  شده تا 
هنرمندان و علاقه مندان، اتفاقات خوبی را رقم بزنند، یادآور شد: این آثار پس از 
یک ماه ارزیابی و در آبان ماه همزمان با سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( 

به قم، این جشنواره به کار خود پایان می دهد.
کلانترزاده عنوان کرد: از موضوعات بخش اصلی نخستین جشنواره رسانه ای 
شهر ما، حکمرانی و پارلمان شهری ویژه اقتصاد شهری و مدیریت هماهنگ 
شهری و همچنین هویت و کالبد شهر قم با موضوعاتی چون طرح تفصیلی، 

بازآفرینی شهری، سیما و منظر و هویت تاریخی شهر قم است.
از  دیگر  یکی  زندگی  کیفیت  ارتقای  مسیر  در  برنامه محوری  داد:  ادامه  وی 
موضوعات جشنواره است که به دورنگار ۱۴۱۴ شهر قم، قوانین مدیریت شهری و 

اهمیت ارتقاء دانش در حیطه مدیریت شهری توجه دارد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه هدایایی ارزنده 
برای سه نفر در هر رشته در نظر گرفته شده است و شهروندان پویا در بخش های 
ویژه با رتبه های برتر انتخاب می شوند، اظهار کرد: موضوعات در سایت بارگذاری 
شده و علاقه مندان می توانند از طریق درگاه اینترنتی جشنواره رسانه به نشانی 

WWW.Qom.ir/mfs آثارشان را ارسال کنند.

مدیر جمعیت خدمت رسانی فاطمی ها:

2500 بسته معیشتی میان محرومین جامعه 
توزیع می شود

 مدیر جمعیت خدمت رسانی فاطمی ها گفت: ۲ هزار۵۰۰ بسته معیشتی و 
همچنین لوازم التحریر به مناسبت دهه ولایت و امامت میان محرومین کشور توزیع 

می شود.
محمد خامه یار اظهار داشت: با توجه به منویات مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم 

کمک به اقشار نیازمند جامعه توزیع بسته های معیشتی مورد تأکید است.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط جمعیت خدمت رسانی فاطمی ها 
افزود: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته ۲ هزار۵۰۰ بسته معیشتی و همچنین 
لوازم التحریر به مناسبت دهه ولایت و امامت میان محرومین کشور توزیع می شود.

مدیر جمعیت خدمت رسانی فاطمی ها بیان کرد: شب عید غدیر در نورآباد 
لرستان برای سیل زدگان برنامه برگزار می کنیم و ۴۰۰ دانش آموز را تحت پوشش 
اقلام لوازم التحریر قرار می دهیم.خامه یار کمک به مستمندان جامعه را مورد تأکید 
قرارداد و عنوان کرد: چند روز گذشته در شهرستان زابل بسته های معیشتی توزیع 

کردیم و این اقدام در شهرهای محروم تداوم دارد.

اجتماعی

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

مشکل کمبود ماسک در قم به زودی رفع می شود

پرستاران  قم  استان  پرستاری  نظام  رئیس سازمان 
مراکز دولتی و خصوصی استان را ۲ هزار و ۷۰۰ نفر 
ذکر کرد و گفت: استاندارد نسبت جمعیت به پرستار، 
هر هزار نفر جمعیت ۴ پرستار است. این نسبت در قم 
به ازای هر هزار نفر جمعیت، حدود ۲ پرستار است. 
استاندارد نسبت تخت به پرستار هم به ازای هر تخت 
۲.۵ پرستار است. این میانگین در قم ۹ دهم پرستار به 
ازای هر تخت است. علیرضا طریقی خدام در گفتگویی   
با اشاره به اینکه هر جا که مراکز درمانی نتوانسته اند 
برطرف  را  پرستاری  نیروی  مزمن  و  شدید  کمبود 
کنند، بیشترین آسیب متوجه مردم شده گفت: این 
مساله منجر به فشرده شدن شیفت کاری و خستگی 
کاهش  نهایت  در  و  اجباری  کاری  اضافه  پرستاران، 

کیفیت خدمات پرستاری و نارضایتی مردم می شود.
سازمان  رئیس  که  پرستاران  مسائل  از  دیگر  یکی 
تبدیل وضعیت  کرد  اشاره  آن  به  پرستاری هم  نظام 
استخدامی پرستاران شرکتی و قراردادی است. طریقی 

پرستاری  نیروی   ۲۰۰ حاضر  حال  در  گفت:  خدام 
شرکتی و ۷۰ نیروی قراردادی مشغول فعالیت هستند 
که تبدیل وضعیت استخدامی آنها انجام نشده است. 
این نیروها امنیت شغلی ندارند. وی با بیان اینکه کارانه 
پرستاران به طور میانگین حدود ۸ ماه پرداخت نشده 
است، اظهار کرد: بیشتر وقت پرستاران در ایستگاه 
در  می شود  اعتباربخشی  سیستم  صرف  پرستاری 
حالی که کار در کامپیوتر را نیروهای غیر پرستار هم 
می توانند انجام دهند. بیشتر وقت پرستار باید برای 
برقراری ارتباط مؤثر با بیمار اختصاص یابد. مداخله 
بیش از حد نیروهای غیر پرستاری به ویژه افرادی که 
خشونت های  گذرانده اند،  را  اولیه  کمک های  دوره 
شغلی و بی احترامی به دلیل عدم توجیه شرایط کاری 
دیگر  از  حفاظتی  تجهیزات  تأمین  عدم  و  پرستاران 

مسائل جامعه پرستاری است.
قانون تعرفه گذاری اجرا نمی شود

یکی دیگر از مهم ترین مطالبات جامعه پرستاری، 

اجرای قانون تعرفه گذاری مصوب سال ۸۶ است.
طریقی خدام در این زمینه گفت: حرفه های مختلف 
تعرفه دارند که کارشان ارزش گذاری می شود ولی حرفه 
قانون  این  که  است  ندارد. ۱۴ سال  تعرفه  پرستاری 
تصویب شده ولی اجرایی نشده است. در قانون ارتقای 
بهره وری جامعه سلامت به این مساله اشاره شده و اگر 
این قانون اجرا شود میزان خطای پرستاری کاهش 
می یابد. به گفته رئیس سازمان نظام پرستاری استان، 
همه مطالبات جامعه پرستاری در چارچوب قوانین و 

نیازمند عملیاتی شدن است.
پرستاری ترکیبی از مجموعه ارزش ها و فضیلت های 
دلسوزی،  مهربانی،  همچون  انسانی  و  اخلاقی 
مسئولیت پذیری و بردباری است. اگر مسائل جامعه 
و  کاری  نشاط  عدالت،  رعایت  جمله  از  پرستاری 
پاسخگویی به مطالبات و نیازهای فردی و خانوادگی 
آنها پیگیری نشود، سه ضلعی مردم، نظام سلامت و 

جامعه پرستاری آسیب می بینند.

رئیس سازمان نظام پرستاری استان قم:
تعدادپرستاران درقم زیراستاندارد کشوری است

قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری اجرا نمی شود

 مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم با اشاره به اجرای طرح اقدام ملی 
و  ایم  کرده  ریزی  برنامه  مسکونی  واحد  هزار  ساخت ۲  جهت  گفت:  مسکن 
امیدواریم واحدهای مذکور را به موقع به محرومان و افراد فاقد مسکن این استان 

تحویل دهیم.
داریوش بلدی در دیدار با احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم در مجلس شورای 
اسلامی با ارائه گزارشی از برنامه های این نهاد در استان اظهار داشت: با توجه 
به وسعت قم و پراکندگی روستاهای این استان در اجرای طرح های عمرانی به 

مشارکت و همیاری مردم و مسولان نیاز بیشتری داریم.
وی افزود: حمایت های مسئولان بویژه نمایندگان مجلس در جهت تخصیص به 
موقع اعتبارها جهت پیشبرد برنامه ها از انتظارهای دستگاهای اجرایی و این نهاد 
می باشد. بلدی در این دیدار گزارش کاملی از فعالیت های بنیاد مسکن در زمینه 
تملک و واگذاری زمین روستایی، تهیه و اجرای طرح هادی، نوسازی و بهسازی 
مسکن روستایی، صدور اسناد مالکیت روستایی، احداث مسکن شهری و مسکن 

محرومان ارائه نمود.
مدیرکل بنیاد مسکن قم با اشاره به سیاست های بنیاد مسکن جهت خانه دار 
شدن قشر جوان روستایی و فاقد مسکن گفت: در راستای اهداف کلان بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی و خدمات رسانی به جامعه هدف و خانواده های ضعیف 

روستایی این بنیاد آمادگی دارد اقدامات لازم را انجام دهد.
بلدی تصریح کرد: به تازگی تفاهم نامه ای با حضور  نوبخت معاون محترم جمهور 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور  و تابش رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
کشور و  بهرام سرمست استاندار قم منعقد شد که هدف این تفاهم نامه ساخت 

هزار واحد مسکونی با متوسط مساحت ۶۰ متر مربع می باشد.
وی ادامه داد: جامعه هدف آن خانوارهای کم درآمد، آسیب پذیر در مناطق 
روستایی و شهرهای دارای ظرفیت استقرار دائم جمعیت شامل خانوارهای دارای 

واحدهای مسکونی غیر مقاوم و در معرض خطر وخانوارهای محروم فاقد مسکن 
مناسب هستند. وی در ادامه به زلزله خیز بودن  قم اشاره کرد و گفت: بیش از 
نیمی از منازل روستایی استان در مقابل زلزله مقاومت ندارند و بهتر است قبل از 
زلزله این واحدهای مسکونی مقاوم سازی شوند تا در زمان زلزله و دیگر حوادث 
طبیعی شاهد کمترین خسارت جانی و مالی باشیم. وی خاطر نشان کرد: این امر 
با افزایش تسهیلات بهسازی و مقاوم سازی روستایی سرعت بیشتری در سراسر 

کشور به خود می گیرد.
 بلدی گفت: بنیاد مسکن تاکنون در زمینه مقاوم سازی، گام های مثبتی برداشته 

و امید می رود این حرکت در آینده شتاب بیشتری بگیرد.  
این مسئول به ضرورت نوسازی بافت های فرسوده شهری نیز اشاره کرد و بیان 
داشت: فعالیت نوسازی باهدف افزایش کارآیی و بهره وری، بازگرداندن حیات 
شهری به بافت فرسوده ازطریق نوکردن، توانبخشی، تجدید حیات، انطباق و 

دگرگونی صورت می پذیرد. 
وی افزود: در بازسازی نه تنها هیچ الزامی برای حفظ گذشته وجود ندارد بلکه با 
هدف ایجاد شرایط جدید زیستی و کالبدی و فضایی از طریق تخریب، و همچنین 
پاکسازی و دوباره سازی اقدام های لازم انجام می شود. مدیرکل بنیاد مسکن قم 
گفت: بهسازی واحدهای موجود در بافت های فرسوده شهری یکی از اولویت 
های بنیاد مسکن است که این موضوع باعث ارتقاء بهره وری شهر، مقاوم سازی 
منازل و پیشگیری از جا به جایی بی رویه جمعیت و ایجاد عدالت اجتماعی می 
شود.  وی همچنین با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن گفت : جهت ساخت ۲ 
هزار واحد مسکونی برنامه ریزی کرده ایم و با توجه به همکاری مطلوب اداره کل راه 
و شهرسازی امیدواریم بتوانیم پروژه های فوق را در زمان مناسب به انجام برسانیم 
و به افراد نیازمند و فاقد مسکن که در سامانه طرح اقدام ملی ثبت نام و تأیید شده 

اند واگذار  کنیم.

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم:

2 هزار واحد مسکونی برای محرومان قم احداث می شود
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اقتصادی

 هرچند معامله گری مبتنی بر شبکه های اجتماعی یا سوشیال تریدینگ 
در سطح دنیا پذیرفته شده اما آیا این روند در کشورمان روال قانونی خود 
را طی کرده است؟ وقتی قانون گذار، افراد حقیقی را که به مشاوره برای 
سرمایه گذاری و سبدگردانی در فضای مجازی مشغولند به رسمیت بشناسند، 
امکان نظارت و برخورد با فعالیت هایی که با قصد دستکاری در بورس انجام 

می شود، فراهم خواهد شد. 
بسیاری از ما روزانه با تبلیغات زیادی مواجه می شویم که محتوای مرتبط 
با بورس دارند. یک نفر از سود چند درصدی در عرض یک ماه می گوید و 
مخاطب را تشویق می کند در دوره های آموزشی یک استاد خاص شرکت کند 

تا لذت کسب سود بورسی را تجربه کند.
آگهی دیگر، پیامی است که از یک دوست به دستمان رسیده و می گوید 
سیگنال های سودده فردا، به شرط اضافه کردن پنج عضو جدید در گروه »مرد 

شماره دو بورس تهران« برایمان ارسال خواهد شد.
در یک گوشه از وب سایتی که هر روز به آن سر می زنیم نیز تازگی ها یک بنر 
چشمک زن اضافه شده که می گوید سود سهم های معرفی شده توسط خانم 

فلانی چندین برابر درآمد سالانه مان است.
شده  موجب  گذشته،  سال  یک  در  بورس  از  مردم  توجه  قابل  استقبال 
فعالیت های مرتبط در این زمینه در فضای مجازی، پررنگ تر شود. دوره های 
آموزشی آنلاین و گروه هایی که در آن افراد به بحث و تبادل نظر در زمینه سهام 

می پردازند نیز فعال تر شده اند.
در این میان، برخی افراد با توجه به استقبال مردم از سرمایه گذاری در 
بورس، دست به فعالیت هایی می زنند که موجب اخلال در روند بازار می شود. 
البته این نوع سوءاستفاده ها جدید نیست و پیش از این نیز توسط نهاد ناظر، 

شناسایی، متوقف و اطلاع رسانی شده  است.
در  گروه   ایجاد  با  افراد  از  برخی  دارند  یاد  به   بازار  فعالان  از  بسیاری 
پیام رسان های مختلف، تحلیل های نادرستی درباره نمادهایی ارائه می کردند 

که به صورت گروهی خریداری شده بود تا قیمت  آنها را دستکاری کنند.
فعالیت این افراد به دلیل اقداماتی که منجر به ایجاد ظاهری گمراه کننده از 
روند معاملات یا ایجاد قیمت های کاذب و یا اغوای اشخاص به انجام معاملات 
اوراق بهادار می شود، براساس مفاد فصل ششم قانون بازار اوراق بهادار، جرم 

محسوب می شود.
سال گذشته تفاهمنامه ای بین سازمان بورس و پلیس فتا در زمینه فروش 
سیگنال منعقد شد تا همکاری فنی لازم با بورس در این زمینه انجام شود و 

برخورد قضایی با متخلفان صورت گیرد.
و  فعال سازی  که  است  آن  از  حاکی  گزارش ها  نظارت ها،  این  وجود  با 
هدایت بسیاری از این کانال ها و گروه ها که در حوزه های بورس، ارز و طلا 
فعال شده اند، توسط گروه هایی در خارج از کشور انجام شده و اهداف آنها 
با ماهیت اعلامی کاملًا متفاوت بوده و براین اساس اسامی آنها برای بررسی 

دقیق تر به نهادهای ذی ربط اعلام شده است.
فضای مجازی افراد بسیاری را با بورس آشنا کرد

» حسین خزلی « فعال بازار سرمایه درباره تأثیر فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی بر بازار سهام به ایرناپلاس گفت: تأثیر فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی بر بازارهای مالی یک پدیده جهانی است. این موضوع نه  فقط مورد 
توجه اقتصاددان ها، فعالان بورس و متخصصان امور مالی، بلکه به موضوعی 
برای مطالعه توسط جامعه شناسان و رفتار شناسان تبدیل شده و می توان آثار 

مثبت و منفی را برای آن در نظر گرفت.

وی حضور مردم در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را بستر مناسبی 
برای آموزش و فرهنگ سازی دانست و گفت: مردم در کانال ها، گروه ها و 
چت روم ها درباره بازارهای مالی با یکدیگر گفت وگو می کنند و این فضا موجب 
شد فرهنگ سازی در زمینه بازار سهام اتفاق بیافتد. بسیاری از افراد به وسیله 
این بستر با سرمایه گذاری مدیریت مالی و بورس آشنا شدند و این موضوع 

برای آنها جذابیت پیدا کرد.
خزلی افزود: می توان کمک بزرگ فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را 
در زمینه آموزش و اطلاع رسانی این مباحث مربوط به بورس و بازار سرمایه، به 

عنوان اثر خوب آن نام برد.
بُعد مخرب فضای مجازی در بازار سهام

این فعال بازار سرمایه با بیان اینکه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
مانند هر پدیده دیگری، دو بُعد مثبت و منفی دارد، افزود: نباید از پیامدهای 
مخرب در این زمینه غافل شد. افرادی بدون پشتوانه دانش، تخصص یا حتی 
عامدانه، اطلاعات گمراه کننده و اغوا کننده ای و همچنین محتوای نادرست 
درباره بازار سهام منتشر و توزیع می کنند. اکنون پرسش این است که آیا باید 

با این افراد برخورد شود؟
خزلی در ادامه گفت: واقعیت اینکه نمی توان با همه این افراد برخورد و همه 
آنها را شناسایی کرد. آنچه اهمیت دارد این است که مصرف کننده و مخاطب 
این اطلاعات، با ارتقای سطح دانش و مهارت خود بتواند قدرت تشخیص 

پیدا کند.
رسمی شدن اینفلوئنسرهای بورس

این فعال بازار سرمایه با تأکید بر مزایایی که فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی برای فعالان بازار سرمایه به همراه دارد گفت: یکی از کارهایی که 
می توان برای استفاده از این ظرفیت انجام داد این است که نهادهای ناظر 
به  بورس،  فعالان  کانون های  یا  بورس  شرکت های  بورس،  سازمان  به ویژه 
افراد حقیقی نیز اجازه انتشار اطلاعات دهند. می توان افراد حقیقی را با 
یک دستورالعمل شناسایی کرد و به عنوان نمونه براساس تجربه سواد مالی، 
دانش، تخصص و مهارت خود، با نام و پروفایل واقعی شان اجازه فعالیت داشته 

باشند.
وی با یادآوری فعالیت شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و سبدگردان ادامه 
داد: در حال حاضر شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و سبدگردان در این 
حوزه فعالیت می کنند اما حقیقت این است که صفحه های ایجاد شده توسط 
اشخاص حقیقی، هزاران برابر بازدید کننده و دنبال کننده بیشتری نسبت به 

اشخاص حقوقی و رسمی دارد.
خزلی افزود: این همان موضوع اثرگذاری اینفلوئنسرهاست* و نشان دهنده 
اینکه نفوذ اشخاص حقیقی بسیار بیشتر است. به نظر می رسد می توان در 
این زمینه قانونگذاری کرد و فعالیت اشخاص حقیقی را نیز در فضای مجازی 

به گونه ای به رسمیت بشناسیم.
* influencer به معنی »تاثیرگذار« است و به کسانی گفته می شود که در 
یک یا چند شبکه اجتماعی شناخته شده باشند. اینفلوئنسرها در حقیقت 
سلبریتی های شبکه های اجتماعی هستند. در حالی که امکان دارد در دنیای 

واقعی آنچنان شناخته شده نباشند.
معامله گری مبتنی بر فضای مجازی در دنیا

خزلی با تأکید بر اینکه معامله گری مبتنی بر فضای مجازی یا سوشیال 
تریدینگ در سطح دنیا پذیرفته شده، توضح داد: با احراز هویت افراد حقیقی 
که مشاوره سرمایه گذاری و سبدگردانی انجام می دهند کیفیت تحلیل ها 

ارتقا می یابد. تیک آبی که در شبکه هایی مانند توئیتر، فیسبوک و اینستاگرام 
استفاده می شود و نشان دهنده احراز هویت صاحب پروفایل است، می تواند 

به عنوان الگو قرار بگیرد.
مشاوره  که  را  حقیقی  افراد  می توان  دستورالعمل  یک  با  افزود:  وی 
سرمایه گذاری و سبدگردانی انجام می دهند، تأیید کرد و آنها را به رسمیت 
می کنند،  صحبت  خود  واقعی  پروفایل  و  نام  با  افراد  که  زمانی  شناخت. 
مسئولیت مدنی و کیفری گفته های خود را خواهند پذیرفت. علاوه بر این، 
برای رشد برند شخصی خود تلاش می کنند از انتشار اطلاعات و تحلیل های 

نادرست پرهیز کنند.
این فعال بازار سرمایه درباره معامله گری مبتنی بر شبکه های اجتماعی 
گفت: این موضوع در دنیا با عنوان سوشیال تریدینگ شناخته شده و افراد 
در همان بستری که تحلیل های خود را به اشتراک می گذارند، معاملات و 

خریدوفروش را نیز انجام می دهند.
اینفلوئنسرهای بورسی چگونه فعالیت می کنند؟

خزلی با یادآوری دیگر پدیده هایی که از مسیر فضای مجازی بر معاملات 
سهام تأثیرگذار بوده اند، گفت: در سال های اخیر دو پدیده دیگر در دنیا مطرح 
شده که شامل »کپی تریدینگ« و »میرور تریدینگ« است. کپی تریدینگ به 
این معناست که یک تحلیل گر، روزانه در صفحه شخصی خود اعلام می کند 
چه خریدوفروش هایی داشته و نظرها و پیشنهادهایش را مطرح می کند و 

دنبال کننده ها می توانند کپی کرده و همان خریدوفروش را انجام دهند.
وی ادامه داد: میرور تریدینگ به این معناست که وقتی تحلیل گر اعلام 
می کند سهامی را خریده، سفارش خرید به طور خودکار به همان نسبت برای 
دنبال کننده هایش نیز ارسال شود. این موضوع از نظر فنی، پیچیدگی های 

بیشتری نسبت به کپی  تریدینگ دارد.
راهکار قانون برای برخورد با اغواگران بازار

خزلی در پاسخ به این پرسش که آیا این نوع اثرگذاری افراد، با ایجاد تغییر در 
روند نمادها، با ماهیت بازار در تداخل نیست، گفت: همان طور که شبکه های 
اجتماعی بر همه شئون انسانی و اجتماعی اثر گذاشته اند، بر بازارهای مالی 
نیز تأثیرگذار بوده اند. این تأثیرگذاری به ویژه در بازارهای کم عمق تری مانند 
بورس، موجب ایجاد نوسان، رفتارهای توده وار و هیجانی می شود. همه اینها 
پدیده هایی است که در بستر فضای مجازی در حال رخ دادن بوده و ما باید 
آمادگی مواجهه با آن را داشته باشیم. مهم این است که ما سطح سواد مالی 

افراد را افزایش دهیم.
وی افزود: وقتی یک فرد حقیقی به طور رسمی اجازه داشته باشد در صفحه 
مجازی اش اعلام کند من سهم خاصی را خریدم حتی اگر قصد فریب بازار 
را داشته باشد، ممکن است بتواند چند بار با خرید گروهی، قیمت سهمی را 
بالا ببرد. با این حال زمانی که تجزیه و تحلیل کنندگان اطلاعات، مشاوران و 
کارشناسان رصد این افراد را برعهده داشته باشند، امکان برخورد قانونی با این 

افراد وجود خواهد داشت.
این فعال بازار سرمایه گفت: در ایران و جهان برای این موارد، قانون وجود 
دارد. در قانون اوراق بهادار آمده است کسی که ظاهر اغواکننده ای از روند بازار 

و روند معاملات ایجاد کند، با برخورد کیفری مواجه می شود.
وی افزود: در حال حاضر نمی دانیم بسیاری از کانال ها و صفحات فضای 
در حال  ناشناس،  افراد  این  گردانده می شود.  افرادی  توسط چه  مجازی 
شکل دادن به افکار مردم هستند و به راحتی می توانند از مسئولیت خود فرار 
کنند. در صورتی که اگر قانون فعالیت آنها را به رسمیت بشناسد، در مقابل 

صحبت های خود مسئولیت حقوقی، مدنی و کیفری پیدا خواهند کرد.
بحران سازی در بورس با هدف تخریب امنیتی و سیاسی

خزلی درباره امکان دست کاری بورس تهران برای سوءاستفاده از فضای 
مجازی توسط افرادی که با عناوینی مانند گروه های مافیایی خارج نشین یاد 
می شود، گفت: ممکن است افرادی با ساختار افرادی که با ساختار سیاسی 
مالی، ضربه  بازار  در  بحران  ایجاد  با  بخواهند  نیستند،  موافق  یک کشور 

سیاسی به کشور وارد کنند.
وی ادامه داد: ما موارد مشابه را در زمینه ارزاق عمومی، تورم و دلار مشاهده 
کرده ایم. افرادی با اغراض سیاسی و اظهارنظرهای مخرب ممکن است به 

طور مشابه به دنبال چنین پدیده ای در بورس باشند.
وی افزود: نکته مهم اینکه ما اجازه می دهیم پدیده ای فراگیر و عمومی 
شود و بعد از گذشت چند سال به یاد می آوریم که باید آن را تنظیم کرده 
و قانون گذاری انجام دهیم. مسئولان نظارتی و اجرایی ما باید خود را به روز 
نگه دارند و به خواست افکار عمومی و مردم احترام بگذارند. نمی توان با افکار 
عمومی و مردم، رفتار سلبی داشت و فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را 
محدود و مسدود کرد. باید بیاموزیم از فناوری در راستای اقداماتی که به نفع 

کشور است، استفاده کنیم.
سهام  عرضه  و  دولت  سوی  از  شده  انجام  اقدامات  با  اینکه  به  توجه  با 
شرکت های دولتی در قالب های مختلف در کنار سهام عدالت و ... ، توجه 
مردم به بازار سرمایه دوچندان شده و حضور عامه مردم در این بخش را به 
دنبال داشته است. براین اساس ضرورت توجه سهامداران و آموزش آنها برای 
کسب دانش و مراجعه به مراکز قانونی ثبت شده، اولویت اساسی است که باید 

بیش از پیش به آن توجه شود.

بحران سازی در بورس با هدف تخریب امنیتی و سیاسی؛

سبدگردانی کانال های بورسی ناشناس؛ سهام داران مراقب باشند
تغییری برای برگرداندن قدرت خرید از دست رفته مردم؛

 فرمول محاسبه طلا تغییر می کند؟

اوضاع بازار طلا در ایران با توجه به افزایش اونس جهانی از یک سو و اثرپذیری 
از تغییرات نرخ ارز در داخل کشور، سبب شده تا کسبه این صنف از بی رونقی 
بگویند؛ با توجه به این مساله، رئیس اتحادیه طلا برای تحرک در این بازار، از 
احتمال قریب الوقوع تغییر فرمول محاسبه قیمت مصنوعات طلا خبر داده است. 

این فرمول  چیست و این تصمیم چه اثری بر قدرت خرید مردم می گذارد؟ 
اگر گذرتان به طلافروشی افتاده باشد، احتمالًا برایتان پیش آمده که قیمت طلا 
چگونه محاسبه می شود؟ وقتی زیورآلات طلای مورد نظر خود را انتخاب می کنید، 
فروشنده پشت سر هم شروع به محاسباتی با ماشین حساب می کند، اما در نهایت 

تنها یک رقم در فاکتور شما نوشته می شود که آنرا به فروشنده پرداخت می کنید.
با این حال آن محاسبات شامل چه مواردی است؟ می دانید چقدر مالیات 
می پردازید؟ چقدر اجرت ساخت طلا را پرداخت می کنید؟ و چه سهمی از مبلغ 

پرداختی شما سود فروشنده است؟
 آیت محمدولی رئیس اتحادیه طلا و جواهر به ایرناپلاس می گوید: در حال حاضر 
به یک جمع بندی رسیدیم مبنی بر اینکه درصدی را که طلافروش به عنوان سود 
خود دریافت می کند، ثابت کنیم تا دیگر این مبلغ ناشی از قیمت طلا نباشد. این 
رویکرد باعث می شود با افزایش قیمت طلا، بار سنگینی روی دوش مصرف کننده 
نباشد. به زودی این موضوع را به صنعت و بازار اعلام می کنیم تا از این به بعد سود 

فروشندگان طلا، نه به صورت درصدی، بلکه ریالی دریافت شود.
وی در همین رابطه می افزاید: به این ترتیب مصرف کننده رغبت بیشتری برای 
خرید مصنوعات طلا پیدا می کند. تلاش می کنیم تا از این به بعد طلافروشان عدد 

ثابتی را به  جای درصدی از قیمت طلا دریافت کنند.
محمدولی در رابطه با زمان اجرای این تصمیم نیز اظهار کرد: با سازمان حمایت 
مصرف کنندگان مشورت هایی انجام داده ایم و قرار است در همین روزها پاسخی 

ارائه کنند.
وی درباره میزان در نظر گرفته شده برای فعالان بخش های مختلف بازار طلا 
نیز گفت: تولیدکننده هدر رفت طلا دارد و برخی از هزینه هایش با قیمت روز دلار 
پیش می رود. پیش بینی می کنیم حاشیه سودی معادل تقریباً پنج تا هفت درصد 
برای تولیدکنندگان در نظر بگیریم. پس از این فروشندگان سود خود را به صورت 

ریالی دریافت می کنند.
اتحادیه  این  اتحادیه طلا می گوید، تصمیم  رئیس  آن طور که  باید دید  حال 
به زودی ابلاغ می شود و می تواند اثر مثبتی روی قیمت ها داشته باشد؟ آیا تلاش 

برای بازگشت قدرت خرید از دست رفته مردم موفق خواهد بود؟

سخنگوی دولت:

بودجه خودکفایی گندم را حذف نکرده ایم
 سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در خصوص علت حذف بودجه خودکفایی 
نام بودجه خوداتکایی، اظهار کرد: در  به  اعتباری  ادغام آن در ردیف  و  گندم 
خصوص به کار بردن عبارت حذف ردیف اعتباری طرح خودکفایی گندم در سال 
۹۴ باید گفت حذفی در کار نبوده و بخشی از اعتبارات آن در قالب طرح ضریب 
خود اتکایی محصولات اساسی کشاورزی که اتفاقاً عمده آن مربوط به گندم است 
تغییر یافته است، همچنین در طرح قدیمی، یارانه ناچیزی برای بذر گندم وجود 
داشت در حالی که در حال حاضر چند صد میلیارد تومان از یارانه نهاده ها است که 

مبالغ بالایی برای یارانه بذر به ویژه بذر گندم وجود دارد.
علی ربیعی افزود: علاوه بر این قبل از سال ۹۴ از محل ردیف اعتباری گندم 
مبلغ اندکی برای مکانیزاسیون پرداخت می شد در حالی که در حال حاضر با ایجاد 
طرح کمک های فنی مکانیزاسیون و ایجاد خط تسهیلات مکانیزاسیون که عمده 
آن صرف مکانیزاسیون گندم می شود جهش بزرگی برای نیل به خودکفایی گندم 

برداشته شده است.
ربیعی تاکید کرد: خودکفایی در تولید گندم به عنوان یک محصول استراتژیک 
از ابتدای دولت یازدهم در دستور کار قرار گرفت و برای تولید گندم یک برنامه 
۱۲ ساله تا پایان برنامه هفتم تهیه و تدوین و از سال ۹۳ به مرحله اجرا گذارده 
شده است، در این راستا با حمایت و پشتیبانی های علمی، فنی و اجرایی و تلاش 
کشاورزان سختکوش و لطف خداوند متعال، در حالی که در حد فاصل سال های 
۹۰ تا ۹۲ میانگین تولید گندم حدود ۸ میلیون و ۸۶۰ هزار تن بوده و ناگزیر به 
واردات متوسط ۶ میلیون تن بودیم اکنون در سایه برنامه های کلان دولت تدبیر و 

امید تولید گندم کشور به رقم حدود ۱۴ میلیون تن رسیده است.
سخنگوی دولت گفت: این میزان تولید، کلیه مصارف و نیاز داخلی را )شامل 
نان، بذر، دام و سایر( پاسخ می دهد که با رشد ۱۱۸ درصدی همراه بوده است. در 
سال جاری نیز تاکنون حدود ۷ میلیون تن از کشاورزان، گندم خریداری و تحویل 
سیلوها شده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود ۱۰ درصد رشد نشان 
می دهد و در مجموع ۸۷ درصد خرید سال قبل تحقق پیدا کرده و این در حالی 
است که برداشت گندم تا اواسط شهریور ادامه دارد و خرید از کشاورزان نیز تا آخر 

آبان ادامه خواهد داشت.
وی ادامه داد: میزان واردات گندم در شروع این دولت به دلیل شرایط آن زمان 
حدود ۶ میلیون تن بوده در حالی که چند سال متوالی است که تولید داخلی 
گندم، همه نیاز مصارف کشور را به طور کامل برآورده می کند و اگر هم وارداتی 
به شکل محدود صورت گیرد برای تامین ذخائر استراتژیک کشور است که با 
مسئولیت و هماهنگی وزارت صمت انجام می پذیرد و ربطی به مصارف عمومی 

کشور ندارد.
ربیعی ادامه داد: بنابراین برخلاف ادعاهای ذکر شده در حال حاضر نه تنها 
تولید گندم زمین نخورده بلکه در کمال افتخار در ۵ سال اخیر کشور به خوداتکایی 
کامل در تولید گندم رسیده و حتی در سال اخیر تولید بیش از نیاز عمومی کشور 

بود.
سخنگوی دولت تاکید کرد: چنانکه گفته شد ردیف خودکفایی با افزایش مبالغ 
آن در قالب بودجه تامین نهاده ها، توسعه مکانیزاسیون و توسعه خوداتکایی ادامه 

داشته و عملًا حذف نشده است.

آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۷۴ آئین نامه اجرا
بدینوسیله به ورثه مرحوم رضا کوره پزان )محمد و محمد جواد و نرگس 

همگی کوره پزان مفتخر(
ابلاغ می گردد که با احترام درموضوع پرونده کلاسه ۹۹۰۱۰۵۹ به استحضار 
می رساند که حساب بانکی مرحوم رضا کوره پزان مفتخر در بانک ملی قم در 
قبال مبلغ ۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بدهی به خانم نجمه رحیمی زادگان و مبلغ 
۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت حقوق دولتی بازداشت گردیده است. و بنابر نامه 
بانک ملی موجودی حساب مرحوم در بانک ملی ۳۲۵/۹۵۰/۰۰۰ ریال اعلام 
شده است و همچنین حساب بانکی مرحوم رضا کوره پزان مفتخر در بانک 
قوامین قم در قبال مبلغ ۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بدهی به خانم نجمه رحیمی 
زادگان و مبلغ ۳۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت حقوق دولتی بازداشت گردیده است 
و بنابر نامه بانک قوامین مجموع موجودی حساب مرحوم در بانک قوامین 
۷۵۳/۴۵۶/۸۱۲ ریال اعلام شده است که پس از کسر نیم عشر در وجه 

بستانکار خانم نجمه رحیمی زادگان کارسازی می شود. )م الف ۱۲۸۰۷(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

قیمت خودرو در حالی روندی افزایشی را طی می کند که 
انتظار می رفت تحت تاثیر نبود مشتری، اجرای طرح های 
متعدد فروش برای مشتریان واقعی و همچنین ثبات نسبی 

در بازار ارز وضعیت در این بازار دگرگون شود 
بازار خودرو این روزها سازی متفاوت از سایر بازارها را کوک 
کرده است . قیمت خودرو در حالی افزایش می یابد که 
قیمت دلار روندی کاهشی را در روزهای اخیر تجربه کرده 
و نوسانات اخیر نیز در محدوده کمتری نسبت به قبل رخ 
می دهد . در عین حال بهای طلا و سکه نیز روندی کاهشی 
را تجربه می کند و در عین حال سایر بازارها نیز در حال 
تاثیرپذیری از ارز در حال تغییر مسیر هستند اما فعالان این 
بازار معتقدند مهمترین دلیل افزایش قیمت نبود توازن میان 
عرضه و تقاضا از یک سو و بالا رفتن نرخ تورم و قدرت یافتن 

چشم انداز تورمی در آینده است.
اینکه  با وجود  بررسی ها نشان می دهد هفته گذشته 
خودرو  بازار  بود  گرفته  پیش  در  را  کاهشی  روند  ارز  بازار 
کاهش قیمتی را تجربه نکرد اما از شتاب افزایش قیمت ها 
در این بازار کاسته شد و همین امر منجر شد تا عده ای از 
فروشندگان برای مدت کوتاهی اقدام به فروش خودروهای 
خود کنند اما با وجود نوسانات نرخ ارز خریداری در بازار 
وجود ندارد و با از سرگیری روند افزایشی نرخ ارز فروشندگان 

نیز از بازار خودرو خارج شدند.
کارشناسان بر این باورند که افزایش قیمت خودرو بیشتر 
تحت تاثیر افزایش قیمت آن از درب کارخانه است و افزایش 
قیمت مواد اولیه ساخت خودرو به گرانی ها در این بازار دامن 

زده است چراکه در هفته گذشته با اعلام افزایش مجدد نرخ 
لاستیک گرانی ها در بازار خودرو شدت گرفته است و بنابر 
عقیده کارشناسان افزایش نرخ ارز همسو با سایر عوامل 

منجر به گرانی در این بازار شده است.
در حالی که مسئولین تامین تقاضا موجود در بازار را راه 
حلی برای کنترل قیمت ها در این بازار می دانند کارشناسان 

بازار خودرو بر این عقیده اند که در حال حاضر اقدامی در 
نمی  صورت  بازار  در  کننده  مصرف  تقاضا  تامین  جهت 
گیرد و خودروسازان در حال تحویل معوقات خود هستند 
چراکه در شرایط فعلی مصرف کننده نمی تواند با مراجعه به 
نمایندگی های شرکت های خودروساز، خودروی مورد نظر 

خود را با قیمت کارخانه خریداری کند.

بازار خودرو طی هفته جاری روزهای پرنوسانی را تجربه می 
کند و با وجود اینکه طی هفته گذشته از شتاب رشد قیمت 
ها در این بازار کاسته شده بود در هفته جاری بازار خودرو 
افزایش قیمت افسارگسیخته خود را از سر گرفته است به 
گونه ای که قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۲ فول از ۱۵۴ میلیون در 
۵ روز گذشته امروز به ۱۶۰ میلیون تومان رسیده است، پژو 
۲۰۶ تیپ ۵ فول از ۱۸۵ میلیون تومان امروز به ۱۹۳ میلیون 
تومان رسیده است، پژو ۲۰۶ صندوقدار مدل ۹۹ نیز که در 
۵ روز گذشته ۱۷۸ میلیون تومان قیمت داشته است امروز 
به ۱۹۰ میلیون تومان رسیده است، تیبا هاچ بک یا تیبا ۲ 
نیز که ۹۹ میلیون تومان قیمت داشته است امروز به ۱۰۲ 
میلیون تومان رسیده است، دنا پلاس دنده ای توربو که 
۲۸۵ میلیون تومان قیمت داشته است امروز به ۳۰۶ میلیون 
تومان رسیده است و دنا پلاس دنده ای ساده نیز از ۲۳۹ 

میلیون تومان به ۲۴۸ میلیون تومان رسیده است.
قیمت خودرو سیتروئن سی ۳ نیزطی ۵ روز اخیر از ۶۴۵ 
میلیون تومان به ۶۶۵ میلیون تومان رسیده است و قیمت 
سوزوکی گراند ویتارا که هفته گذشته با کاهش ۲۵ میلیون 
تومانی به ۷۴۵ میلیون تومان رسیده بود امروز ۷۹۰ میلیون 

تومان اعلام شده است.
از ۹۱ میلیون  اما قیمت خودرو پراید ۱۱۱  در این بین 
امروز به ۹۰ میلیون  و ۵۰۰ هزار تومان در ۵ روز گذشته 
تومان رسیده است و پراید ۱۳۱ نیز در ۵ روز گذشته کاهش 
قیمت ۵۰۰ هزار تومانی را تجربه کرده است و قیمت این 

خودرودیروز ۷۹ میلیون تومان اعلام شده است.

حرکت بازار خودرو در مسیر متفاوت ؛

چرا قیمت در بازار خودرو باز هم گران شد؟



دوشنبه -سیزدهم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65088
ورزشی

 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: مجبورم برخلاف میل باطنی خود ماجرای 
اضافه نشدن داریوش شجاعیان را به فهرست استقلال، به فیفا اعلام کرده و پاسخ 

خود را از آن نهاد بگیرم. 
»احمد سعادتمند« در گفت وگویی درباره پیروزی استقلال مقابل سپاهان 

اظهار داشت: تیم ما با وجود اینکه دقایق زیادی از بازی را ۱۰ نفره دنبال 
کرد، پیروز شد و امیدواریم با تلاش بازیکنان و کادر فنی و همدلی میان ارکان 
باشگاه، در بازی های باقی مانده لیگ و جام حذفی بتوانیم این روند را ادامه 
دهیم. وی در ادامه با انتقاد از صادر نشدن کارت بازی شجاعیان، اعلام کرد: از 
سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال بابت صادر نشدن کارت و مجوز بازی داریوش 
 AFC شجاعیان به شدت گله مند هستم. با توجه به شرایط حاکم بر جهان، فیفا و
جهت استفاده از ورزشکارانی که آسیب دیده بودند، دست به تلطیف مقررات 
زدند. داریوش شجاعیان بازیکن ما بوده و با ما قرارداد حرفه ای دارد. توجه داشته 

باشید که بیش از سه ماه لیگ ما تعطیل شده بود.
مدیرعامل استقلال خاطرنشان کرد: یک وقت می گویید بازیکن از لیست خارج 
شده و اجازه بازی کردن در ادامه نیم فصل ندارد. اما نیم فصلی را که سه ماه 
به مدت زمانش اضافه شده است، نباید با مبنای قبلی نگاه کرد. بازیکنی مثل 
شجاعیان به دلیل تعویق سه ماهه لیگ، الان کاملا آماده بوده و بازیکن خود ما 
هم بوده است. در استعلامی که از فیفا انجام شده، گفته شده که از بازیکنان 
خودتان و آکادمی می توانید استفاده کنید. از طرفی فیفا گفته است می توانید 
قوانین را تلطیف کنید. با این وجود من نمی دانم برخی  افراد چه اصراری دارند 

که شجاعیان بازی نکند؟
اطلاع  فیفا  به  را  شجاعیان  ماجرای  اینکه  بیان  با  پایان  در  سعادتمند 
در  به شخصه  دارم. من  اعتراض  این موضوع  به  تاکید کرد: من  می دهد، 
این باره با مهدی محمدنبی و حیدر بهاروند صحبت کرده ام. مجبورم برخلاف 
میل باطنی خود، این موضوع را به فیفا اعلام کنم و به اسم مواردی را به فیفا 
بیان کرده و پاسخ خود را از آن نهاد بگیرم. این موضوع را تا زمان پاسخگویی 

فیفا ادامه می دهم.

سعادتمند فدراسیون فوتبال را تهدید کرد؛ 

ماجرای شجاعیان را به فیفا اطلاع می دهیم

 مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: این افتخار بزرگی برای من حسوب می شود که باشگاه هایی در سطح بنفیکا، اسپورتینگ 
لیسبون و پورتو نامشان برای جذب من مطرح می شود. 

طبق نوشته سایت ابولا، مهدی طارمی مهاجم تیم ملی فوتبال ایران یکی از چهره های این فصل لیگ پرتغال بود. بازیکنی که 
توانست با به ثمر رساندن ۱۸ گل خود را به عنوان یک چهره در لیگ پرتغال مطرح کند.

این بازیکن با توجه به درخششی که داشت مورد توجه چند باشگاه از جمله براگا قرار گرفته که به نظر می رسد با توجه به حضور 
کارلوس کارواخال در این تیم، او فصل بعد را در استادیوم مونیپیکال براگا بازی خواهد کرد.

طارمی در گفت وگو با ابولا در مورد مسائل مختلفی صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
کارلوس کارواخال چقدر در موفقیت تو تاثیر داشت؟ 

از کارواخال تشکر ویژه ای دارم. او و کادر فنی اش فوق العاده بودند. کارواخال علاوه بر مربیگری یک روانشناس بزرگ است و 
می داند که چه زمانی و چگونه از بازیکن حمایت کند.

پس ممکن است تو در چالش بعدی در براگا هم کارواخال را همراهی کنی؟ 
چرا که نه. صبر خواهم کرد تا ببینم در آینده چه اتفاقی رخ خواهد داد. البته من بازیکن ریوآوه هستم و باید منافع آنها هم در نظر 

گرفته شود. از طرفی برای عقد قرارداد جدید باید تمام جزئیات مورد بررسی قرار گیرد و رعایت شود.
حتما شنیده ای که باشگاه های بزرگی در پرتغال خواهان جذب تو هستند؟ 

این افتخار بزرگی برای من حسوب می شود که باشگاه هایی در سطح بنفیکا، اسپورتینگ لیسبون و پورتو نامشان برای جذب 
من مطرح می شود. این برای من افتخار بزرگی است که به عنوان اولین ایرانی و آسیایی باشم که برای موفقیت در این باشگاه ها 

تلاش کنم. من برای فوتبال پرتغال و تاریخ بزرگ آن احترام قائل هستم. آنچه من تجریه کردم افتخاری بزرگ بود.

 سرمربی تیم فوتبال ماشین سازی گفت: باوجود دو باخت متوالی به لیگ دسته یک سقوط نمی کنیم و در لیگ برتر 
باقی می مانیم.

هومن افاضلی درباره دو باخت متوالی تیم فوتبال ماشین سازی و احتمال سقوط این تیم به لیگ دسته اول گفت: تیم 
سایپا مثل ما ۲۷ امتیازی است و فقط به خاطرتفاضل گل بهتر بالاتر قرار گرفته است. سه بازی متوالی در تبریز داریم. 

فقط نیاز به سه امتیاز داریم و می توانیم به امتیاز لازم برسیم. 
وی ادامه داد: خیال هواداران ماشین سازی راحت باشد و دغدغه سقوط نداشته باشند. مطمئن باشند امسال سهمیه 

لیگ برتری حفظ می شود و فصل آینده برنامه های ویژه ای داریم.
افاضلی درباره جدایی اش از تیم پارس جنوبی تاکید کرد: من آن تیم را یک تنه مدیریت می کردم. هیچکس از هیچ کجا 
به ما کمک نکرد. وقتی یک نفر مسئولیت را قبول می کند همه نگاه می کنند و برایشان مهم نیست. بعد از رفتن من از 

پارس آدم های زیادی وسط آمدند چون آدمی که قبلا یک نفره همه کار می کرد حالا دیگر نیست.
سرمربی سابق پارس جنوبی تاکید کرد: می دانستم شرایط پارس چطور است. مسئله دیگر این بود که قول های زیادی 
دادند ولی عملی نشد. اینکه هر روز با آدم هایی که حقوقشان را نگرفته اند سر و کله بزنید، باعث می شود اعتبارتان 
زیر سئوال برود. افاضلی یادآور شد: چیزی که کار ما را سخت کرد بازی استقلال بود. مشکل است که یک نفره جلوی 
یک ساختار سیستماتیک مبارزه کنید تا حق تیمتان را بگیرید. آنجا نیاز داشتیم مثل یک سازمان باشیم. نمی توانستم 
یک نفره جلوی همه بایستم و از هواداران استقلال هرچه که می گویند، بشنوم. چون دیدم زورم نمی رسد حق تیمم را 
بگیرم، رفتم. تبعاتش را هم پرداخت کردم ولی گاهی به یک جایی می رسید که بقیه هم باید سهم مسئولیت خودشان 

را بر عهده بگیرند.

مهدی طارمی:

 پیشنهاد پورتو و بنفیکا باعث افتخار است
هومن افاضلی:

ماشین سازی در لیگ برتر می ماند

وعده های تو خالی به قهرمانان جهانی والیبال؛

پاداش بی پاداش! 

در حالی که بیش از یک سال از قهرمانی تیم والیبال جوانان در جهان می گذرد، 
اما هنوزهیچ کدام از وعده های مسئولان محقق نشده است. 

تیم والیبال جوانان ایران ۵ مرداد ماه ۱۳۹۸ برای اولین بار در تاریخ موفق 
شد با تاریخ سازی عنوان قهرمانی جهان را به دست آورد. ستاره هایی همچون 
محمدرضا  شریفی،  مرتضی  توخته،  امیرحسین  اسفندیار،  امیرحسین 
حضرت پور، امیرمحمد فلاحت خواه، مهران فیض امام دوست، بردیا سعادت، 
سهیل کمال آبادی، پوریا یلی و ... در آسمان والیبال ایران و جهان درخشیدند و 

حالا تضمین کننده آینده والیبال ایران هستند. 
تک تک اعضای تیم ملی جوانان از آنالیزور این تیم یعنی حسین خوریانی 
گرفته تا مربیانی همچون مسعود آرمات، حسین کاظمی و علیرضا طلوع کیان 
و در راس آنها بهروز عطایی شب و روز تلاش کردند تا بازیکنان بهترین نمایش 

را داشته باشند.
حالا از آن اتفاق بزرگ و تاریخی بیش از یک سال می گذرد و اعضای کادر فنی و 
بازیکنان این تیم دغدغه هایی دارند. در آن مقطع وعده هایی به این ستاره ها داده 
شد که حالا تقریباً هیچکدام از آنها محقق نشده است. آنها نه پاداش قهرمانی از 
فدراسیون گرفتند، نه از وزارت ورزش و نه هیچ ارگان دیگری؛ با وجود اینکه اکبر 
محمدی، سرپرست تیم و امیرحسین اسفندیار، کاپیتان تیم و سایر مسئولان این 
تیم بارها برای گرفتن حق بازیکنان تلاش کردند، اما هنوز به نتیجه نرسیده اند.   

میلاد تقوی، دبیر فدراسیون والیبال در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
فارس، درخصوص عدم پرداخت پاداش به تیم ملی والیبال جوانان ایران، اظهار 
داشت: من در آن دوران که تیم قهرمان شد سمتی در فدراسیون نداشتم. تا الان 
هم کسی به من مراجعه نکرده تا پاداش ها را پیگیری کند. قطعاً اگر کسی به 
سراغ من بیاید، من هم پیگیری می کنم. اگر کسی توقعی دارد، باید ابتدا پیامش 

را منتقل کند تا من هم در جریان قرار بگیرم.
تقوی ادامه داد: فدراسیون این روزها مشکلات زیادی دارد و طبیعی است که 
من در جریان تمام اتفاقات گذشته نباشم. دغدغه های زیادی در فدراسیون داریم 
و به همین دلیل من اصلًا نمی دانم پاداشی که آقایان از آن صحبت می کنند را 
وزارت به آنها قول داده یا فدراسیون؛ حتی از مبلغ و جزئیات آن هم بی خبر 

هستم.
وی اظهار داشت: تاکنون کسی در این خصوص به من مراجعه نکرده است 
که با این شرایط به نظرم یا این مشکل حل شده و یا اینکه خودشان علاقه ای 
نداشتند که این موضوع پیگیری شود. اگر مسئولان تیم پیگیری کنند شک 
نکنید که رسیدگی می کنیم تا قهرمانان کشورمان به حق خود برسند. البته 
نباید فراموش کنیم که کشورمان در شرایط خاصی قرار دارد و برخی ها در تامین 
مایحتاج اولیه دچار مشکل هستند. در کل پاداش قهرمانی حق بچه های ما 

است و در صورت پیگیری مسئولان، ما موظف به رسیدگی هستیم.
اظهارات اخیر دبیر فدراسیون چندان برای اهالی والیبال ایران منطقی نبود. 
نکته اینجاست که آیا قهرمانان باید برای دریافت پاداش های خود که به گفته 
تقوی حق مسلم شان هم هست هر روز پشت در اتاق رئیس یا دبیر فدراسیون 
صف بکشند یا اینکه مسئولان فدراسیون با عزت و احترام از آنها دعوت کنند و 

پاداش هایشان را بدهند؟
داورزنی زمانی که معاون وزیر ورزش بود در تمام صحبت های خود مدعی 
می شد که حواسش به والیبال هست. در زمانی که جوانان ایران قهرمان جهان 
شدند هم وی به عنوان معاون وزیر فعالیت می کرد. او در همان مقطع وعده هایی 
داد که حالا هم پیگیر آنها نیست. اعضای تیم ملی جوانان ایران مشتاق هستند 
بدانند که در این مدت چه تلاش هایی برای تحقق وعده ها از سوی فدراسیون 

صورت گرفته است.
پاداش  دریافت  برای  را  فدراسیون   ۱۵ نام  ورزش  وزارت  که  هم  اخیراً 
قهرمانی های سال ۹۷ اعلام کرده نامی از والیبال در آن دیده نمی شود. این 
در حالی است که همین تیم جوانان در سال ۹۷ توانست قهرمان آسیا و نایب 
قهرمان مسابقات AVC شود. قرار است ۲۲ میلیارد تومان برای پاداش قهرمانان 
در رشته های مختلف ورزشی پرداخت شود، اما خبری از پرداخت پاداش به تیم 
والیبال جوانان که برای اولین بار توانست به عنوان قهرمانی جهان برسد نیست.

شاید کمترین توقع آینده سازان والیبال ایران این بود که داورزنی با واسطه دو 
سال حضورش در وزارت ورزش، اقدامی می کرد تا جوانان والیبال حتی زودتر از 
سایر رشته ها پاداش های خود را دریافت کنند. برای این نسل طلایی هزینه شده 
و حالا آنها دارایی های والیبال ایران هستند. با کمی تامل می توان به خوبی از 
پتانسیل آنها استفاده کرد، اما تاکنون این اتفاق رخ نداده است. قهرمانان جهان 
همچنان چشم  انتظار فدراسیون هستند تا قدمی برای پرداخت پاداش ها بردارد.

مقاومت ها و کارشکنی ها  نتیجه نداد؛

کلید ساختمان هیات فوتبال قم بالاخره 
واگذارشد

جعفر عابدی

مقارن ظهر دیروز کلید ساختمان هیات فوتبال تحویل دکتر قدرت الله باقری 
سرپرست هیات فوتبال استان قم شد.

بالاخره بعداز ماه ها فرصت سوزی و فریب افکار عمومی با یک سری القائات 
واهی و توهمات پوچ که عمدتا تلاش برای ماندن بود که پیراهن عثمان را برای 
خونخواهی خلیفه کشی علم کرده بودند وفریاد وا فوتبالا وای فوتبالا راه انداخته 
بودند تا بلکه چند صباحی بیشتر از پست  ومقام خود حظ وبهره کافی را  ببرند 
.....وامروز بحول وقوه الهی شرایط برای شروع فعالیت و خدمت  فراهم شده 

است.
جامعه فوتبال از هیات فوتبال انتظار دارد که با برنامه ریزی بهتر وبا روشی نو 
وانتخاب افراد متعهد ومتخصص به دور از هرگونه عقده و کینه شخصی با در 
نطر گرفتن تمام شرایط در جهت رشد وتوسعه فوتبال گام بردارند وبا ایجاد رفاق 
وهمدلی وبهره گیری از نظریه پردازان و پیشکسوتان عزیزی که هنوز در حوزه 
فوتبال فعالیت مستمری دارند فوتبال قم را به جایگاهی برسانند که فوتبالیست 
قمی داخل  چرخه فوتبال کشور بشود..که این دور از دسترس نیست واگر 

بخواهیم می توانیم.

خوزستان سرمربی سابق تیم فوتبال صنعت نفت آبادان با 
اشاره به برخی هجمه ها نسبت به کادر بومی تیم نفت آبادان، 
گفت: هواداران واقعی نفت طرفدار تیم و مربیان بومی هستند 

و هیچ گاه حاشیه سازی نمی کنند. 
علی فیروزی در گفت وگویی در ابتدا درباره عملکرد تیم 
نفت آبادان مقابل شهرخودرو، اظهارکرد: نفت در نیمه اول در 
حد انتظار ظاهر نشد اما در نیمه دوم پس از دریافت گل با 
شناختی که از حریف پیدا کرده بود، توانست موقعیت های 
زیادی روی دروازه حریف خلق کنند که البته برخی از این 
موقعیت ها با تصمیم داور هدر رفتند که کارشناسی این امر را 
برعهده کارشناسان می گذاریم. به هر حال معتقدم با اتفاقاتی 

که در این بازی رخ داد، حق نفت و هواداران آن ضایع شد.
وی همچنین درخصوص برخی هجمه ها نسبت به کادر 
بومی تیم نفت آبادان، خطاب به عده ای که این حاشیه ها 
را ایجاد کرده اند، گفت: می خواهم به این عده که هوادار 
نیستند، بگویم که با تندرویی، تعصب بی جا و فشار آوردن 
به کادر بومی تیم شهرشان باعث شدند سرمربی تیم دچار 
حمله عصبی شود. مگر همین بهنام سراج همانی نیست 
که تا چند سال پیش با گل هایش شما را از جا بلند می کرد 
یا امید شریفی نسب همانی نیست که تا چند سال پیش با 
پاس گل ها و گل هایش شما را خوشحال از ورزشگاه راهی 

خانه می کرد؟ این پیشکسوت فوتبال آبادان با بیان این که 
هواداران واقعی نفت طرفدار تیم و مربیان بومی هستند و هیچ 
گاه حاشیه سازی نمی کنند، افزود: کاظم فرحانی نیز همان 
دروازه بان آبادانی است که با شرف و غیرت از دروازه تیمش 
دفاع می کرد و بچاری مدافعی بود که سرش را مقابل توپ 
می گذاشت تا شما هواداران از گل خوردن ناراحت و غمگین 
کسی  چه  با  را  همشهریان تان  و  عزیزان  این  حالا  نشوید. 
مقایسه می کنید؟ با مربی خارجی همچون اسکوچیچ که به 
خاطر پول و جایگاه بهتر، تیمش را رها کرد و رفت؟ آیا مشکل 
تیم صنعت نفت فقط کادر فنی بومی است؟ به نظر شما آیا 
امکاناتی در شان یک تیم لیگ برتری در اختیار کادرفنی قرار 
دارد که حالا انتظار سهمیه از تیم و کادرفنی را داشته باشیم؟

وی با تاکید بر این که بهنام سراج تیمی را در اختیار دارد که 
آن را با تفکرات خودش نبسته است، افزود: در نیم فصل که 
همه ی تیم ها تقویت شدند، صنعت نفت تقویت نشد و در گیر 
ماندن یا نماندن اسکوچیچ بود. علاوه بر این ها بعد از کرونا 
و تعطیلی لیگ بیشتر تیم ها کیفیت قبل از کرونا را ندارند و 
خیلی از بازیکنان افت محسوسی داشته اند و از این نظر نیز 

نباید به نفت آبادان خرده گرفته شود.
اگر  می دهد  تضمین  کسی  چه  که  این  بیان  با  فیروزی 
اسکوچیچ مانده بود، این تیم بهتر نتیجه می گرفت؟ گفت: 

آیا شما می دانید که دور برگشت هر لیگی از دور رفت آن، 
سخت تر است؟ سوال من این است که آیا نفت مسجدسلیمان 
که در نیم  فصل اول آن عملکرد خیره کننده را داشت، اکنون 
نیز به همان صورت کار می کند؟ وی افزود: این که عده ای 
یک پیج در صفحات مجازی درست کنند و سرمربی بومی 
تیم را آن قدر بکوبند که در این شرایط حاد نیز سراج به دلیل 
فشار روحی و فشار حاصل از بازی راهی بیمارستان شود، 
به دور از جوانمردی و انصاف است. این که در پیج تان پست 
انتقادی بگذارید و هر آنچه به ذهنتان برسد را بنویسید، خیلی 
راحت است ولی من از شما سوال دارم، باتوجه به مواردی که 
به آن ها اشاره داشتم، آیا حالا شما شخصی بهتر از دستیار 
آن سرمربی قبلی یعنی سراج را می شناسید که بتواند تیم را 
هدایت کند؟ سرمربی سابق تیم فوتبال صنعت نفت آبادان 
و  بازی  این چند دهه  در  تجربه ای که  براساس  گفت: من 
مربیگری در لیگ ایران دارم به شما قول می دهم، هر کسی 
جای این کادر فنی بود نیز همین نتایج و شاید هم بدتر از 
این نتایج را می گرفت. من با توجه به شناختی که از بهنام، 
امید، کاظم و بچاری دارم به شما اطمینان می دهم که این 
عزیزان حتی حاضرند جان شان و سلامتی شان را برای شما 
پرشور  به هواداران  بدهند. وی خطاب  نفت  تیم صنعت  و 
و واقعی تیم صنعت نفت، عنوان کرد: نگذارید عده ای با 

این  افتخار  روزی  که  بازیکنانی  با  خودشان  خاص  اهداف 
شهر بودند و حتی با حضور در جام جهانی و تیم های مطرح 
کشور پرچم شهر را با حمایت هواداران آبادانی و خوزستانی 
بالا بردند، این گونه برخورد کنند. این افراد سرمایه های شهر و 
تیم صنعت نفت آبادان هستند. این گونه به آن ها فشار نیاورید 
که دیگر از کار کردن برای مردم شهرشان دلزده شوند. همه 
نتایج درخشان نیم فصل اول به خاطر حمایت و حضور شما 
هواداران در ورزشگاه رقم خورد، پس بیایید از کادر بومی و 
بچه های این شهر حمایت کنیم تا نتایج دلخواه ما و شما رقم 
بخورد. همه باید به امید سرافرازی آبادان و مردم آبادان و تیم 

شهر آبادان، کنار هم و همدل باشیم.

علی فیروزی:

مشکل نفت آبادان فقط کادر فنی بومی است؟

 سرمربی تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان در خصوص تعداد تساوی های این فصل 
تیمش نظر جالبی دارد. 

مهدی تارتار در خصوص تساوی یک بر یک این هفته تیمش مقابل ذوب آهن 
و ثبت رکورد عجیب ۱۶ تساوی در ۲۶ بازی این فصل نفت مسجدسلیمان اظهار 
داشت: فکر می کنم از نظر کسب تساوی در دنیا رکورددار هستیم و اول باشیم. البته 

این مسئله چیز بدی نیست و نشان می دهد که ما سخت می بازیم.
وی درباره عملکرد این فصل نفت مسجدسلیمان گفت: نه سقوط می کنیم و نه 
استرس سهمیه داریم. فکر می کنم جایگاه مناسبی در جدول داریم و شاید بتوانیم 

یک پله دیگر هم صعود کنیم، هدف ما این است که این جایگاه را حفظ کنیم.
سرمربی تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان ادامه داد: عملکرد ما در این فصل فراتر 

از انتظار بود و معتقدم که به خوبی کارمان را انجام دادیم. زمانی که من به این تیم 
آمدم مدیران از من خواستند که تیم در لیگ بماند اما حالا می بینید که جایگاه 
خوبی در جدول داریم. تارتار خاطرنشان کرد: من نباید به عملکرد خودم امتیاز 
بدهم اما با توجه به پتانسیلی که داشتیم و با توجه به محدودیت های شدید مالی 
فکر می کنم همه از ما راضی باشند. مهم این است که مردم شهر مسجدسلیمان 
از ما راضی هستند. وی درباره سفر زمینی نفت مسجدسلیمان به اصفهان برای 
بازی با ذوب آهن گفت: حدود ۶ ساعت در راه بودیم و قرار بود که برای برگشت هم 
حدود هشت یا ۹ ساعت در راه باشیم و با اتوبوس برگردیم اما هیات مدیره زحمت 
کشید و با پول قرض کرد؛ هم برای تیم پرواز گرفت و هم توانست با زحمت هزینه 
یک شب اقامت در اصفهان را پرداخت کند که از آنها تشکر می کنم. سرمربی تیم 

فوتبال نفت مسجدسلیمان با تاکید دوباره بر مشکلات مالی این باشگاه عنوان 
کرد: مشکلات خیلی زیاد است اما وقتی قانونی تصویب می شود که تیم های نفتی 
نمی توانند در فوتبال حرفه ای هزینه کنند دیگر کار دست هیات مدیره و مدیران 
باشگاه نیست و ما این را درک می کنیم. تارتار در واکنش به اینکه بعد از بازی تیمش 
با پرسپولیس آب رختکن سرخپوشان در مسجدسلیمان قطع شده بود و این مسئله 
باعث ناراحتی پرسپولیسی ها شده بود، گفت: این هم از محدودیت های شهر ما 
است. خیلی وقت ها وقتی خودمان در آن ورزشگاه تمرین می کنیم آب وجود ندارد 
که بخواهیم دوش بگیریم و به خاطر همین در خوابگاه دوش می گیریم. واقعا هیچ 
قصد و غرضی وجود نداشته و خیلی روزها آب ورزشگاه قطع است. وی در پایان با 
تمجید از عملکرد شاگردانش گفت: از بازیکنان تشکر می کنم که در شرایطی که 
شاید خیلی نتایج بازی ها برای ما مهم نباشد اما با شرافت به زمین می روند و مقابل 
تیم هایی که خطر سقوط دارند و دنبال سهمیه هستند با تمام وجود بازی می کنند 

تا فوتبال پاکی را به نمایش بگذارند.

مهدی تارتار: 
رکورددار تساوی در جهان هستیم

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: بعید می دانم مجیدی از حرکت بعد از بازی با 
سپاهان منظور خاصی داشته باشد. 

سعید رمضانی در خصوص پیروزی استقلال مقابل سپاهان اظهار داشت: خدا را 
شکر می کنم که این اتفاق افتاد، بازیکنان استقلال همگی با کیفیت هستند و اگر 
ما تیم کاملی در اختیار داشته باشیم یکی از بهترین های آسیا هستیم. خوشبختانه 
با وجود اینکه ما ۱۰ نفره بودیم بازیکنانمان با غیرت کار کردند و توانستیم ۳ امتیاز 

شیرین بگیریم.
وی در خصوص اینکه منظور فرهاد مجیدی از حرکت دستش بعد از بازی چه بود 
گفت: واقعا من آن صحنه را ندیدم و فرصت نشد با او در این زمینه صحبت کنم. بعد 
از بازی فقط تصویر آن صحنه را به من نشان دادند و نمی دانم منظور مجیدی از آن 

حرکت چه بود. بعید می دانم او منظور خاصی داشته باشد.

سرپرست تیم استقلال با اشاره به اهمیت پیروزی شنبه شب گذشته استقلال 
گفت: سپاهان تیم خوبی است و شکست دادن این تیم کار راحتی نبود. البته کار 
هنوز تمام نشده و ما ۳ بازی مهم دیگر در پیش داریم ضمن آنکه در جام حذفی هم 
مدعی هستیم. بازیکنان استقلال باید حواسشان کاملا جمع باشد که خدای ناکرده 

در هفته های آینده اشتباه نداشته باشیم.
رمضانی در خصوص حل مشکل دانشگر و عملکرد خوب این بازیکن در بازی شب 
گذشته عنوان کرد: به هر حال بعضی مواقع ممکن است سوء تفاهم در تیم به وجود 
بیاید اما همه ما یک خانواده هستیم. اگر هم اتفاقی می افتد باید سریع جمع شود که 

خوشبختانه این اتفاق در مورد دانشگر رخ داد و او هم عملکرد خوبی داشت.
وی در خصوص اتفاقاتی که در جریان بازی بین نورافکن و بازیکنان استقلال رخ 
داد اظهار داشت: نمی دانم روی این بازیکن فشاری بود یا نه ولی اگر می خواهیم 

بازیکن بزرگی شویم باید احترام بگذاریم تا دیگران به ما احترام بگذارند. وقتی یک 
بازیکن جوان عکس العملی در زمین نشان می دهد صحنه های قشنگی نمی بینیم. 

به نظرم اصلا صحنه های قشنگی را شاهد نبودیم.
رمضانی در خصوص آخرین وضعیت داریوش شجاعیان گفت: ما تمام تلاش خود 
را انجام دادیم که این بازیکن را به فهرست اضافه کنیم. می دانید که پنجره نقل و 
انتقالاتی استقلال بسته است و ما فعلا نمی توانیم بازیکنی را اضافه کنیم. مشکل 
شجاعیان هنوز حل نشده مگر آنکه استعلام خاصی از فیفا بگیرند یا اینکه فیفا بابت 
کرونا و شرایط رخ داده طی ماه های اخیر امتیازی ویژه برای چنین بازیکنانی در نظر 
بگیرد. وی از پرداخت پاداش به بازیکنان و کادر فنی استقلال خبر داد و گفت: امروز 
با مدیرعامل باشگاه جلسه داشتم و قرار است به زودی به بازیکنان بابت نتایج ۲ هفته 

اخیر پاداش پرداخت شود.

سرپرست تیم فوتبال استقلال :
مجیدی از حرکت بعد از بازی منظور خاصی نداشت
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کاهش نگرانی ها درباره برگزاری مراسم های سوگواری؛

عمل به تصمیمات ستاد کرونا
 توصیه رهبری برای حفظ جان و آیین

در  محرم  عزاداری  مراسم  برگزاری  شیوه  درباره  اختلاف نظرها  برخی  وجود 
روزهای کرونایی یکی از نگرانی های مهم ستاد مقابله با کرونا بود. به نظر می رسد 
با رهنمودها و خط مشی رهبر معظم انقلاب و اجماع همگانی بر سر آن، این 
نگرانی ها از برگزاری مراسم های سوگواری با وجود همه گیری کرونا تا حد زیادی 
کاهش یافته است.  آیین عزاداری امام حسین )ع( همزمان با شیوع بیماری 
کرونا، بحثهای گسترده ای درباره نحوه برگزاری این مراسم در کشور به وجود 
آورده بود. برخی خواهان برگزاری سوگواری ها با همان سبک و سیاق هر ساله و 
برخی هم خواستار ممنوعیت برگزاری هرگونه مراسم عزاداری در این ایام بودند. 
دولت و ستاد مقابله با کرونا گرچه با انتقادها و مخالفت های دو گروه روبرو شد اما از 
همان ابتدا، تصمیم برگزاری آیین های عزاداری با رعایت پروتکل های بهداشتی و 
مورد تایید وزارت بهداشت بود. حجت الاسلام »حسن روحانی« رییس جمهوری 
چهارم مرداد ماه در جلسه ستاد مقابله با کرونا تاکید بود: »دوگانگی »جان و نان« 
و »عزاداری و سلامت« غلط است، هر دو باید با رعایت پروتکل های بهداشتی، 
در کنار هم باشند.« با وجود تاکید رییس جمهوری اما مخالفت ها با این رویکرد 
دولت ادامه داشت، فضای مجازی و رسانه های عرصه اظهارنظرهای یک سویه در 
این زمینه بود. برخی حتی به قیمت سلامتی و جان مردم هم خواستار برگزاری 
آیینهای مرسوم عزاداری بودند و برخی دیگر دولت را به سبب تلاش برای برگزاری 
این مراسم ها مورد انتقاد و کنایه قرار می دادند. اهمیت موضوع و بحث های درگرفته 
در این حوزه سبب شد که رهبر معظم انقلاب روز جمعه دهم مردادماه و همزمان 
با عید قربان درباره آن سخن بگویند. ایشان در بخشی از بیانات خود با تاکید بر 
اینکه همه سوگواران حسینی موظف هستند به هرچه ستاد ملی مبارزه با کرونا 
اعلام می کند، عمل کنند، تصریح کردند: در عزاداری ها معیار آن چیزی است که 
ستاد ملی کرونا اعلام می کند. بنده هر چه آن ها لازم بدانند مراعات خواهم کرد. 
توصیه و تاکید من به همه عزاداران، هیات ها، منبری ها و مداحان نیز این است که 
ضوابط ستاد ملی کرونا باید رعایت شود، چرا که اگر همین مقدار مراقبت و کنترل 
هم سست شود، فاجعه ای بزرگ پدید خواهد آمد.« پس از رهنمودها و تاکیدات 
رهبر انقلاب بسیاری از مسوولان، اشخاص و گروه های مذهبی بیانات ایشان را 
راهنمای عزاداری های محرم امسال دانستند. رییس جمهوری روز شنبه در جلسه 
ستاد مقابله با کرونا ضمن اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب متواضعانه فرمودند که 
خود من هم به آنچه که ستاد می گوید عمل کرده و آن را اجرا می کنم، تصریح کرد: 
»ایشان در بیانات خود تاکید کردند که مرجع نهایی که متولی امر سلامت جامعه 
است،  ستاد ملی مبارزه با کرونا است. این به این معنا است که آدرس را عوض 
نکرده و مسیر را اشتباه نرویم و از این خانه به آن خانه نگردیم بلکه فقط یک خانه 

است که مرجعیت دارد و آن ستاد ملی مبارزه با کرونا است.«
آیت الله »سید احمد خاتمی« عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری حفظ 
سلامت را یک واجب عقلی و شرعی عنوان کرد و گفت: مبنای سخن رهبر انقلاب 
درباره ملاک بودن ستاد ملی مقابله با کرونا این است که حفظ سلامت یک واجب 
عقلی و شرعی است. بیانات ایشان برای روسای مجالس عزاداری و هم خطبا و 

مداحان فصل الخطاب است.«
شورای هیئات  مذهبی کشور هم درباره مجالس محرم و تجمعات مذهبی و 
عمل به رهنمودهای مقام معظم رهبری بیانیه ای صادر و تاکید کرد: »پیرو دستور 
اکید مقام معظم رهبری و ولی امر مسلمین برگزاری هرگونه تجمع و فراخوان در 
سطح هر نقطه از کشور، بدون موافقت و تایید ستاد ملی کرونا و ستادهای استانی، 
تحت عنوان هیات های مذهبی که مورد سوء استفاده قرار می گیرد، ممنوع بوده و 
عواقب آن به  عهده برگزار کنندگان خواهد بود و هوشیاری هرچه بیشتر ارادتمندان 
و محبان اهل بیت عصمت و طهارت )علیهم السلام( و مردم ولایت  مدار در این ایام 
بیش از پیش ضروری است.« هیات های مذهبی بسیاری از شهرهای کشور هم 
در راستای همکاری با وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا در بیانیه های مختلفی 
بر تغییر نحوه برگزاری مراسم های عزاداری مطابق با شرایط کرونایی تاکید کردند. 
برخی از مداحان سرشناس کشور هم در توییت ها یا گفت و گوهایی اعلام کردند از 

رهنمودهای رهبر انقلاب تبعیت خواهند کرد.
آسیب های دوگانه سازی محرم و کرونا

تجمع و برگزاری مراسم هایی با حضور تعداد زیادی از افراد، از خطوط قرمز ستاد 
مقابله با کروناست اما همین تجمع و حضور مردم یکی از الزامات برگزاری آیین های 
سوگواری برای امام حسین )ع( است. کنار هم قرار گرفتن این دو گزاره در محرم 
کرونایی امسال، هم برای دولت به عنوان متولی و مسوول جان مردم دشوار است 
و هم جامعه ای که قرن هاست به این نوع از سوگواری عادت کرده اند. در چنین 
شرایطی بستر برای ایجاد دوگانه های کاذبی چون سلامت مردم و عزاداری مذهبی 
برای دشمنان بیش از پیش فراهم می شود. شاید به همین دلیل است که »علی 
ربیعی« سخنگوی دولت در توییتی تاکید کرده است: »نکند خدای ناکرده جان 
انسانی بر اثر کرونا گرفته شود و فرصت مشارکت در عزاداری های سال های آینده 
را نیابد. تردید ندارم که گسترش بیماری کرونا بر اثر عزاداری های بدون مراعات 
اصول بهداشتی، درد و تلخی نقدهای مجامع جهانی بهداشت و بدخواهان علیه 

دین و مذهب تشییع را نیز بر آنها خواهد افزود.«  
دهه نخست محرم امسال ایران و شیعیان آن بیش از هر زمان دیگری در ذره بین 
رسانه های بیگانه قرار خواهند گرفت تا کوچکترین حرکت اشتباهی در بوق و 
کرنای این رسانه ها تبدیل به اهرم فشار تازه ای برای مردم شود. برای برچیدن 
چنین بستری هم مردم و هم مسوولان باید از نحوه عملکرد رهبر انقلاب در شش 
ماه گذشته درس بگیرند. ایشان از همان ابتدا اصل را بر رعایت پروتکل های وزارت 
بهداشت نهادند. دیدارهای مردمی لغو و حتی اجازه تجمع گروه ها و افراد برای 
دیدارهای تصویری با ایشان هم داده نشد. سفر مرسوم ایشان به مشهد در ایام عید 
نوروز لغو شد، سخنرانی ها در مناسبت های مختلف تصویری و با رعایت پروتکل ها 
انجام شد و تنها دیدار با مقامات خارجی هم با بیشترین تمهیدات و پروتکل های 
صورت گرفت. با این توصیفات بیانات ایشان درباره محرم هم در راستای اقدامات 
چند ماه گذشته و مطابق با پروتکل ها و توصیه های ستاد مقابله با کرونا بوده است.

سه ضلعی مهم محرم در روزهای کرونایی   
تدبیر دولت، مسوولیت پذیری عزاداران و عملکرد هیات ها و نهادهای مذهبی 
در طول ماه های محرم و صفر سه ضلعی است که با رعایت هرکدام از آن ها هم 
آمار مبتلایان به کرونا افزایش خطرناک و غیر قابل پیش بینی نخواهد داشت و هم 
عزاداری و مراسم های سوگواری مردم برگزار می شود. برای برگزاری عزاداری ها هم 
پیشنهاداتی از سوی هیات های مذهبی، رسانه ها و مردم مطرح شده و خواهد 
شد. کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مبارزه با کرونا چهارشنبه هفته گذشته در 
اطلاعیه شیوه نامه های بهداشتی در ۶ شش بند برای برگزاری مراسم عزاداری 
محرم را منتشر کرد و از مردم، سخنرانان و مسوولان هیات های مذهبی خواست 
آن را رعایت کنند. اما با وجود این توصیه ها »علیرضا رئیسی« معاون وزیر بهداشت 
باز هم تاکید کرده است: »پروتکل عصای جادویی نیست، اگر رعایت نشود، هیچ 
کاره است. زمانی می توانیم به پروتکل ها امید داشته باشیم که به طور دقیق رعایت 
شوند.« دولت بر اساس اعلام رییس جمهوری از هفته آینده پروتکل های برگزاری 
مراسم ماه محرم را ابلاغ خواهد کرد اما تضمین اجرای آن ها بیش و پیش از آنکه 
وابسته به دستور العمل های ابلاغی باشد، نیازمند همراهی مردم و متولیان مراسم 

عزاداری است.

سیاسی

عضو سرشناس حزب کارگزاران سازندگی ایران معتقد است برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۱۴۰۰ به صورت رقابتی، چند بعدی و چند کاندیدایی برای عبور ایران 
از شرایط امروز بسیار ضروری است و برای چنین کاری و ایجاد نشاط سیاسی در مردم، 

صحنه سیاسی نیاز به تغییر دارد. 
»سیدحسین مرعشی« در گفت وگوبی ، مجلس یازدهم را »بیش از اندازه یک دست« 
می داند و تاکید دارد: این مجلس کاملا تک جناحی است و حتی اصولگرایان کشور را 

هم پوشش نمی دهد.
او صریح است و بی رودربایستی و البته خوش مشرب. به واسطه حضور بلندمدت 
در دولت و مجلس و البته کار اقتصادی غیردولتی، واقعیت ها را خوب می فهمد. بعد 
از آن که مشکلات پیچیده امروز کشور را حسابی تبیین می کند، در پاسخ به اینکه در 
این شرایط چه باید کرد، با همان لحن شوخی و جدی اش می گوید: چنین چیزی در 

تخصص ما لیبرال ها نیست؛ در تخصص انقلابی هاست!
سخنگوی حزب کارگزاران که سابقه استانداری، دو دوره نمایندگی مردم در مجلس و 
ریاست دفتر رئیس جمهور را در کارنامه دارد، با حضور در ایرنا به بیان تحلیلش از شرایط 
سیاسی کشور بعد از روی کار آمدن مجلس دهم، چشم انداز اقتصادی کشور و آینده 

تحریم ها پرداخته است.
مجلس فعلی کاملا تک جناحی است

چهره  یک  عنوان  به  را  شما  ایران،  ملت  مرعشی،  مهندس  آقای  جناب 
سیاسی باتجربه و فرهیخته می شناسند که در سال های متمادی، هم در عرصه 
قانون گذاری در مجلس بوده اید، هم در مسئولیت های اجرایی و هم از چهره های 
شناخته شده در عرصه سیاست و احزاب. با توجه به این که مجلس، کار خود 
را به تازگی شروع کرده است و شما نیز چند دوره نماینده مجلس بوده اید، ابتدا 
از وضعیت مجلس شروع کنیم، ارزیابی شما از مجلس چیست؟ و روند قانون 

گذاری در کشور را چگونه می بینید؟ 
مرعشی: در حال حاضر، نقش تقنینی مجلس چندان مورد اختلاف نیست. هم 
کشور به اندازه کافی قانون دارد و هم این اجماع حاصل شده است که نمی توان با 
قانون، تغییرات مهمی در کشور رقم زد. نگاه به مجلس اکنون صرفا از منظر گرایش های 
سیاسی، مورد توجه است. اگر بخواهیم از این جهت به مجلس فعلی نگاهی داشته 
باشیم، این مجلس بیش از اندازه یک دست شده است و نمی توان گفت صاحبان 
سلیقه ها و نحله های فکری و سیاسی مختلف کشور را نمایندگی می کند. این مجلس 
کاملا تک جناحی است و حتی اصولگرایان کشور را هم پوشش نمی دهد. حضور 
اصولگرایان میانه هم در این مجلس، کم رنگ است و حضور پررنگی نیست. این هم 
گامی است که عده ای آن را می پسندند و فکر می کنند به یک دست شدن حکومت و 

نظام کمک می کند. عده ای هم مانند ما، نمی پسندند.
ما فکر می کنیم واقعیت سیاسی را نمی توان پنهان کرد. امروز جناح های سیاسی 
باشیم،  داشته  بینانه ای  واقع  نگاه  بخواهیم  اگر  دارد.  وجود  کشور  در  چندگانه 
اصلاح طلبان، حداقل نیمی از سیاست ایران هستند که در این مجلس حتی قادر 
نیستند یک فراکسیون ده نفره داشته باشند. اصولگرایان میانه که زمانی آقای ناطق و 
الآن هم آقای علی لاریجانی، آنها را نمایندگی می کند، جایگاه مهمی در مجلس ندارند. 
تیپ اصولگرایان پایداری یا انقلابی، اکثریت قاطعی در مجلس دارند. اگر به گروه 
حامیان آقای روحانی به عنوان اعتدالیون و یکی از نحله های فکری نگاه کنیم، آنها هم 
جایگاه مهمی در مجلس ندارند. بنابراین، ترکیب مجلس، ترکیب یک دستی است که در 

تجربه گذشته هم این از اتفاق ها رخ داده است.

باید به سمت چند صدایی و تکثر پیش رویم 
نتیجه تجربه های گذشته چه بود؟ 

مرعشی: نتیجه مجلس دوم که مجلس یک دست خط امامی بود، این بود که از 
درونش دو جبهه راست و چپ قدیم یا اصلاح طلب و اصولگرای فعلی خارج شدند. در 
مجلس ششم هم که اکثریت قاطعی از اصلاح طلبان در آن بودند، اصلاح طلبان عملا 
در انتهای آن مجلس، حداقل به دو گروه کلی تقسیم شدند. یک گروه را آقای کروبی 
نمایندگی می کرد و نمایندگی گروه دیگر را آقای نبوی و آقای رضا خاتمی بر عهده 
داشتند. قاعدتا اگر روند عادی باشد و مسئله خاصی پیش نیاید، این مجلس هم جریان 
انقلابی یا اصولگرای انقلابی را در شرایط نبود رقیب، تقسیم بر دو می کند. این اتفاق 
از نظر من، مثبت نیست. در مجلس اول، همه حضور داشتند که بعد از آن، حوادث 
خونین سال ۶۰ اتفاق افتاد. انتهای مجلس اول، به تثبیت خط امام در مجلس منجر 
شد. اگر مبدا این اتفاق را از مجلس دوم در نظر بگیریم، هر چه به جلو می آییم، مدام 

تقسیم بر دو می شویم.
مادامی که در عرصه سیاسی ایران، جریان تقسیم بر دو شدن حاکم است، نمی توان 
از آن نشاط سیاسی و رشد سیاسی انتظار داشت و سیاست ورزی نمی تواند عمق 
پیدا کند. بر خلاف برخی دوستان که از آن حذف شدن ها استقبال می کنند، ما فکر 
می کنیم باید از جایی شروع به جمع شدن کنیم. اگر نتوانیم دوباره شروع به جمع کنیم، 
اگر پروسه را تغییر ندهیم و یکدیگر را تایید نکنیم، با هم همکاری نکنیم و به اختلاف 
نظرها احترام نگذاریم و مشارکت در سیاست را توسعه ندهیم، نمی توانیم انتظار داشته 
باشیم که کارهای مهمی برای ایران انجام شود یا خدمتی به جمهوری اسلامی ارائه 

کنند.
خدمت به جمهوری اسلامی در عرصه سیاست، این است که جای رفتن به سمت تک 

صدایی و تمرکز قدرت در یک جناح یا گروه، به سمت چند صدایی و تکثر پیش رویم.
چهار دلیل یکدست شدن مجلس یازدهم

اشکال در کجا بوده که مجلسی به این صورت شکل گرفته است، طوری که 
حتی جریان های اصولگرا هم به طور جامع در آن حضور ندارند؟ 

مرعشی: این اشکال از منظر من، سه منشا داشته است: منشا اول آن، سیاست 
گذاران انتخابات هستند. هر مجلسی قبل از شروع انتخابات، در ذهن و صحنه سیاست 
گذاری، تصویر می شود. تصویری که سیاست گذاران از مجلس داشتند، یک مجلس 
یکپارچه و بی دردسر بود. اشتباه دوم را از نظر من، شخصیت های سیاسی می کنند. 
آنها برای این که از رد صلاحیت یا شکست احتمالی در انتخابات ضربه نخورند، برای 
کشورشان فداکاری نمی کنند و به صحنه نمی آیند. خیلی از کسانی که در جبهه 
اصولگرایی یا اصلاح طلبی می توانستند کاندیدا شوند، این کار را نکردند. اگر بخواهم 
دو نفر از جبهه خودمان و از جبهه اصولگرایی را به طور مشخص نام ببرم، آقایان علی 
لاریجانی و محمدرضا عارف هستند. این دو در مجلس حضور داشتند. به اهمیت 
مجلس هم واقف بودند اما ثبت نام نکردند. من به این کار، عافیت طلبی غیرمسئولانه 

سیاستمداران می گویم.
سومین نکته مربوط به گروه های سیاسی بود. آنها تحت تاثیر عامل چهارمی که به آن 
خواهم پرداخت، یعنی خستگی مردم از فضای سیاسی، به جای هدایت افکار عمومی، 
تسلیم گرایش مردم شدند. در حالی که سیاستگذار، تسلیم گرایش عمومی مردم 
نمی شود. سیاستگذار کسی است که بتواند روی فضای عمومی، خواسته ها و جهت 
گیری مردم اثر بگذارد. اما آنها هم عمدتا از انتخابات کناره گیری کردند. چه احزاب 

اصولگرا و چه احزاب اصلاح طلب. چهارمین عامل هم خود مردم هستند.

مردم ایران سال ۹۲، کاری کارستان کردند
مردم رنجیده بودند. ریشه رنجش مردم هم به کارکرد نهادهای منتخب خودشان 
برمی گردد. مردم ایران در سال ۹۲، کارستانی کردند تا آقای روحانی رئیس جمهور شود. 
در سال ۹۴ هم مجلس قبلی را شکل دادند. روزی که ۳۰ نماینده از تهران برنده شدند، 
روزی تاریخی بود. کف رای ما از سقف رای جناح مقابل، بیش از ۵۰ هزار تا بیشتر بود. 
برد خیلی قاطعی رقم خورد. در سال ۹۶، هم رای آقای دکتر روحانی افزایش پیدا کرد، 
هم شورای شهر تهران، مشهد و شهرهای بزرگ را بردیم. اینها روزهای تاریخی بودند. 
مردم و ما تا سال ۹۶ خیلی خوب حرکت کردیم. چرا باید از سال ۹۶ تا ۹۸، ظرف دو 
سال، کارکرد منتخبان مردم در مجلس، شورای شهر و دولت طوری می بود که مردم 
بگویند انتخابات چه اثری دارد!؟ چرا نباید خوب حرکت می کردند؟ اگر هم خوب حرکت 

کردند، چرا نتوانستند آن را به مردم منتقل کنند؟
واقعا کارکرد آنها مشکل داشت یا موانعی بر سر راه بود؟ 

مرعشی: ابتدا در مورد مجلس می گویم که رقابت آقای لاریجانی با آقای عارف بر سر 
ریاست مجلس، باعث شد عمده منافع مجلس به پایداری داده شود. اگر آقای عارف 
با دکتر لاریجانی با هم در طول عمر آن مجلس، متحد می ماندند، مجلس دارای دو 
فراکسیون می شد، نه سه فراکسیون. البته دولت هم در اینجا یک اشتباه تاریخی کرد. 
حزب اعتدال و توسعه از سه فراکسیونی شدن مجلس استقبال کرد که این خطای 

بزرگی بود.
 بعد از انتخابات مجلس دهم، در یک سفر استانی به کرمان خدمت آقای روحانی 
بودم. با هواپیما به سمت تهران می آمدیم. آقای دکتر روحانی از من پرسید مجلس 
دهم را چطور می بینید؟ گفتم مجلس دهم یک برنده دارد و آن هم شما هستید. گفتند 
چطور؟ گفتم دو فراکسیون تشکیل می شود که اکثریت هر دو، همراه با دولت می شوند. 
برگ برنده در مجلس دست شماست. اما دوستان و نزدیکان آقای دکتر روحانی، این 
برگ را سوزاندند. کار را به جایی رساندند که آقای دکتر روحانی، بازنده مجلس دهم شد. 
طوری که ۱۹۰  رای منفی به پاسخ رئیس جمهور به یک سوال داده شد. نتیجه اش هم 
این شد که مجلس یازدهمی شکل گرفت که دیگر نه آقای لاریجانی در آن هست و نه 
آقای عارف. منظور شخص اینها نیست، جناح آنهاست. نه اصلاح طلبان در آن هستند 

و نه اصولگرایان میانه رو.
 اما برخی شخصیتها معتقدند شرایط اقتصادی، کار را جایی کشاند که مردم 

این واکنش را در انتخابات نشان دادند. 
مرعشی: شرایط اقتصادی هم حتما موثر بوده است و ریشه آن به ظهور ترامپ 
برمی گردد. ما با ظهور ترامپ، گرفتار مشکلی اساسی شدیم که نه توانستیم آن را 
مدیریت کنیم و نه توانستیم آن را برای مردم، درست تبیین کنیم. حداقل می توانستیم 
به این مردمی که پای کار آمده بودند و رای داده بودند، مطالب را درست توضیح دهیم و 

واقعیت ها را به آنها بگوییم تا سرمایه اجتماعی مان حفظ شود.
بهتر است در انتخابات ۱۴۰۰، به جای فرد، یک سبد هدف قرار بگیرد

آیا تکثر نامزدها، مشکلی از جمله برای اصلاح طلبان ایجاد نمی کند؟ 
منظور من تکثر نامزدها نیست بلکه حضور نمایندگان همه گرایش های اصلی 
سیاسی کشور است. از طرفی، اینکه در جبهه ما چه اتفاقی رخ خواهد داد، معتقدم ما 
باید روی یک نفر اجماع کنیم اما باید یک نفر از هر جبهه حضور داشته باشد.  انتخابات 
ریاست جمهوری تا سال ۷۶ یعنی از بعد از انتخاب مرحوم شهید رجایی تا انتخاب دوم 
آقای هاشمی، اجماعی بوده و راجع به رئیس جمهور اجماع صورت می گرفته است. 
البته آقای توکلی در دور دوم آقای هاشمی، خلاف آن اجماع عمل کرد، ولی در مجموع، 
ریاست جمهوری به صورت اجماعی صورت می گرفت. نظام و جناح های سیاسی نظام، 
توافق داشتند که مثلا آیت الله خامنه ای، دو دوره رئیس جمهور ایران شوند. دو دوره هم 
نسبت به ریاست جمهوری آقای هاشمی توافق شده بود. همه می خواستند و می گفتند 
آقای هاشمی، بهترین است. اما از سال ۷۶ دوباره وارد انتخابات رقابتی شدیم. از آن 
زمان تا امروز، همه این انتخابات، نقطه مشترکی با هم دارند. دو دوره آقای خاتمی، دو 
دوره آقای احمدی نژاد و دو دوره آقای روحانی و در این ۲۴ سال، این وضعیت امری 
غالب بوده است. گاهی گفته می شده نظام جمهوری اسلامی و یا برخی نهادها، کسی 
را به طور مشخص، هدف گرفته اند ولی در همه موارد نیز آن هدف محقق نشده است. 
به همین دلیل، من به عنوان برادر کوچک شما عرض می کنم بهتر است در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰، به جای آن که فردی هدف قرار بگیرد، باید یک سبد 
انتخاب شود. یکی از اصولگرایان، یکی از اصلاح طلبان، یکی از اعتدالیون و حتی 
یکی از پایداری ها می توانند در آن سبد حضور داشته باشند، چه اشکالی دارد؟ اینها 
همین الآن هم نحله سیاسی هستند. بقیه این سبد و رقابت گروه های سیاسی را به 
انتخاب مردم واگذار کنیم. این برای نظام، خیلی بهینه تر است تا این که گفته شود 
نظام یا برخی نهادها بر فرد خاصی نظر دارند. بالاخره در این چهار نحله سیاسی، 
حتما شخصیت هایی یافت می شوند که می توانند در چارچوب نظام کار کنند. مردم هم 
قدرت انتخاب وسیع تری خواهند داشت. تحلیل من این است. این طرح و پیشنهادی 
است که در ذهن من است و معتقدم اگر محقق شود نشاط سیاسی به جامعه بر می 

گردد و مسائل بین المللی ما هم با سرعت بیشتر و هزینه کمتر حل می شود.
برخی معتقدند برای تحقق این رویداد، اصلاح طلبان نیاز به ترمیم رابطه خود 
با نظام دارند تا این اتفاق بتواند رخ دهد. آیا فکر می کنید جبهه اصلاح طلبان به 

سمت بازسازی و ترمیم این رابطه اقدام می کنند؟ 
عمده اصلاح طلبان از این موضوع استقبال می کنند. چنین چیزی لازم است و جبهه 

اصلاح طلبان، با علاقه از ترمیم رابطه استقبال می کند.

سیدحسین مرعشی :

مجلس فعلی حتی اصولگرایان را هم پوشش نمی دهد

 پژوهشگر مسائل اجتماعی در توضیح تلاش گروهی برای 
بدون  محرم  عزاداری  برگزاری  جهت  فضا  کردن  رادیکالیزه 
ایران  مردم  بهداشتی، گفت: مطمئنم  پروتکل های  رعایت 

عزاداری محرم را با رعایت پروتکل ها مدیریت می کنند. 
پدیده ای  را  کرونا  ایرنا،  با  در گفت وگو  ارمکی«  آزاد  »تقی 
جهانی دانست و گفت: برخلاف تصوری که وجود دارد مردم 
ایران جهانی تر از بقیه مردم جهان هستند و بیشتر از همه مردم 
دنیا مسائل بین المللی را دنبال می کنند بنابراین در مواجهه با 
کرونا رفتارهایشان را سامان دادند و به توصیه های بهداشتی 

عمل کردند.
استاد دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران تصریح کرد: 
در فراز و فرودهای کرونا ما خیلی از دنیا متفاوت نبوده ایم و 
همانطور که در آمریکا و اروپا و بقیه نقاط دیگر دنیا موج جدید 

کرونا را شاهد بودیم، همین موضوع در ایران هم اتفاق افتاد.
وی با بیان اینکه مردم ایران کنش خیلی استثنایی و خاصی 
را در مواجهه با کرونا انجام نداده اند، گفت: تعداد آدم هایی که 
در ایران به کرونا توجه می کنند خیلی متفاوت از دنیا نیست 
و به نظرم مراقبت ها و حساسیت ها حتی بیشتر از دیگر مردم 

دنیا است.
بشر دنبال به حاشیه راندن کرونا است

آزاد ارمکی به گستردگی تلاش جمعی و مقاومت مردمی 
برای از بین بردن کرونا از همان روزهای اول شیوع کرونا اشاره 
و تصریح کرد: برخلاف روزهای اول، اکنون آنچه که در دنیا 
و ایران به طور مشابهی دنبال می شود این است که تلاش 

می شود کرونا مساله ای ماندگار اما حاشیه ای قلمداد شود.
این جامعه شناس گفت: در شرایط جدید، دیگر همه دنیا 
این موضوع را پذیرفته اند که کرونا تا وقتی که دارو برای آن پیدا 
شود یا تغییر شکل دهد، بخشی از زندگی فردی و اجتماعی ما 
است بنابراین تنها کاری که می توانیم در مورد آن انجام دهیم 

به حاشیه بردن آن است.
آزاد ارمکی، تعطیلی های رسمی روزهای اول شیوع کرونا و 
فاصله گرفتن  از جامعه و فامیل و کنار گذاشتن تمامی روابط 
الان  گفت:  و  شد  یادآور  کرونا  اول  روزهای  در  را  اجتماعی 
دیگر دنبال تعطیل کردن روابط و تعاملات اجتماعی نیستیم 
پروتکل های  رعایت  و  ماسک  کمک  با  می کنیم  تلاش  و 

بهداشتی مثل شست وشوی دست ها و امثال آن به زندگی 
اجتماعی ادامه دهیم.

وی، رفتار جامعه ایرانی در مواجهه با شیوع بیماری کرونا را 
طبیعی همراه با حساسیت و مراقبت ارزیابی کرد و افزود: دلیل 
بالا بودن مرگ  ومیرها، قدرت زیاد و مرموز بودن ویروس کرونا 
است و گرنه بی اعتنایی نسبت به این پدیده را در جامعه ایران 

شاهد نیستیم.
نهاد دین نقش درخشانی در مدیریت کرونا ایفا کرد

آزادارمکی، نهاد رسانه و دین را بازیگرانی عنوان کرد که نقش 
درخشانی در مدیریت بیماری کرونا داشتند و افزود: به جز 
افراطیون که همیشه کارهای اشتباهی می کنند، حوزه دین 
از مرجعیت تا مردم دیندار کوچه و بازار عملکرد درخشانی در 

دوران کرونا از خود نشان داد.
ماه  تعطیلی مراسم های مذهبی،  تهران،  دانشگاه  استاد 
مبارک رمضان و بسته شدن مساجد و زیارتگاه ها را یادآور شد و 
گفت: دینداران با حساسیت بیشتری از خود و دیگران مقابل 

شیوع بیماری کرونا محافظت کردند.
وی گفت: دین در ایران، هیچ وقت تا این حد سریع، قوی، 
فعال و موثر در مقابله با پدیده های مضر اجتماعی قدعلم 

نکرده بود.
آزاد ارمکی با اشاره به اطلاع رسانی شبانه روزی صداوسیما و 
دیگر رسانه های رسمی، اقدامات این رسانه ها در اطلاع رسانی 
را نیز ستود و در عین حال تاکید کرد: البته در کنار اینکه در 
بازیگران  و  مجریان  صداوسیما،  زنده  و  خبری  برنامه های 
بودن  آرشیوی،  عادی  فیلم های  اما  بودند  پوشیده  ماسک 
شرایط را به بیننده القا می کرد که بهتر بود برای این موضوع 

فکری شود.
این جامعه شناس، کرونا را اولویت فضای مجازی در شرایط 
حاضر ندانست و گفت: در فضای مجازی هنوز مسائل دیگری 
غیر از کرونا موضوع اصلی است و خیلی نمی توان آنرا نیروی 

موثر در بحث کرونا دانست.
ایام سوگواری حضرت  به فرا رسیدن  با اشاره  ارمکی  آزاد 
کرد:  تصریح  کشور،  شهرهای  برخی  در  )ع(   سیدالشهدا 
عزاداری ایام محرم و عاشورا مثل نوروز برای ما هویتی شده 
است و باید مراقب باشیم جامعه در این حوزه رادیکالیزه نشود.

و  بقا  ضرورت  گفت:  اجتماعی  مسائل  پژوهشگر  این 
ماندگاری ایرانیان ایجاب می کند که با توجه به شیوع بیماری 
کرونا، عزاداری ها با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شود 

چنانچه در مورد نوروز هم این اتفاق افتاد.
وی گفت: من به دینداری و عقلانیت جامعه ایرانی ایمان 
پروتکل های  رعایت  با  را  عزاداری  مراسم  مطمئنم  و  دارم 

بهداشتی مدیریت خواهد کرد.
زیست مجازی و حقیقی لازم و ملزوم یکدیگرند

اجتماعی  زیست  آیا  که  موضوع  این  درباره  آزادارمکی 
ایرانیان در نتیجه آمدن کرونا تغییر یافته و مجازی شده است، 
خاطرنشان کرد: ضرورت تقویت دولت الکترونیک و اهمیت 
فضای مجازی در این دوره بیش از هر دوره دیگری خود را 
نشان داد اما این موضوع به معنای از بین رفتن روابط انسانی 

و واقعی نیست.
و  اجتماعی  عاطفی،  نزدیک  ارتباط  جامعه شناس،  این 
خانوادگی و خودمانی حضوری را بخش جدایی ناپذیر زندگی 
زیست  کمتری  افراد  کرونا،  از  پیش  و گفت:   دانست  بشر 
دوزیست  مردم  از  بیشتری  عده  الان  اما  داشتند  مجازی 
زیست  کنار  در  هم  مجازی  فضای  در  زیستن  و  شده اند 

واقعی شان ظهور و بروز دارد.
برای  بیشتر  مجازی  فضای  اکنون  کرد:  خاطرنشان  وی 
تنظیم روابط بیرونی مردم و روابط نهادی و رسمی و در عین 
روابط  تنظیم  برای  بیشتر  چهره  به  چهره  ارتباطات  حال، 
انسانی و مناسبات اجتماعی و خانوادگی و خودمانی به کار 
می روند و هر کدام لازم و ملزوم یکدیگر هستند و هیچ کدام 

جای دیگری را نگرفته اند.
کرونا ما را به هم نزدیک کرد

آزادارمکی به همگرایی ایجاد شده در جامعه ایرانی در مبارزه 
با کرونا اشاره کرد و گفت: کرونا ما را به هم نزدیک کرد و اگر این 
همبستگی نبود افزایش قیمت ها ما را نابود می کرد و کشور را 

به هم می ریخت.
از  پرهیز  خواستار  تهران  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
سیاست زدگی در روابط اجتماعی و انسانی در جامعه ایرانی 
شد و اضافه کرد: می توانیم همانطور که در موضوع کرونا با هم 
یکی شدیم و دوگانه مدافع _ منتقد تشکیل ندادیم، با توسل 

به عقلانیت، دوری از منافع فردی و احترام به دیگری منسجم 
و متحد شویم.

آزاد ارمکی با انتقاد از بی احترامی به عناصر هویتی جامعه 
حافظ،  فردوسی،   دوره ای  در  عده ای  کرد:  تصریح  ایرانی 
فرهنگ شیعی یا عناصر دیگر هویتی جامعه ما را مسخره 

می کردند.
وی گفت: برای چنین اقداماتی باید گریست زیرا باید به 
تا عناصر هویت بخش فرهنگ  هویت خود احترام بگذاریم 
دینی کشورمان ظهور کند و وقتی ظهور کرد سرمایه اجتماعی 

ما افزایش می یابد و می توانیم در بحرانها از آن بهره ببریم.
این جامعه شناس، توجه به اهمیت مقوله هایی مثل سلامتی 
و در عین حال روابط اجتماعی و انسانی را ارمغان کرونا برای 
بشر امروز دانست و گفت: در دوران پساکرونا، انسان ها بیشتر 
قدر سلامتی و روابط انسانی و عاطفی خود با دوستان و اقوام و 

همکاران و دیگر مردمان را خواهند دانست.

آزادارمکی جامعه شناس:

 مراقب تندروی  عده ای در عزاداری محرم باشیم



طرح:محمدعلی رجبی 

موش تندر سرکرده تروریست های ساکن آمریکا به دام افتاد! 

چنددرصد ایرانیان در سال گذشته گوشت قرمز نخورده اند؟ 
 نتایج نظرسنجی های مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران)ایسپا( در خصوص سبد غذایی خانوار 
ایرانی نشان می دهد ۴.۳ درصد خانوارهای ایرانی هر روز گوشت قرمز مصرف می کنند. ۴۰.۲ 
درصد گفته اند در هفته چند روز و ۳۲.۸ درصد در ماه چند روز گوشت قرمز مصرف می کنند. 
شایان ذکر است ۱۴.۴ درصد خانوارها در سال گذشته چندبار گوشت قرمز مصرف کرده اند و ۸.۲ 
درصد گفته اند در طول سال اصلًا گوشت قرمز مصرف نکرده اند. در مقایسه با خرداد ۹۸ به میزان 
افرادی که گفته اند در خانواده شان اصلًا گوشت قرمز مصرف نمی کنند ۳.۵ درصد افزوده شده 
است. افته های نظرسنجی ایسپا نشان می دهد، ۴۲ درصد خانوارها هرروز برنج مصرف می کنند. 
۴۸.۲ درصد چند روز در هفته، ۸.۵ درصد چند روز در ماه و ۱ درصد چند روز در سال گذشته 
برنج مصرف کرده اند. ۰.۳ درصد نیز گفته اند اصلًا برنج مصرف نمی کنند. در مقایسه با داده های 
خرداد ۹۸، میزان مصرف روزانه برنج در سبد غذایی خانوارها حدود ۹ درصد کاهش داشته است.

حذف شرط سنی برای انتصاب مدیران 
رئیس کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس گفت که دیوان محاسبات در پاسخ به مکاتبه ای 
درخصوص غیرقانونی بودن تعیین سقف سنی برای انتصاب مدیران، آن را ملغی و غیر قانونی 
اعلام کرد.حمیدرضا حاجی بابایی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: وزارت آموزش و پرورش طی 
دستورالعملی برای انتصاب مدیران سقف سنی ۴۵ سال را تعیین کرده بود که مخالف قانون 
مدیریت خدمات کشوری بود. به دنبال دریافت اعتراضات فرهنگیان طی مکاتبه ای با معاون 
رئیس جمهور و رئیس امور استخدامی و اداری کشور، موضوع غیر قانونی بودن مصوبه مذکور را 
اعلام و درخواست اصلاح این مورد را داشتیم. وی افزود: دیوان محاسبات طی مکاتبه ای با معاون 
رییس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور، مصوبه تعیین سقف سنی برای 
انتصاب مدیران را ملغی و غیر قانونی اعلام کرد.رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یادآور شد: 
به کارمندان این اطمینان را می دهم که مجلس در مقابل مصوبات خلاف قوانین و اسناد فرادستی 
می ایستد و برای اجرای قوانینی که پشتیبان منافع حرفه ای فرهنگیان و کارکنان کشوری است، 

مجدانه پیگیر است.

تکذیب هک شدن سایت سازمان سنجش 
سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور هک شدن سایت این سازمان توسط هکرهای مخالف 
برگزاری کنکور را تکذیب کرد. فاطمه زرین آمیزی، سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره هک شدن سایت سازمان سنجش گفت: این موضوع 
صحت ندارد و مشکلی در فعالیت سایت سازمان سنجش به وجود نیامده بود. گفتنی است؛ از 
ساعاتی قبل خبری در برخی از کانال ها منتشر شد مبنی بر اینکه سایت سازمان سنجش آموزش 
کشور در اعتراض به برگزاری کنکور از ساعت ۱۹ تا ساعت ۲۱ یکشنبه شب هک شده بود. 
همچنین ادعا شده که هکر در صفحه سازمان سنجش به پیگیری نکردن تعویق و مهم نبودن جان 

جوانان اشاره کرده و خواستار تعویق کنکورهای سراسری شده است.

ایران مقام سابق امریکایی را تحریم کرد
وزارت امور خارجه ایران با صدور بیانیه ای اعلام کرد "ریچارد گلدبرگ" عضو وابسته به بنیاد 
دفاع از دموکراسی ها و دستیار سابق جان بولتون مشاور امنیت ملی پیشین آمریکا را تحریم کرده 
است.در بیانیه وزارت امور خارجه در این باره آمده است:وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران مطابق با ماده ۴ و ۵ قانون مقابله با نقض حقوق بشر و اقدامات ماجراجویانه و تروریستی 
آمریکا در منطقه، مصوب ۲۲/۵/۱۳۹۶ و به منظور حصول اهداف قانون فوق در اِعمال تحریم 
علیه اشخاص آمریکایی که در تروریسم اقتصادی علیه منافع دولت و شهروندان جمهوری اسلامی 
ایران مشارکت موثر دارند، آقای "ریچارد گلدبرگ" عضو وابسته به بنیاد دفاع از دموکراسی ها و 
دستیار سابق جان بولتون مشاور امنیت ملی آمریکا را تحت تحریم های مندرج در مواد ۶ تا ۸ 

قانون موصوف قرار می دهد.

نادر طالب زاده هم به کرونا مبتلا شد 
حسین انتظامی رییس سازمان سینمایی صبح روز یکشنبه ۱۲ مرداد ماه و در پی اعلام ابتلای 
نادر طالب زاده مستندساز، برنامه ساز تلویزیونی و دبیر جشنواره فیلم »عمار«، در توییتی در حساب 
شخصی خود برای او آرزوی سلامتی کرد.در متن حسین انتظامی آمده است: »نادر طالب زاده 
عزیز هم به کرونا مبتلا شده؛ شخصیتی متین و خلیق و فروتن که جنبه های فرامتنی سینما را 
خوب می شناسد و در تربیت کادر و گفتگوی فرهنگی بویژه حوزه بین الملل، خدماتی پرشمار دارد. 
برایش آرزوی تندرستی داریم و حمد شفا می خوانیم.«نادر طالب زاده کارگردان سینما، مستندساز 

و برنامه ساز و مجری تلویزیون این روزها برنامه »عصر« را روی آنتن شبکه افق سیما دارد.

ورود به شهر کربلا تا ۱۳ محرم ممنوع شد 
مسوولان شهرداری کربلا دیروزاعلام کردند که با توجه به بحران شیوع »ویروس کرونا« و به منظور 
جلوگیری از انتشار گسترده آن، ممنوعیت ورود به این استان تا ۱۳ محرم، تمدید می شود.به 
گزارش ایرنا، استاندار و رئیس کمیته بحران استان کربلا در تصمیمی ممنوعیت ورود به شهر کربلا 
برای مسافران و زائران را تا ۱۳ محرم تمدید کرد. » نصیف الخطابی« در گفت و گویی با رسانه های 
عراقی اعلام کرد که این تصمیم بر اساس فتوای آیت الله »سید علی سیستانی« مرجعیت عالی 
دینی عراق و در راستای حفظ جان و ایمنی شهروندان به ویژه با شدت گرفتن ابتلا به ویروس کرونا 

در عراق اجرایی شده است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعلام کرد:

بافت فرسوده یکی از دلایل کندی 
پیشرفت مترو قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یکی از دلایل کندی پیشرفت مترو را اجرای 
پروژه در بافت فرسوده و بافت شهری دانست.

آخرین  از  قم  مرکز  صداوسیمای  مسئولان  بازدید  در  زاده  حلوایی  عباس 
وضعیت پیشرفت مترو، اظهار داشت: پروژه نسبت به قبل تغییرات زیادی دارد و 
ساخت ایستگاه و تونل کاری طاقت فرساست که در بافت شهری اتفاق می افتد، 
زیرا تمامی خطوط ریلی در بافت های فرسوده و قدیمی شهر قرار دارد تا این 

مسیر شهر را از ترافیک دور کنیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ابراز کرد: از طرفی قانون دست ما را بسته 
است و نمی توانیم از پلاک های ثبتی شهروندان حرکت کنیم و عمده عبور از 

خطوط محورهای اصلی باید اتفاق افتاده باشد.
حلوائی زاده با بیان اینکه با توجه به طراحی در مسیر، چند نقطه کندی 
اجباری وجود داشت که پارکینگ و بلوار سردار شهید سلیمانی از نقاط اجباری 
محسوب می شود، افزود: برخی از نقاط باید بالغ بر ۲۵ متر زیرزمین را حفر 

می کردیم که این اتفاق انجام شده است.
وی ادامه داد: در طول مسیر فاز یک خط اول مترو  ۷۰۰ تا ۱۰۰۰ متر اجرای 

ایستگاه را داشتیم که ۱۲۰ متر طول و ۳۰ متر عرض هر ایستگاه است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به رعایت مسائل فنی و ایمنی 
در طول پروژه، افزود: در قسمت های عبور تی بی ام، وقتی خاکبرداری انجام 

می شد، سازه های بتنی نصب می گردید که مشکلی ایجاد نمی کرد.
مترو قم ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد

معاون فنی و مهندسی سازمان قطار شهری قم  نیز دراین بازدید گفت: قطاری 
شهری قم ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی و ۸۰ درصد پیشرفت از نظر ساخت دارد.
سیدصدرا قاسمی اظهار داشت: در حال حاضر قطاری شهری قم ۶۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی و ۸۰ درصد پیشرفت از نظر تجهیزات دارد و ساخت وساز و 
تجهیزات به طور تخصصی در بخش های تهویه، سیگنال ها، مخابرات و اعلام 
حریق در حال انجام است. معاون فنی و مهندسی سازمان قطار شهری قم 
افزود: برخی از مسائل مربوط به قطار شهری فراملی است و تحریم و تورم تا 
حدی بر تحقق قطار شهری قم، تأثیر گذاشته است، البته شهرداری قم با تکیه 
بر منویات رهبری مبنی بر تکیه بر تولید ملی، در مسیر دور شدن از نیاز به خارج 
از کشور قدم های خوبی در تأمین تجهیزات برداشته است. قاسمی خاطرنشان 
کرد: قطار شهری پروژه ای بزرگ است و در گذشته تأمین تجهیزات از خارج 
انجام می شد و برای نخستین بار اتفاقی افتاده که باید طبق الزامات، دست به 
اقداماتی بزنیم تا شاهد پیشرفت پروژه باشیم. وی با بیان اینکه خوشبختانه با 
تدابیر مدیریت شهری و منابع مالی با کمبود نقدینگی مواجه نیستیم، ابراز کرد: 
علی رغم اتفاقاتی که روی می دهد در ارتباط با پروژه و پیمانکار به روز هستیم و 
مسائل مالی به روزرسانی می شود. معاون فنی و مهندسی سازمان قطار شهری 
قم تصریح کرد: ما پیگیر وضعیت پیمانکار در این شرایط سخت بوده ایم و اگر 

بدهی وجود دارد، کارفرما در مسیر پروژه به پیمانکار پرداخت خواهد کرد.

مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم خبرداد:

انعقاد 22 قرارداد سرمایه گذاری به 
ارزش ۱200 میلیارد تومان 

گذشته  سال   ۵ در  گفت:  قم  شهرداری  در  سرمایه گذاری  امور  مسئول 
۲۲ قرارداد سرمایه ای بزرگ به ارزش ۱۲۰۰ میلیارد تومان در شهرداری قم 

بسته شده که البته ارزش ریالی آن امروز بیش از این رقم است.
محمدرضا معرفت با اشاره به اینکه شهر قم، شهری زائرپذیر بوده و باید به 
زیرساخت های ماندگاری زائر در آن توجه ویژه ای شود، اظهار داشت: اقامت 
زائران در قم در چند سال قبل در حدود نیم تا یک ساعت بوده که در ارزیابی های 

سال گذشته به نصف روز رسیده است.
مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم با بیان اینکه باید بتوانیم زمان 
حضور زائران در شهر قم را افزایش دهیم چراکه توسعه خدمات گردشگری و 
زائرپذیری تأثیر خوبی در اقتصاد و توسعه شهر دارد، افزود: شهرداری در جذب 
سرمایه گذاران، بخشی از وظایف را بر عهده دارد، به ویژه در ایجاد مراکز تفریحی 

و خدماتی ویژه زائران این امر تحقق می یابد.
معرفت تصریح کرد: در گذشته مراکز تفریحی چون پارک آبی راه اندازی شد و 
در حال حاضر نیز پروژه های تفریحی همچون باغ پرندگان با یک سرمایه گذاری 
سنگین در حال عملیاتی شدن است. وی خاطرنشان کرد: شهرداری قم 
درصدد است باغ پرندگان تا پایان تابستان بهره برداری برسد؛ ساختمان پروژه 
و فضای سبز رو به اتمام است و بهره بردار آخرین مراحل را پیگیری می کند و تا 

چند ماه آینده انتقال پرندگان به این مجموعه بزرگ انجام می شود.
مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم با تأکید بر اینکه یکی دیگر از 
فعالیت های شهرداری در ارائه خدمت به زائران، احداث هتل با کیفیت بسیار 
خارجی  و  داخلی  زائرین  از  برخی  به  خدمت  جهت  در  کرد:  ابراز  بالاست، 
هنوز امکانات مناسبی در قم وجود ندارد، درحالی که تسهیلات ویژه ای برای 
هتل های چند ستاره داریم. معرفت عنوان کرد: در ۵ سال گذشته با آمدن دکتر 
سقائیان نژاد تاکنون، ۲۲ قرارداد سرمایه ای بزرگ به ارزش ۱۲۰۰ میلیارد تومان 
در شهرداری قم بسته شده که البته ارزش ریالی آن امروز بیش از این رقم است.

 
سرپرست شهرداری منطقه هشت قم  خبرداد:

آغاز عملیات احداث پارکینگ عمومی 
در مسکن مهر

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی احداث پارکینگ 
عمومی روباز در مجاورت بوستان محله هشت مسکن مهر خبرداد.

محمد رمضانی با بیان اینکه با هدف احداث این پارکینگ خدمات رسانی بهتر 
به ساکنان محله و استقبال از فضای بوستان احداث شده است اظهار داشت: 
همچنین با ساماندهی ترافیکی معابر مجاور اقدام به احداث پارکینگ عمومی 

روباز در ضلع غربی بوستان شده است.
سرپرست شهرداری منطقه هشت قم در ادامه با اشاره به مشخصات پروژه 
در حال احداث، ابراز داشت: این پارکینگ به مساحتی بالغ بر ۶۰۰مترمربع 
که عملیات عمرانی آن شامل خاکبرداری، زیرسازی و تهیه و پخش ۱۰۰تن 

آسفالت است، احداث می شود.
رمضانی در ادامه با اشاره به زمان بهره برداری از این پروژه خاطرنشان کرد: 

طبق پیش بینی های اولیه این پروژه تا پایان مردادماه به بهره برداری می رسد.

سرپرست شهرداری منطقه سه قم مطرح کرد :

بوستان ولایت نیازمند توجه مدیران استانی
سرپرست شهرداری منطقه سه قم با تأکید بر قابلیت های بوستان ولایت در 
جذب توریسم و ارتقاء کیفیت گردشگری استان، گفت: بوستان ولایت نیازمند 
توجهی فرا منطقه ای بوده و در صورت توجه مدیران استانی با نگاهی کلان 

مشکلات این بوستان مرتفع خواهد شد.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به وضعیت فضای سبز در منطقه سه شهر قم، 
بیان کرد: مساحت فضای سبز منطقه سه بیش از ۴ میلیون مترمربع بوده و 
با سرانه فضای سبز و استاندارد جهانی برابری می کند اما یکی از مشکلات در 

این حوزه توزیع نا مناسب در محلات مختلف و سرانه فضای سبز محلی است.
سرپرست شهرداری منطقه سه قم بیشترین فضای سبز منطقه را فضای سبز 
جنگلی اعلام و خاطرنشان کرد: یکی از کمبودهای حوزه فضای سبز نبود 
بوستان های محله ای بوده و بافت فرسوده در این منطقه اجازه ساخت بوستان 
نداده و نیازمند تملک است. روحانی وزیری با اشاره به اهمیت پویایی پارک ها و 
بوستان ها، ابراز کرد: اجرای بعضی از طرح هایی که منجر به پویایی و زنده شدن 
بوستان ها و پارک ها می شود نیاز به بودجه های سنگین نداشته و تنها با خلاقیت 

و طراحی ساده می توانیم کاربری های متفاوتی در آن ایجاد کنیم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر که تمامت دوستی خود را برای تو 
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دوشنبه -سیزدهم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5088

تحف العقول ، ص ۴۸۳

تاکید  با  قم،  تبلیغات اسلامی   مدیرکل سازمان 
بر اینکه هیات های عزاداری و مداحان کشوری و 
استانی خود را ملزم به تبعیت از دستور ستاد ملی 
مقابله با کرونا می دانند گفت: سازماندهی و آموزش 
رابطین بهداشتی هیات های عزاداری قم متناسب با 

شرایط کنونی شیوع کرونا در حال اجراست. 
عزت زمانی  رضا  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، با تاکید بر 
تبعیت همه هیات های عزادرای از دستورالعمل های 
ستاد ملی مبارزه با کرونا، افزود: همه مدیون تلاش 
مدافعان سلامت هستیم و هر چیزی که کارشناسان 
وزارت بهداشت برای برگزاری مراسم های محرم اعلام 

کنند، خود را ملزم به اجرای آن می دانیم.
ویژه  را  عاشورا  و  تاسوعا  عزاداری  شرایط   ، وی 
دانست و ادامه داد: تا کنون ممنوعیتی برای دسته 
 ای عزاداری اعلام نشده است ولی خوشبختانه خود 
رعایت  برای  را  لازم  حساسیت  عزداری  هیات های 

مسائل بهداشتی دارند. وی اظهار داشت: با نزدیک 
شدن به ایام تاسوعا و عاشورا شرایط برای برگزاری و 
امکان حضور دسته های عزاداری پایش می شود 
ولی آنچه به نظر قطعی می رسد، عدم امکان برگزاری 
مراسم های تاسوعا و عاشورا مانند سال های گذشته 
است. مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی  قم، گفت: 
برخلاف سال های گذشته که هیات های عزاداری در 
حرم حضرت معصومه)س( و بقعه های متبرک استان 
حضور می یافتند، امسال به دلیل حجم جمعیت و 
برای حفظ جان مردم و عزاداران، ایجاد محدودیت 
برای ورود هیات ها به برخی محیط ها اجتناب ناپذیر 
است. وی با اشاره به ورود قم به منطقه هشدار شیوع 
کرونا و احتمال ورود مجدد قم به جمع استان های 
قرمز افزود: باید یک جریان مردمی به کمک مدافعان 
سلامت استان در استان ایجاد شود تا همه نسبت به 
رعایت مسائل بهداشتی اهتمام جدی داشته باشند.
ظرفیت ها برای برگزاری مناسب عزاداری 

محرم درقم  فراهم شود 
وی ، گفت: در ماه های اخیر جلسه های متعددی 
با مجموعه های مختلف استان از جمله هیات های 
عزاداری، مداحان و مسئولان مرتبط انجام شده است 
و این جلسه ها همچنان ادامه دارد تا مراسم محرم با 

بالاترین استانداردهای بهداشتی برگزار شود.
کامل  آمادگی  قم  استان  در  افزود:  زمانی  عزت 
وجود دارد تا با رعایت تمام ضوابط بهداشتی تعیین 
شده توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا، ظرفیت ها برای 

برگزاری مناسب عزاداری محرم فراهم شود.
و  کشور  در  عمومی  اجماع  اینکه  بیان  با  وی  
استان برای ایجاد ظرفیت های مناسب اجرای ماه 
محرم ایجاد شده است، اظهار داشت: تاکید همه 

عزاداری  و  دینی  شعائر  اقامه  تقلید  عظام  مراجع 
اباعبدالله)ع( با رعایت تمام مسائل بهداشتی است.

مدیرکل سازمان تبلیغات قم، با اشاره به برگزاری 
دانشگاه  و  بهداشت  وزارت  با  مشترک  جلسه های 
برگزاری احیای شب های  علوم پزشکی قم گفت: 
قدر و فعال بودن مساجد در خدمت رسانی اجتماعی 
با حفظ تمام شرایط بهداشتی تجربه موفقی بود که 
دهه  عزاداری  مناسب  برگزاری  برای  تجربه  این  از 
اهتمام  به  اشاره  با  وی  می شود.  استفاده  محرم 
هیات های مذهبی برای رعایت مسائل بهداشتی 
افزود: سخت ترین ضوابط در بین دستورالعمل های 
بهداشتی، توسط هیات های مذهبی نوشته و اجرا 
توجه  و  تقدیر  موجب  موضوع  این  که  است  شده 
دانشگاه علوم پزشکی قم نیز قرار گرفت. عزت زمانی، 
دستورالعمل های ماه محرم بر اساس ضوابط تعیین 
شده ستاد ملی مبارزه با کرونا در حال تدوین است، 
گفت: هیات های عزاداری برای تولید ماسک و خرید 
وسایل مورد نیاز مانند تب سنجی برنامه ریزی های 
لازم را انجام داده است و همه هم دل و هم صدا برای 
بالاترین  رعایت  با  محرم  عزاداری  باشکوه  برگزاری 
استانداردهای بهداشتی پای کار آمده اند. مدیرکل 
سازمان تبلیغات قم، با اشاره به نقش مهم مسئولان 
هیات های عزاداری برای رعایت مسائل بهداشتی 
ادامه داد: تمام تمهیدات لازم برای شناسایی و آماده 
یا محیط های سقف بلند  باز و  سازی محیط های 
دارای تهویه های مناسب و همچنین نیازهای هیات 
ها در حال برآورد و تهیه است. عزت زمانی، اظهار 
داشت: تقسیم هیات ها و تعیین ساعت برای برگزاری 
مراسم ها برای جلوگیری کردن از به حداقل رساندن 

تجمع ها در حال برنامه ریزی است.

مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد:

الزام هیات ها به تبعیت از تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا 
رابطین هیات های عزاداری قم آموزش های بهداشتی می بینند

رئیس پلیس راه قم  خبرداد:

تصادف مرگبار در جاده قم –کاشان
راننده و سرنشین وانت جان باختند 

دستگاه  دو  برخورد  از  قم  راه  پلیس  رئیس 
وانت و تریلی با یکدیگر در جاده قدیم قم تهران 
خبر داد و گفت: دراین حادثه راننده و سرنشین 

وانت در دم جان باختند.
مختار پناهی در گفت وگویی از وقوع تصادف 
تریلی کشنده  با یک  یک دستگاه وانت مزدا 
و گفت: ساعت ۹ صبح روزیکشنبه  خبر داد 
در جاده قدیم قم - کاشان بعد از مزرعه فدک 
یک دستگاه وانت مزدا با تریلی کشنده تصادف 

کرد.
وی بیان کرد: این حادثه منجربه حریق هر دو 
وسیله نقلیه شد و متاسفانه در این حادثه راننده 

و سرنشین وانت در دم جان باختند . رئیس پلیس راه قم علت وقوع این حادثه را تجاوز به چپ راننده 
وانت اعلام کرد و گفت: رانندگانی که قصد تردد در این محورها را دارند، باید در مسیر مجاز خود تردد 

کرده و از تجاوز به چپ  پرهیز کنند تا سفری ایمن برای خود و دیگران به همراه داشته باشند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۳2۱ بیمارکرونایی در قم بستری هستد
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تعداد بستری شدگان مربوط به بیماری کرونا در مراکز درمانی قم 

را ۳۲۱ نفر اعلام کرد. 
محمدرضا قدیر ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت از مبتلایان به 
کووید۱۹ در قم اظهار کرد: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به دوازدهم مرداد ماه  ۸۲ نفر در اورژانس 

مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.
وی بیان کرد: از این تعداد ۴۱ مورد بستری جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان انجام 
شده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: همچنین  ۵۹ نفر از کل بیمارانی که طی 
روزهای گذشته بستری بودند، از بیمارستان مرخص شدند. وی اضافه کرد: در حال حاضر ۳۲۱ نفر 

بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال ۶۳ نفر آنها وخیم است.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم در حال ورود به منطقه قرمز کرونایی است
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر ضرورت رعایت مسائل بهداشتی در این استان 

گفت: قم در حال ورود به منطقه قرمز کرونایی می باشد.
سیامک محبی با بیان اینکه شاهد روزهای سختی در استان هستیم، اظهار داشت: متاسفانه تعداد 
بیماران، بیماران بدحال و فوتی های در استان رو به افزونی است. وی ادامه این روند را عامل گسترش 
بیماری در قم دانست و گفت: از مردم می خواهیم که نکته های بهداشتی را رعایت کنند. معاون 
علوم پزشکی قم تصریح کرد: بی توجهی مردم به دستورالعمل های بهداشتی عامل افزایش بیماری 

کووید۱۹ است و برگزاری هر مراسم شادی در این ایام به برگزاری مراسم های عزا منجر خواهد شد.

میزان  گفت:  قم  استان  گمرکات  مدیرکل   
صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان تیرماه 

۲۹هزار و ۴۰۱تن بوده است.
انواع  مدت  این  در  کرد:  بیان  خلیلی  محمد 
صندل،  و  کفش  پفک،  گرانول،  قبیل  از  کالا 
محصولات  و  مواد  مسی،  مفتول  سرب،  شمش 
پلاستیکی، شیمیایی و هیدروکربن به ارزش۳۷ 

میلیون ۹۳۷ هزار دلار به کشورهایی نظیر عراق، 
ازبکستان  و  پاکستان  هند،  امارات،  افغانستان، 

صادر شده است.
وی افزود: در همین راستا درآمد کل گمرکات قم 
نیز به ۴۴ میلیارد تومان رسید که از مجموع کل 
درآمد مبلغ ۳۲۰میلیون تومان درآمد استانی بوده 
است . وی ادامه داد: همچنین طی این چهار ماه 

مقدار ۱۳هزار و ۲۱۶تن کالا مانند خودرو سواری، 
اجزا و قطعات موتورسیکلت الیاف اکرولیک، اجزا 
و قطعات ماشین لباسشویی و پکیج و لوازم آرایشی 
و بهداشتی از کشورهایی نظیر کره، چین،هند، 
ایتالیا، امارات، ترکیه و ژاپن به ارزش ۵۹میلیون 
۷۰۲ هزار دلار از طریق گمرکات استان قم به کشور 

وارد شده است. 

مدیرکل گمرکات استان قم:

میزان صادرات قم از 2۹هزار تن فراتر رفت

مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران 
از نظارت مستمر بر عملکرد بخش های داخلی این 
مکان مقدس بر اساس دستور العمل های تدوین 
ابوالقاسم  داد.  خبر  بهداشت  وزارت  توسط  شده 
شربتی با اشاره به اینکه رعایت پروتکل های ابلاغی 
ریزی  برنامه  اولویت  در  بهداشت  وزارت  سوی  از 
بر  کرد:  اظهار  دارد،  قرار  مقدس  مکان  این  های 
هایی  لیست  چک  مجموعه  هر  برای  اساس  این 
تهیه شده که بر اساس آن وضعیت رعایت پروتکل 
های بهداشتی در بخش های مختلف مسجد علی 
الخصوص بخش هایی که ارتباط مستقیم با زائران 

دارند به صورت مستمر مورد بازرسی و ارزیابی قرار 
می گیرد. وی ادامه داد: سلامتی زائران و خادمان 
برای ما از اهمیت ویژه ای برخوردار است و نسبت 
های  العمل  دستور  و  ها  پروتکل  کامل  رعایت  به 
با هدف  لذا  بهداشتی حساسیت ویژه ای داریم؛ 
ایجاد شرایط مناسب بهداشتی و حفظ سلامتی 
ارادتمندان به ساحت مقدس مهدوی از هیچ تلاشی 
بازرسی  و  حراست  مدیر  کرد.  نخواهیم  گذار  فرو 
مسجد مقدس جمکران با تاکید بر اینکه این بازرسی 
ها به صورت هفتگی در این مکان مقدس در حال 
اجراست و نتایج حاصله به اطلاع مدیران هر بخش 

های  بخش  مدیران  کرد:  ابراز  شود،  می  رسانده 
نیز در صورت مشاهده نواقص احتمالی  مختلف 
در رعایت پروتکل های بهداشتی موارد را در اسرع 
وقت اصلاح می کنند و پس از آن بازدید مجدد از آن 
بخش ها انجام می شود. شربتی در پایان خاطرنشان 
کرد: به حمدالله خادمان مسجد مقدس جمکران 
اهتمام ویژه ای نسبت به رعایت دستور العمل های 
بهداشتی دارند و در تلاش هستند تا فضای معنوی 
این مکان مقدس را در بهرین شرایط ممکن جهت 
بهره مندی مشتاقان و شیفتگان به حضرت ولیعصر 

)عجل الله تعالی فرجه الشریف( مهیا کنند.

مدیر حراست و بازرسی مسجد مقدس جمکران خبر داد

نظارت بر اجرای پروتکل ها در مسجد مقدس جمکران

رئیس کانون مداحان استان قم گفت: با هماهنگی هایی که در دست انجام 
است برنامه های عزاداری با حضور مداحان مختلف استان در اماکن متبرکه 
ضبط می شود و از شبکه استانی قم پخش می شود؛ هیأت های بزرگ نیز برای 
پخش زنده مراسم های عزاداری خود در فضای مجازی برنامه ریزی کرده اند و 
اباعبدالله  از مراسم عزاداری  جای نگرانی عزاداران نسبت به محروم ماندن 

نیست. 
عباس حیدرزاده در گفت وگویی با اشاره به نزدیک بودن ماه محرم و وضعیت 
شیوع بیماری کرونا در استان قم گفت: مداحان استان نیز همانند سایر اقشار 
جامعه خود را موظف به رعایت پروتکل های بهداشتی که ستاد ملی مبارزه 
با کرونا ابلاغ می کند می دانند و آن را دقیق اجرا می کنند و اجرای آن را نیز به 
عزاداران توصیه می کنند. وی ادامه داد: مداحان در راستای عمل به دستورات 
مسؤولان امر و تأکیدات مقام معظم رهبری برای حفظ سلامت و جان عزاداران 
حسینی تمام تلاش خود را به کار می برند. رئیس کانون مداحان استان قم بیان 
کرد: توصیه شده است تا جایی که امکان دارد هیأ ت ها مجالس خود را در مکان 
باز برگزار کنند و در صورتی که مجلس روضه سید الشهدا در مکان بسته برگزار 

شود رعایت پروتکل های بهداشتی مورد توجه قرار خواهد گرفت.

حیدرزاده عنوان کرد: همانقدر که احیای محرم و برگزاری برنامه های عاشورا 
ضرورت دارد عمل به دستورات بهداشتی نیز ضرورت دارد.

آمادگی مداحان برای برگزاری مراسمات حضوری و مجازی 
وی با بیان اینکه پیش بینی می شود برخی از مردم به دلیل شیوع بیماری 
کرونا در ماه محرم در مراسم های عزاداری حضور فیزیکی نداشته باشند گفت: 
برای جبران این خلأ، کانون مداحان قم در صدد همکاری با صدا و سیمای 
مرکز قم و همچنین هماهنگی  با اماکن متبرکه از جمله آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و سایر امامزاده ها است تا برنامه های 
عزاداری با حضور مداحان مختلف استان ضبط  شود و از شبکه استانی قم 

پخش شود تا مردم در ماه محرم از روضه سید الشهدا بهره مند شوند.
رییس کانون مداحان استان قم اضافه کرد: هیأت های بزرگ نیز برای پخش 
لایو مراسم های عزاداری خود در فضای مجازی برای ماه محرم برنامه ریزی 
کرده اند تا همه بتوانند از راه دور و نزدیک از مجلس اباعبدالله فیض ببرند و جای 
نگرانی عزاداران نسبت به محروم ماندن از مراسم عزاداری نیست. حیدرزاده 
مراسمات  برگزاری  برای  لازم  آمادگی  قم  استان  مداحان  تمام  کرد:  تصریح 

حضوری و مجازی در ماه محرم دارند.

رئیس کانون مداحان استان قم  خبرداد:

پخش برنامه های عزاداری محرم از شبکه استانی


